
ساختاری که باید اصلاح شود؛

پروژه های ناتمام   رهاورد 
طرح های فاقد مطالعات جامع

اکثر  اتمام  عدم  و  شکست  عوامل  مهمترین  از  یکی 
طرح های توسعه در کشور عدم انجام مطالعات و ارزیابی های جامع  قبل از اجرای آنها 
می باشد و بعضا عملیات اجرایی پروژه ها ایتدا آغاز می شود و در حین اجرا نسبت به بررسی 
و شناسایی نقاط ضعف و قوت اقدام می شود که هزینه اجرای طرح ها را با آزمون و خطاهای 

صورت گرفته چندین برابر می کند. 
در سفر ریاست  محترم جمهوری به استان قم عمده وقت و توان رئیس جمهور و هیئت 
همراه به بررسی و ارائه راهکار جهت حل مسائل و مشکلات پروژه هایی معطوف شد که اگر 
قبل از شروع پروژه مطالعات واقعی انجام و یا استعلام ها و اخذ مجوزهای لازم صورت گرفته 
بود اینک استان با معضلات لاینحلی مواجه نبود که نه تنها سبب عقب ماندگی استان در 
حوزه های مختلف شود بلکه هدر رفت و احتکار سرمایه های دولتی و خصوصی را در کنار 
پرداخت هزینه جرایم و خسارت های سرسام آور رفع موانع اجرایی در پی داشته باشد و اتمام 

برخی از همین پروژه ها نیز عملا دردی را از انبوه مشکلات شهر و استان درمان نکند. 
شاید عبرت از عملکرد مردود برخی مدیران گذشته اصلی ترین دستاورد تلخ این سفر بود 
زیرا تعیین تکلیف پروژه هایی که روی کاغذ باید سالها از راه اندازی، اتمام و بهره برداری آنها 
گذشته باشد و اکنون نیز مدتها فکر و توان مسئولین فعلی استان را معطوف خود کند و روند 
پیشرفت استان را سالها به تاخیر اندازد مطمئنا نمی تواند خوشایند باشد و از آن به عنوان 

دستاوردهای سفر استانی رئیس جمهور نام برد.
 آیت الله رئیسی در سخنانی در حالی اظهار کرد که عزم دولت در تمامی سفرهای استانی 
اتمام پروژه های ناتمام با درصد های مختلف پیشرفت می باشد که به نظر می رسد عملا 
کار برای دولت با وجود افکار و سلایق شخصی و ادامه کار مدیران گستاخی که نقد های 
کارشناسی دلسوزان انقلاب را بر نمی تابند و با تغییر دولت ها فقط اندازه و مدل ریش و یا 
تغییر سبک پوشش مقنعه به روسری و نحوه بستن آنها تغییر می یابد، فوق العاده سخت 

و دشوار باشد.
 از طرفی سوابق گذشته نشان می دهد مسئولین تمایل آنچنانی به استفاده از مشاوران 
مجرب و متعهد در کنار خود نداشته و بعضا استفاده از افرادی به عنوان مشاور مرسوم بوده 
است که حتی در آن زمینه تخصص لازم را نداشته و صرفا به جهت رانت های خویشاوندی، 

دوستانه و یا سیاسی به کار گرفته شده اند.
 بررسی مسائلی که در این سفر مورد بررسی کارگروههای اعزامی دولت قرار گرفت حکایت 
از عدم مسئولیت پذیری و انجام صحیح شرح وظایف تعدادی از سازمان های دولتی در 
گذشته دارد و غم انگیز است دولتها راهکاری برای ترمیم و تغییر ساختار کند وکرخت برخی 

از همین سازمانهای عریض و طویل خود در ادوار گذشته ارائه نداده اند.
 لازم است به وجود کارشناسان نخبه و متعهدی نیز اشاره شود که لابی های پرقدرت سنتی 
و با نفوذ سیاسی شکل گرفته در درون برخی همین سازمانها، اجازه بروز و ظهور را به این 
سرمایه های انسانی نداده اند. آنچه مسلم است اگر دولت می خواهد پس از گذشت بیش از 
چهار دهه از انقلاب تاثیری ماندگار در عملکرد اجرایی کشور بگذارد باید اقدام اساسی جهت 
ساماندهی، اصلاح و ارتقاء سیستم دولتی کشور صورت دهد در غیر این صورت طبق منوال 
غالب گذشته عمده عملکرد مدیران دولتی در برگزاری جلسات متعدد و با مصوباتی که قرار 

نیست اجرایی شود خلاصه خواهد شد.
کنشکر اجتماعی و کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

درسالروز شهادت حاج قاسم سلیمانی:

یادواره ۵۵۰ شهید شهرستان کهک قم 
برگزار شد

 یادواره ۵۵۰ شهید شهرستان کهک قم در سالروز شهادت شهید سلیمانی با حضور آیت 
الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( برگزار شد. 

به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی آستان حضرت معصومه )س( یادواره ۵۵۰ شهید 
شهرستان کهک و بزرگداشت شهید سلیمانی و همرزمان شهیدش در سالروز شهادت این 
سردار بزرگ اسلام با سخنرانی حجت الاسلام محمد حاج ابوالقاسم عضو خبرگان رهبری 
و حجت الاسلام محسن صبوری فیروزآبادی امام جمعه کهک در فرمانداری این شهرستان 

ترتیب یافت.
همچنین آیت الله سعیدی پس از این آیین با حضور در گلزار شهیدان شهرستان کهک به 

مقام شهدای این شهرستان ادای احترام کرد.
شهرستان کهک در جنوب استان قم قرار دارد و فاصله آن تا شهر قم حدود ۳۰ کیلومتر 

است و از ۲ بخش مرکزی و فردو تشکیل شده  است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خبرداد:

برگزاری سه برنامه مذهبی
 به مناسبت ایام فاطمیه 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از برگزاری سه برنامه مذهبی با عنوان شعر 
خوانی فاطمی، اجرای نمایش»بند در بند« و برگزاری سیزدهمین سوگواره یاس ارغوانی 

به مناسبت ایام فاطمیه خبر داد. 
سیدموسی حسینی کاشانی اظهارداشت : به مناسبت ایام شهادت حضرت فاطمه 
مانند  آیینی  شعر  برجسته  شاعران  حضور  با  فاطمی  شعرخوانی  زهرا)س(محفل 
محمدعلی مجاهدی،علی محمد مودب،علی داوودی، قاسم صرافان، زهیر توکلی،  
و زهرا سادات هاشمی، محمد جواد شرافت،  انسیه سادات  محمدحسین ملکیان، 
محمود حبیبی، عباس احمدی، محمدغفاری، محمدمهدی خان محمدی و اعظم 

سعادتمند برگزار می شود.
وی خاطرنشان کرد: محفل شعرخوانی فاطمی  از ساعت ۱۵ تا ۱۷ روز چهارشنبه ۱۵ 
دی ماه سالجاری در تالار مرکزی شهر انجام خواهد شد. وی  همچنین با اشاره به برگزاری 
نمایش»بند در بند« به مناسبت ایام فاطمیه، بیان داشت: این نمایش از ساعت ۱۹ تا ۲۱ 
طی روزهای ۱۳ تا ۱۶ دی ماه جاری در تالار فرهنگ و هنر پذیرای هنردوستان قمی است 
www.yasearghavani. و علاقه مندان می توانند برای تماشای این نمایش به آدرس
ir  مراجعه نمایند. حسینی کاشانی ، برگزاری سیزدهمین سوگواره یاس ارغوانی را از 
دیگر برنامه های درنظر گرفته شده به مناسبت ایام فاطمیه نام برد وگفت: این  سوگواره 
طی روزهای ۱۳ تا ۱۶ دی ماه جاری با اجرا و شعرخوانی هنرمندان مطرح ملی مانند 
سیدحمیدرضا برقعی، صابر خراسانی و رسالت بوذری از ساعت ۱۹ تا ۲۱ از طریق 

تارنمایwww.yasearghavani.ir  آماده پذیرایی از عموم مردم قم است.
 

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( :

از ذوق شاعران آیینی برای شناخت 
حضرت زهرا استفاده کنیم

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( گفت: باید از دریچه ذهن و قریحه ذوق شاعران آیینی 
برای معرفت هر چه بیشتر حضرت فاطمه )س( بهره ببریم که پیداست نور فاطمه در قلب 

و ذهن شان درخشش پیدا کرده و توانسته اند اشعار زیبایی را بسرایند. 
به گزارش مرکز فقهی ائمه اطهار )ع( آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی در دوازدهمین 
سوگواره شعر فاطمی همچنین افزود: خدا را شکر که حدود سه دهه است در این کشور 
صدای فاطمه به گوش جهانیان رسیده و عنایت خدا شامل ملت ایران و شیعیان بلکه 
مسلمانان و همه بشر شده تا بتوانیم یک مقداری فاطمه را بشناسیم، فاطمه کیست؟ 
آقایان شعرا من نمی دانم آیا عناوینی که در قرآن راجع به حضرت فاطمه آمده در شعری 

آمده یا نه؟ باید روی این جهت یعنی معرفت فاطمه از طریق قرآن بیشتر کار شود.
وی ادامه داد: سوال ما این است فاطمه ای که مشکات است، فاطمه ای که مثل نور 
خداست، فاطمه ای که محور بیوتی است که خدا اذن به ذکرش در آن داده است، آیا 
سزاوار بود به او بگویند شاهدی بر صحت گفتارت بیاور؟! آیا سزاوار بود که او را به مسجد 
بکشانند؟ آیا سزاوار بود که او را پشت درب و دیوار قرار بدهند؟ آیا سزاوار بود که او را در 

کوچه سیلی بزنند؟ بشر! با این نور خدا چه کرده است.

همزمان با سالگرد شهادت سردار دل ها برگزارشد؛

مراسم بزرگداشت شهید سلیمانی در قم 
در مراسم های جداگانه در نقاط مختلف شهر قم، یاد و خاطره سردار شهید حاج قاسم 

سلیمانی گرامی داشته شد.
همزمان با سالگرد شهادت سردار دل ها، حاج قاسم سلیمانی، مراسم گرامیداشت و 
تکریم این شهید والامقام و همرزمانش در سالن همایش های دانشگاه آزاد پردیسان، 
مسجد زینبیه خیابان بلوار زینبیه و حسینیه حضرت علی اکبر خیابان دور شهر برگزار شد. 
در این مراسم ها که قشر های مختلف مردم، دانشجویان، دانش آموزان و خانواده معظم 
شهدا حضور داشتند، سرود و اشعاری در وصف شهدای دوران دفاع مقدس، مدافعان 

حرم و شهید حاج قاسم سلیمانی قرائت شد.
سرهنگ کبیری جانشین فرماندهی سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( در این مراسم، 
ایثار، ازخوگذشتگی، اخلاص و مردم داری شهید سلیمانی را از ویژگی های برجسته 
و شاخص آن شهید برشمرد و تصریح کرد: الگو گرفتن از شخصیت و منش شهید 

سلیمانی، انسان را به درجه والایی از انسانیت می رساند.

روزنامه
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استاندار قم :

 سربازی ولی فقیه وظیفه همه مسئولان است

ایمان / عباس جعفری / کنشکر اجتماعی و کارشناس 
برنامه ریزی محیط زیست :یکی از مهمترین عوامل شکست 
و عدم اتمام اکثر طرح های توسعه در کشور عدم انجام مطالعات 

و ارزیابی های جامع قبل از اجرای آنها می باشد و بعضا عملیات 
به  ایتدا آغاز می شود و در حین اجرا نسبت  اجرایی پروژه ها 
بررسی و شناسایی نقاط ضعف و قوت اقدام می شود که هزینه 
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رئیس شورای اسلامی شهر تهران:

مقداری تجهیزات مترو برای آزمایش 
به قم قرض داده می شود
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سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

افزایش غرفه های بازیافت تا پایان سال

4ژانویه2022  شماره 5426  سال بیست وچهارم  2000 تومان سه شنبه 14دی1400 30جمادی الاولی1443

ضرورت اقدام اساسی برای ساماندهی، اصلاح و ارتقاء سیستم دولتی کشور

رئیس شورای اسلامی شهر تهران توضیحاتی در خصوص 
کمک شهرداری تهران به مترو قم ارائه داد. مهدی چمران 
در  تهران  شهر  اسلامی  شورای  علنی  جلسه  حاشیه  در 

قم،  مترو  به  تهران  مترو  کمک  درباره  پرسشی  به  پاسخ 
 اظهار داشت: کمک ها آن طوری که تصور می کنید نیست 
بلکه مقداری تجهیزات است که برای آزمایش و تست به قم 

عباس جعفری*

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 
بهره  با  را  مزایده  اسناد  در  مندرج  جزئیات  با  و  مذکور  شرح  به  اسقاطی  منقول  اموال   : دارد  نظر  در 
گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( و با شماره مزایده 4۰۰/۳ و شماره مزایده در سامانه 

۱۰۰۰۰۰۳۱۲۵۰۰۰۰۰۱ را به صورت الکترونیکی به فروش برساند. 
پاکتها،  بازگشایی  و  گران  مزایده  پیشنهاد  ارسال  تا  اسناد  دریافت  از  مزایده  برگزاری  مراحل  کلیه   -  ۱
آدرس به   ) ستاد   ( دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  کالا  تحویل  و  مزایده  وجه   واریز 

 WWW.SETADIRAN.IR  انجام خواهد شد . 
۲- زمان و نحوه بازدید متقاضیان از نمونه یا عین کالا و مال : از تاریخ درج آگهی لغایت 1400/10/23 در 

محل اداره کل منابع طبیعی به آدرس : جنب بوستان علوی
۳- سایر شرایط مطابق اسناد مزایده می باشد .

4- هزینه های درج آگهی و انتقال اموال و هزینه کارشناسی بعهده برندگان مزایده خواهد بود.
 ۵ -   تاریخ انتشار مزایده در سامانه  مورخ 1400/10/12 می باشد .

مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت ساعت ۱4 روز سه شنبه مورخ 1400/10/14 می باشد .
۶ - آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت 14 مورخ 1400/10/25  و گشایش پیشنهادها در ساعت 9  

 مورخ 1400/10/26  می باشد.
۷ - مبلغ تضمین شرکت در مزایده : 35.000.000 ریال می باشد.

8 - مدت اعتبار پیشنهادها ۳ ماه از تاریخ آخرین مهلت تحویل پیشنهادها است.
۹ - اطلاعات تماس سامانه ستاد : ۱4۵۶

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

شناسه آگهی:1253117

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: اگر چه دولت درگیر مشکلات 
و  این مشکلات کاملا مشهود  اراده دولتمردان در حل  اما  فراوانی است؛ 

امیدوار کننده است. 
آیت الله حسینی بوشهری در جلسه ای که در محل جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم برگزار شد، با اشاره به مشکلات و موانعی که از قبل به جا مانده است 
گفت: دولت اگر چه درگیر مشکلات فراوانی است، اما در بحث سلامت مردم 
توانست یک امنیت نسبی در جامعه ایجاد کند و اراده دولتمردان در حل سایر 

مشکلات نیز کاملا مشهود و امیدوار کننده است.
آیت الله حسینی بوشهری پیگیری و حل مشکلات اقتصادی از جمله تورم، 
کاهش ارزش پول ملی و گرانی های افسارگسیخته را خواستار شد و ریل 
گذاری صحیح در مسائل اقتصادی را سبب تحقق عدالت اجتماعی دانست.
او گفت: ریل گذاری در مسائل اقتصادی باید به گونه ای باشد که دولت های 
آینده نیز آن را دنبال کنند تا هدف اصلی یعنی عدالت اجتماعی، محقق شود 
و شاهد آن نباشیم که برخی ثروتمندتر شوند و برخی بر فقرشان افزوده شود.

امام جمعه قم، سرعت بخشیدن به تغییر و تحولات درونی دولت را خواستار 
شد و گفت: تغییر و تحول در دولت به کندی انجام می گیرد. هنوز نسبت به 
بسیاری از مدیران دولتی تصمیمی اتخاذ نشده و این بی ثباتی درونی دولت 

را در پی دارد.
و  موانع  آسیب ها،  برخی  به  اشاره  ضمن  بوشهری  حسینی  الله  آیت 
دغدغه های فرهنگی گفت: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم به عنوان یک 
نهاد دیرپای حوزوی، از هیچ کمکی در بحث مدیریت فرهنگی، بر طرف 
کردن مشکلات و بر آورده ساختن انتظارات دریغ نخواهد کرد. اکنون که این 
فرصت در اختیار حضرتعالی قرار گرفته، باید با تمام دغدغه به راه حلی جامع 

بیندیشید تا نگرانی ها برطرف شود.
را  به مسئله جمعیت  توجه خاص  دبیر شورای عالی حوزه های علمیه، 
ضروری دانست و گفت: کاهش رشد جمعیت تهدیدی جدی است و ممکن 
است در آینده با یک جامعه پیر مثل بعضی کشور ها مواجه شویم. وجود 

جمعیت در هر کشور نشانه اقتدار آن کشور است.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

اراده دولت در حل مشکلات کاملا مشهود و امیدوار کننده است 

رییس جمهور:
 دست انتقام خون شهید سلیمانی از 

آستین امت بیرون خواهد آمد

 

 

 

هفت  گفت:  قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
میلیارد تومان برای قطعه چهارم محور قم- جعفریه 
هزینه شد و این محور به طور کامل به صورت چهار خطه 
زیر بار ترافیک رفت. حسن صبوری افزود: طرح چهار 
خطه کردن محور قم- جعفریه که از سال 91 آغاز شده 
بود، با اتمام فاز چهارم به طول 2.5 کیلومتر،  به طور 
محور  کرد:  اضافه  وی  رسید.  بهره برداری  به  کامل 
احداث  که  است  کیلومتر  طول 3۸  به  جعفریه  قم- 
۸0 درصد این محور به صورت چهار خطه تا سال 96 

معاون خدمات شهری شهرداری قم از حمایت پایان 
نامه های دانشجویی مؤثر با موضوع مدیریت پسماند 
سازمان  شورای  جلسه  در  ذاکریان  عباس  داد.  خبر 
قم  شهردار  جلسات  سالن  در  که  پسماند  مدیریت 
از  یکی  پسماند،  مدیریت  کرد:  اظهار  شد،  برگزار 
ضروری ترین محورهای توسعه پایدار محسوب می شود 
در  زیادی  تأثیر  موضوع  این  به  کافی  توجه  عدم  و 
تخریب محیط زیست و طبیعت دارد. وی عنوان کرد: 
بررسی نقش فناوری های جدید در موضوعات بازیافت 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از برگزاری 
فاطمی،  خوانی  شعر  عنوان  با  مذهبی  برنامه  سه 
سیزدهمین  برگزاری  و  بند«  در  نمایش»بند  اجرای 
سوگواره یاس ارغوانی به مناسبت ایام فاطمیه خبر 
 : اظهارداشت  کاشانی  حسینی  سیدموسی  داد. 
زهرا)س( فاطمه  حضرت  شهادت  ایام  مناسبت  به 
محفل شعرخوانی فاطمی با حضور شاعران برجسته 
محمد  مجاهدی،علی  محمدعلی  مانند  آیینی  شعر 
توکلی،  زهیر  صرافان،  قاسم  داوودی،  مودب،علی 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:
هفت میلیارد تومان برای قطعه چهارم 

محور قم- جعفریه هزینه شد

معاون خدمات شهری شهرداری قم :
پایان نامه های دانشجویی با موضوع 

پسماند حمایت می شوند

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:
برگزاری سه برنامه مذهبی

 به مناسبت ایام فاطمیه

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:
اراده دولت در حل مشکلات کاملا 

مشهود و امیدوار کننده است

رئیــس جامعــه مدرســین حوزه 
علمیــه قم گفــت: اگر چــه دولت 
درگیر مشــکلات فراوانی اســت؛ 
امــا اراده دولتمــردان در حل این 
مشکلات کاملا مشهود و امیدوار 
کننده اســت. آیت الله حســینی 
بوشهری در جلسه ای که در محل 
جامعه مدرســین حوزه علمیه قم 
1برگزار شد، با اشــاره به مشکلات  2

سخنگوی وزارت امور خارجه ؛
متن مشترک مذاکرات حاصل واقع 

نگری طرف های غربی است

بــا   رییس جمهــور گفــت: اگــر 
یــک ســازوکار عادلانــه بــه اقدام 
جنایتکارانه ترامپ و پمپئو در ترور 
سردار سلیمانی رسیدگی و حکم 
خــدا درباره آنها اجرا نشــود، همه 
دولتمــردان آمریکایــی بدانند که 
بی شــک دســت انتقام از آستین 
امــت بیرون خواهد آمــد. آیت الله 
سید ابراهیم رییسی روز دوشنبه 

امــور  وزارت  ســخنگوی 
خارجه گفــت: اگر مــا امروز 
متن مشترکی داریم، به خاطر 
این اســت که طرف غربی پی 
برد که باید از درخواست های 
حداکثری عقب نشینی کند 
و ایــن متــن حاصــل همین 
واقع نگــری طرف های غربی 
در گفت وگوهای وین است که  7

4

8

1

رئیس شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

مانع اجرای طرح های بزرگ شهری در جمکران برطرف شد
رفع قید فضای سبز در 4۰ هکتار از زمین های جمکران

لزوم انجام کارکارشناسی برای 21 مصوبه شهری سفر رئیس جمهور

8
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جنایتی که هیچ توجیه 
حقوقی ندارد

 دومین سالگرد ترور سردار شهید سلیمانی فرارسیده 
است. مقامات وقت ایالات متحده آمریکا، برای توجیه 

ترور فرمانده وقت سپاه قدس جمهوری اسلامی ایران، به اصل دفاع مشروع بازدارنده 
استناد کردند. در ادامه، به بررسی حقوقی اجمالی اما روشنگرانه ای در این زمینه 

پرداخته می شود.
اساس دفاع مشروع بازدارنده بر فوریت حمله مسلحانه دولت دیگر قرار دارد. در واقع 
یک دولت وقتی در معرض حمله نظامی دولت دیگر قرار دارد که مسجل شود فورا 
می خواهد به مرزهای سرزمینی دولت دیگری حمله کند، آن کشور می تواند بر اساس 

دفاع مشروع بازدارنده، حمله پیش دستانه داشته باشد.
به صورت کلی بند 4 ماده ۲ منشور ملل متحد، اصل ممنوعیت توسل به زور که بنیاد 
روابط بین المللی است را مقرر کرده و تفسیر صحیح آن، این است که هر گونه توسل 
به زور توسط دولت ها به هر دلیل ممنوع است مگر به موجب دو استثناء که در منشور 
تصریح شده و عبارتند از اولن حق دفاع مشروع بر اساس ماده ۵۱ منشور و ثانیا اقدامات 

قهری شورای امنیت بر اساس فصل هفتم منشور ملل متحد.
ماده ۵۱ منشور ملل متحد مقرر کرده است: "در صورت وقوع حمله مسلحانه علیه 
یک عضو ملل متحد تا زمانی که شورای امنیت اقدامات لازم را برای حفظ صلح و امنیت 
بین المللی به عمل آورد، هیچ یک از مقررات این منشور به حق ذاتی دفاع از خود، خواه 
فردی یا دسته جمعی، لطمه ای وارد نخواهد کرد. اعضا باید اقداماتی را که در اعمال این 
حق دفاع از خود به عمل می آورند، فوراً به شورای امنیت گزارش دهند. این اقدامات به 
هیچ وجه در اختیار و مسئولیتی که شورای امنیت طبق این منشور دارد و به موجب آن 
برای حفظ و اعاده صلح و امنیت بین المللی و در هر موقع که ضروری تشخیص دهد، 

اقدام لازم به عمل خواهد آورد، تاثیری نخواهد داشت."
آن چه مشخص است این که ماده ۵۱ منشور رسما بر حق دفاع دولت ها تاکید کرده 
و آن را به رسمیت شناخته اما نکته قابل تامل این که در این ماده، حق دفاع در صورت 

وقوع حمله مسلحانه علیه یک عضو ملل متحد، به رسمیت شناخته شده است. 
در واقع حق دفاع مشروع را در صورت وقوع حمله مسلحانه، قائل شده و به رسمیت 

شناختند و به دفاع مشروع بازدارنده اشاره ای نشده است. 
بر اساس دفاع مشروع بازدارنده، اگر تهدید فوری امنیتی و خطر حمله فوری نظامی 
علیه کشور مطرح بود، می توان به صورت پیش دستانه علیه آن کشور دست به اقدام 
نظامی زد. این مساله با آ ن چه در ماده ۵۱ منشور که شرط دفاع از خود را وقوع حمله 

عنوان کرده، کاملا متفاوت است.
البته مدافعان دفاع مشروع بازدارنده، ماده ۵۱ را این گونه تفسیر می کنند که در این 
ماده، بر یک نوع از دفاع مشروع تاکید شده و انواع دیگر دفاع مشروع از جمله دفاع 
مشروع بازدارنده را رد نکرده است. اما این استدلال برخلاف این اصل است که "تصریح 
به امری موجب خروج امر غیر مصرح است". بنابراین قانون گذار اگر دفاع مشروع 
بازدارنده را نیز قانونی می پنداشت، به صراحت در ماده ۵۱ و یا ماده دیگر عنوان می کرد. 
به ویژه که در حقوق عرفی ماقبل منشور ملل متحد نیز، دفاع مشروع بازدارنده مطرح 
بوده است. بنابراین قانون گذار کاملا عالمانه صرفا به حق دفاع مشروع، آن هم به شرط 
وقوع حمله مسلحانه تاکید کرده و به دفاع مشروع بازدارنده هیچ اشاره ای نکرده است.

حال به ترور سردار سلیمانی بازگردیم. مقامات وقت ایالات متحده آمریکا در توجیه 
ترور سردار سلیمانی به اصل دفاع مشروع بازدارنده متوسل شده و از تهدید قریب 
الوقوع علیه منافع ایالات متحده و همچنین برای جلوگیری از آغاز جنگ سخن به میان 
می آوردند و عنوان می کردند به این دلایل به دفاع مشروع بازدارنده پرداختیم. دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری وقت آمریکا در این رابطه اظهار داشت: "سلیمانی در حال 
طراحی حملات قریب الوقوع علیه دیپلمات ها و پرسنل آمریکایی بود و جلوی این کار 

وی گرفته شد."
 در پاسخ باید گفت این چه تهدیدی با چه مختصاتی بود که مقامات آمریکا از ارائه 

توضیحاتش به کنگره کشور خود هم عاجز بودند.
در این خصوص اظهارات متعددی از سناتورها و برخی مسئولان ایالات متحده ذکر 
شده است. به طور مثال الیوت انگل، رئیس وقت کمیته امور خارجی مجلس نمایندگان 
آمریکا ادعاهای مقامات کاخ سفید برای توجیه حمله تروریستی به سردار سلیمانی را 
دروغ خواند. او در بیانیه ای گفت: "دولت گزارشی را با موازین قانونی به کنگره ارسال 
کرده که توجیهات قانونی و سیاسی آن را برای حمله هوایی که به ترور ژنرال ایرانی قاسم 
سلیمانی منجر شد، اعلام کرده است اما توضیحات دولت در این گزارش هیچ گونه 
تهدید قریب الوقوع را ذکر نمی کند و نشان می دهد که توجیهی که رئیس جمهوری به 

مردم آمریکا ارائه داد، غلط بود."
 ضمن این که به فرض آن که تهدیدی فوری در جریان بود نیز نمی توان به حق دفاع 
مشروع بازدارنده استناد کرد چرا که بر اساس آن چه ذکر شد، کاملا مغایر ماده ۵۱ 

منشور ملل متحد است.
در واقع حمله ای واقع نشده که حق دفاع برای آمریکا ایجاد شود. اگر بهانه آمریکایی ها، 
تحرکات نظامی ایران بوده است، باید اذعان داشت که این تحرکات جمهوری اسلامی 
در منطقه بر اساس سیاست خارجی دفاعیِ واقع گرا برای افزایش امنیت کشور در 
مواجهه با حضور آمریکا به عنوان دشمن استراتژیک در مرزهای فوری امنیتی ایران 

کاملا قابل توجیه  است. 
بنابراین ترور سردار سلیمانی هیچ توجیه حقوقی ندارد و ناقض تمام قوانین بین المللی 
است و این ضعف دستگاه حقوقی وزارت امور خارجه ایران بوده که نتوانسته است 

پیگیری حقوقی مستدل و مستندی در مجامع و محاکم بین المللی داشته باشد.
روزنامه نگار و پژوهشگر روابط بین الملل

مدیرحوزه های علمیه:

مظلومیت افغانستان برای هر مسلمان 
منصفی زجرآور است

 مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: مظلومیت افغانستان برای هر مسلمان منصفی 
زجرآور است که کشوری با این همه استعداد، ظرفیت و توان بالا این گونه مظلوم و دارای 

مشکل های داخلی باشد. 
به گزارش عصر دوشنبه مرکز خبر حوزه، آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار جمعی 
از شخصیت ها و علمای افغانستان  طی سخنانی به تبیین اهمیت و اوضاع کشور 

افغانستان و لزوم هوشیاری در قبال تحولات این کشور پرداخت.
وی گفت: مردم افغانستان از هر قوم و مذهب که باشند عزیز و شریف هستند و ما در 

قبال آنها مسئولیت داریم و این مسئولیت هم وظیفه دینی و هم انسانی است.
مدیر حوزه های علمیه خاطرنشان کرد: کارها و فعالیت هایی که در افغانستان انجام 
می شود، باید مصالح عالی این کشور را کاملا رعایت کند و کارها رنگ و بوی قومی، 
مذهبی و تعصب نداشته باشد، بلکه کاملا منطقی و عزت مندانه باشد تا عظمت و منافع 

این کشور را تأمین کند.
امام جمعه قم، ارتقای علمی مردم به ویژه جوانان افغانستانی را خواستار شد و تاکید 
کرد: در بعُد علمی، افغانستان نباید عقب بماند، جنبه علمی و جایگاه دانشی نسل 
جوان این کشور  را باید ارتقا داد و از آن به هیچ وجه کوتاه نیامد چرا که آینده روی علم و 
رشد علمی خواهد بود، از این رو باید سرمایه گذاری علمی را در این کشور متوقف نکنید 
و روی آن سرمایه گذاری نمایید. مدیر حوزه های علمیه با اشاره به وجود افراد و اتباع 
متمول افغانستانی در سایر کشورها تاکید کرد: ابعاد اقتصادی افغانستان بسیار مهم 
است و این کشور افراد ثروتمند در سایر کشورها کم ندارد،  باید با توجه به مقوله عدالت، 
مشکل های مالی و اقتصادی این کشور را حل کرد.  اعرافی در بخش دیگری از سخنان 
خود خطاب به شخصیت ها و نخبگان افغانستانی گفت: در کنار توجه به مهاجرت اما 
باید با چنگ و دندان حضور خود در کشور افغانستان را حفظ، و برای عمران و آبادی این 
کشور تلاش کنید. امام جمعه قم افغانستان را در یک نقطه عطف تاریخی توصیف کرد 
و گفت: در این شرایط کنونی افغانستان اقدام به موقع و تحلیل درست بسیار ضرورت 
دارد، چرا که امروزه افغانستان در یک نقطه عطف تاریخی قرار دارد و بسیار باید دقت کرد 
و الان نیز کسانی که حکومت دستشان است بدانند که باید عاقلانه رفتار کنند تا این 
کشور به سختی و مشکل های بیشتر نیفتد؛ ذره ای خطا و اشتباه خسارت های زیادی 
به بار می آورد. وی همچنین در پایان گفت: ما معتقدیم که افغانستان باید با آرای خود 
مردم و مشارکت آنها اداره شود و به گونه ای رفتار شود که مصالح همه اقوام و مذاهب 

رعایت گردد.

سیدمحسن امامی فر*

اخبار

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

شهید سلیمانی با هدف خنثی سازی
 توطئه تفرقه افکنان وارد میدان شد

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اینکه منطقه ما سال هاست که محل تولد و 
رشد پیامبران و  پیروان آنهاست، گفت: دشمن تلاش داشت بین ادیان تفرقه بیاندازد 
که حاج قاسم برای از بین بردن این توطئه وارد میدان شد و چهره واقعی حامیان این 

توطئه ها را افشا و محاصره رسانه ای آنها را بر هم زد. 
محمدمهدی اسماعیلی روز دوشنبه در همایش بزرگداشت دومین سالگرد شهادت 
سردار حاج قاسم سلیمانی که در سازمان فرهنگ و  ارتباطات اسلامی برگزار شد، با 
اشاره به ابعاد وجودی و ویژگیهای شخصیتی سردار شهید دلها سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی، گفت: امروز سالروز شهادت مرد بزرگی است که در طول چند سال اخیر به 
خصوص از سال ۲۰۱۱ باتوجه به اتفاقاتی که در منطقه رخ داد به عنوان یک قهرمان 

ملی و منطقه ای مورد تکریم همگان از جمله مسلمانان و پیروان ادیان مختلف است.
شهید سلیمانی که از پرورش یافتگان مکتب انقلاب اسلامی و امام راحل

وی ادامه داد: شهید سلیمانی که از پرورش یافتگان مکتب انقلاب اسلامی و امام 
راحل به شمار می رود، یک فرد از جان  گذشته، شجاع و پاک بود و همه ویژگی هایی 
که برای نام گذاری یک فرد ایده آل، قهرمان  و اسطوره می توان به کار برد در این شهید 
تجلی پیدا کرده بود. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی شهید سلیمانی را یک انسان قوی 
و پرورش یافته در یک منطقه محروم دانست و افزود: وی با مقاومت و ایستادگی و اتکا 
به خانواده ای اصیل که همیشه خود را مرهون آنها می دانست رشد کرد و بیش از 
گذشت چهل سال از پیروزی انقلاب اسلامی تا لحظه شهادتش در حوزه های مختلف 

خدمت گذاری افتخارآفرینی کرد.
سردار سلیمانی؛ بسیجی صادق

اسماعیلی در ادامه خاطرنشان کرد: سردار دلها یک بسیجی صادق بود که در 
دوران دفاع مقدس وارد جنگ نابرابری شد و رشد پیدا کرد و فرمانده یکی از لشکرهای 
شکست ناپذیر جنگ شد و پس از آن نیز مدت ها در منطقه شرق کشور در مقابله با 
اشرار در میدان نبرد حضور یافته و در نهایت بیش از ۲۲سال فرمانده منطقه ای 
جمهوری اسلامی ایران را برعهده داشت. عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح 
کرد: مرام حاج قاسم سلیمانی نه شهرت طلبی، نه رسانه ای شدن و نه شکل سازمانی 
بود که فرماندهی آن را بر عهده داشت بود، بلکه آنچه امروز او را به همه دنیا معرفی کرد، 
عظمت کاری ست که این شهید والا مقام انجام داد. از این رو عظمت کار ایشان به 
اندازه ای است که تمام جنگ رسانه ای و امپریالیستی که نمی گذارد پیام آزادی بخش 

رهبران دنیا به گوش جهانیان برسد را در هم نوردید و مثل خورشید درخشید.
سردار دلها اقدامات شیطانی دشمنان را برهم زد

که  داشتند  اذعان  و  و رصدگران سیاسی  ما  منطقه   تحلیلگران  تمام  افزود:  وی 
توطئه ای با شکل جنگ های مذهبی به راه افتاده که هیچ پایانی نداشت، نمونه بارز 

آن گروه تروریستی خشنی چون داعش بود.
اسماعیلی اضافه کرد: در منطقه ای که آمریکا همه جا پایگاه های خود را مستقر 
کرده است چگونه یک گروه تروریستی می تواند رشد کند چراکه برای همگان مشخص 

بود که این اتفاق تنها با حمایت آمریکا رخ خواهد داد.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با ذکر این نکته که در مناظرات گذشته آمریکا 
کاندیدهای انتخاباتی با وضوح اذعان داشتند که داعش است توطئه خودشان برای 
برادرکشی و برهم زدن امنیت منطقه بود، ادامه داد: پروژه ای که پول های نفتی و کثیف 
پشت آن بود، منطقه ما منطقه پیروان ادیان و مذاهب مختلف است و تلاش استکبار 
با ایجاد جنگ های مذهبی برای از بین بردن زیست بوم مردم منطقه بود که شهید والا 

مقام حاج قاسم سلیمانی این اقدام شیطانی را بر هم زد.
 

علیزاده عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

ناهماهنگی تیم اقتصادی دولت جز آسیب 
به مردم، دستاوردی ندارد

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، گفت: دولت سیزدهم باید حتما در ۱۰۰ روزه 
اول یک تغییری در وضعیت معیشت مردم ایجاد می کرد، این حداقل انتظاری بود که 
از دولت سیزدهم که دولت مردمی و انقلابی هم است، می رفت اما محقق نشد و فکر 

می کنم آستانه این مهلت برای دولت تا پایان سال باشد. 
با ناهماهنگی های موجود در تیم اقتصادی دولت،  ، در رابطه  محسن علیزاده 
گفت: انتظار نمی رفت که در دولت سیزدهم این ناهماهنگی اقتصادی که در دولت 
قبل هم وجود داشت، وجود داشته باشد. کما اینکه بارها و بارها آقای رئیس جمهور 
اشاره کردند که تمام تصمیمات اقتصادی باید از محور معاون اول بگذرد اما بعد از آن 
اختیاراتی را به عنوان سخنگوی اقتصادی به وزیر محترم اقتصاد دادند و اختیاراتی را 
هم به معاون اقتصادی خودشان دادند و پیش بینی این ناهماهنگی می شد. متاسفانه 

تنها کسی که از این موضوع ضرر می کند، مردم هستند.
وی ادامه داد: این تصمیمات اقتصادی که امروز پاشنه آشیل پیشرفت ما در کشور 
است، باید خیلی پخته، خیلی سنجیده و خیلی هماهنگ اتفاق بیفتد اما متاسفانه 
شاهد ناهماهنگی هایی در دولت هستیم؛ به طور مثال همین ناهماهنگی اخیر در 
افزایش و زمان اجرای افزایش یارانه ها بود که توسط معاون اقتصادی رئیس جمهور 
یک عددی و یک زمانی اعلام شد اما توسط وزیر محترم اقتصاد تکذیب شد. می بینیم 
که مکرراً این کشمکش وجود دارد، باز هم معاون اقتصادی عددی را مطرح می کنند و 

سازمان برنامه و بودجه به یک شکل دیگر این یارانه ها را تعریف می کند.
نماینده مردم سپیدان در مجلس یازدهم اضافه کرد: ما هم به عنوان نمایندگان مردم 
نمی دانیم کدامیک از این موضوعات صحیح است، بالاخره آقای رئیسی به عنوان 
رئیس جمهور باید یک نفر را به عنوان مبنا برای مردم مشخص می کردند که البته قبلا 
هم اعلام کردند که وزیر اقتصاد به عنوان سخنگوی اقتصادی هستند؛ اما گاهاً شاهد 

این ناهماهنگی ها بودیم و متاسفانه این ها جز آسیب چیزی برای جامعه ما ندارد.
علیزاده در واکنش به این مساله که »با توجه به مشکلات فراوان اقتصادی و معیشتی، 
شرایط جامعه و زندگی مردم به گونه ای نیست که با این اخبار متناقض التهاب تازه ای 
با این موضوع موافقم. دولت سیزدهم  به زندگی مردم وارد شود«، اظهار داشت: 
باید حتما در ۱۰۰ روزه اول یک تغییری در وضعیت معیشت مردم ایجاد می کرد، 
این حداقل انتظاری بود که از دولت سیزدهم که دولت مردمی و انقلابی هم است، 
می رفت اما محقق نشد و فکر می کنم آستانه این مهلت برای دولت تا پایان سال باشد.

وی ادامه داد: دولت حتما باید در یکی دو ماه آینده یک تغییری را ایجاد کند، کما 
اینکه خرابی هایی که از گذشته وجود داشته با این سرعت قابل ترمیم نیست اما از 
یک دولت جهادی این انتظار وجود دارد که کار را شبانه روزی انجام دهد و تغییر برای 

مردم ملموس باشد.
 

عضو حقوقدان شورای نگهبان:

دولت و مجلس در مسیر اصلاح قوانین 
انتخاباتی گام بردارند

عضو حقوقدان شورای نگهبان گفت: امیدواریم دولت و مجلس در مسیر اصلاح 
قوانین انتخاباتی گام برداشته و نمایندگان هم در این زمینه اهتمام بیشتری داشته 

باشند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، محمدحسن صادقی مقدم در حاشیه 
برگزاری مراسم معارفه رئیس جدید دفتر نظارت و بازرسی انتخابات استان البرز، در 
سخنانی با اشاره به لزوم اصلاح قانون انتخابات گفت: قبلا اقداماتی در این زمینه 

انجام شده اما به نتیجه نرسیده و متاسفانه متوقف مانده است.
عضو حقوقدان شورای نگهبان افزود: امیدواریم که دولت و مجلس در مسیر اصلاح 
قوانین انتخاباتی گام برداشته و نمایندگان هم در این زمینه اهتمام بیشتری داشته 
باشند و قبل از انتخابات ۱4۰۲، ابتدا قوانین مربوط به انتخابات مجلس را اصلاح 

کنند و بعد هم قوانین انتخابات ریاست جمهوری اصلاح شود.
 

امیرعبداللهیان: 

صهیونیسم جایی در آینده جهان ندارد
 وزیر امور خارجه کشورمان در واکنش به اظهارات وزیر خارجه رژیم صهیونیستی در 
توئیتی نوشت: با اقتدار و عقلانیت از حقوق، منافع وپیشرفت ملت دفاع می کنیم. 

صهیونیسم جایی در آینده جهان ندارد. 
حسین امیرعبداللهیان در حساب توئیتری خود درباره اظهارات وزیر خارجه رژیم 
صهیونیستی نوشت: اظهارات آشفته وزیر خارجه رژیم جعلی اسراییل در قبال ملت 
بزرگ ایران، مصداق این ضرب المثل معروف ایرانیست که »شتر در خواب بیند پنبه 

دانه، گهی لپ لپ خورد گه دانه دانه«.

 رییس جمهور گفت: اگر با یک سازوکار عادلانه 
به اقدام جنایتکارانه ترامپ و پمپئو در ترور سردار 
اجرا  آنها  درباره  خدا  حکم  و  رسیدگی  سلیمانی 
نشود، همه دولتمردان آمریکایی بدانند که بی شک 

دست انتقام از آستین امت بیرون خواهد آمد. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز دوشنبه در مراسم 
»اجتماع بزرگ مردم تهران در فراق حاج قاسم« که 
همزمان با دومین سالگرد شهادت سردار سپهبد 
حاج قاسم سلیمانی در مصلای بزرگ امام خمینی 
تهران برگزار شد، با تسلیت شهادت حضرت صدیقه 
طاهره )س( و گرامیداشت یاد و خاطره شهدا به ویژه 
سردار دل ها شهید سلیمانی و هم رزمانش، گفت: 
مقتدای بصیرت آفرینمان در همین مکان مقدس 
شهید حاج قاسم سلیمانی را به عنوان مکتب حاج 

قاسم معرفی کردند. 
وی با بیان اینکه اگر شخصیت وجودی یک فرد 
توسعه یافت، دیگر فقط یک شخص حقیقی نیست، 
بلکه از او به عنوان یک ملت و امت یاد می شود، 
اضافه کرد: حاج قاسم نه به عنوان یک فرد، بلکه به 

عنوان یک فرهنگ و یک راه و مکتب معرفی است.
مکتب سردار سلیمانی نه با ترور از بین می رود نه 

با موشک
 رییس جمهوری خاطرنشان کرد: ابراهیم خلیل 
فرد  یک  که  است  نحوی  به  اش  وجودی  توسعه 
شخصیت  و  است  شخص  یک  چه  اگر  نیست، 
یک  به  را  او  او،  وجودی  توسعه  اما  دارد  حقوقی 
امت تبدیل کرد. حاج قاسم هم با پیروی از قرآن و 
آموخته های اهل بیت عصمت و طهارت و تأسی از 
ولایت دارای یک وسعت وجودی و شرح صدر شده 
است که او را به یک مکتب تبدیل کرد و این مکتب با 

ترور و موشک از بین نمی رود.
حضرت  سخنان  به  استناد  با  رییسی  الله  آیت 
علی )ع( بعد از شهادت مالک اشتر، گفت: مکتب 
سلیمانی در امتداد مکتب امام خمینی)ره( و امام 
خامنه ای است. او اهل مراقبه، صدق، دلدادگی و 

اخلاص بود.
حاج قاسم از عمق جان معتقد بود که آمریکا 

هیچ غلطی نمی تواند بکند
رییس جمهور خاطرنشان کرد: اولین نکته ای که در 
مکتب حاج سلیمانی باید دنبال کرد، برای خدا فکر 
و اندیشه کردن و برای خدا ایستادگی کردن است. 
برای کارهای بزرگ فقط خشیت از خدا می تواند 
کارها را پیش ببرد. همه انبیا کارهای بزرگی انجام 
دادند و این همه با خشیت از خدا و از هیچ چیز و 
هیچ کس هراس نداشتن و در راه انجام وظیفه میسر 
شد. وی با بیان اینکه رمز پیروزی حاج قاسم همین 
خشیت از خدا بود، گفت: حاج قاسم توان ظاهری 
آمریکا و ساز و برگ نظامی آنها را می دانست اما با علم 
به همه اینها از عمق جان عقیده داشت که آمریکا 
هیچ غلطی نمی تواند بکند و ما می توانیم بهانه هایی 
مانند »نمی شود«، »مگر ما می توانیم«، »باید جوری 
سازش کرد« را خنثی کنیم و ایستادگی، مقاومت، 
دشمن شناسی و دشمن ستیزی در مکتب حاج 
قاسم بود. به مثابه یک مکتب و آرمان بلند عمل کرد.
یک  سلیمانی  شهید  کرد:  خاطرنشان  رییسی 
سردار و سپهبد و شخصیت نظامی بود، اما نباید او 
را فقط یک شخصیت عالی رتبه نظامی دید چون 
او دارای  فرهنگ بود او تخصص فتح سرزمین های 
غصب شده را داشت اما مهمتر از همه تخصصی 
چون فتح دل ها را خدا در وجود او قرار داد که فتح 

دل ها از فتح سرزمین مهم تر است.
رییس جمهور با اشاره به تشییع باشکوه پیکر حاج 
قاسم و همرزمانش گفت: رهبر انقلاب در آن روز 
فرمودند قیامتی برپا شده و این قیامت را خدا برپا و 
دل ها را متوجه یک سردار فداکار و مخلص کرد و این 
فتح دلها است که با پول و امکانات اتفاق نمی افتد و 

دست خدا باید این دل ها را متوجه کند.
وی افزود: حاج قاسم روح بزرگی بود که به تعبیر 
قران کریم درمورد یاران رسول الله )ص(، در مقابل 
آمریکایی ها و دشمنان دین سخت بود اما در برابر 
یک فرزند شهید و یک خانواده محترمی و مظلومی 
که می رسید، بسیار بی تاب می شد و رحماء بینهم 

و مهربان بود. 
که  زمانی  کرد:  اضافه  سیزدهم  دولت  رییس 
تولیت آستان مقدس امام رضا )ع( بودم، حاج قاسم 
به آستان مشرف شدند و من هم به عنوان خادم 
حضرت ثامن الحجج )ع( خدمت ایشان رسیدم. 
گفتند برای خانواده های شهدای مظلوم فاطمیون 
و  فکری می کنم  گفتم  و  بکنید  نمی توانید  کاری 
رضا  حضرت  و  می گیرم  تماس  دیگر  ساعت   ۲4
)ع( حواله کردند و ۷۰ خانواده  از نابسامانی نجات 
پیدا کردند و آن شهید عزیز هر جا می رفت، به فکر 
خانواده های مظلوم و پیگیر حل مشکلات مردم بود.

حاج قاسم فرمانده ای فراجناحی و مسأله او 
دفع شر از همه ملت های منطقه بود

آیت الله رییسی در ادامه با بیان اینکه حاج قاسم 
فرمانده انقلابی و فراجناحی بود، گفت: مسئله حاج 
قاسم، نجات اسلام و مسلمین و دفع شر، فساد و 
لبنانی،  از سنی، شیعه، فلسطینی،  و دفاع  ظلم 
یمنی، ایزدی، مسیحی، متدین به ادیان ابراهیمی 
است بنابراین دراین حرکت، نگاه او این است که 
چگونه شر دشمن را از منطقه رفع کرده و منطقه را 
آزاد کند. وی اضافه کرد: خداوند متعال بزرگ ترین 
مدالی که به همه انبیاء و نبی مکرم برای ایستادگی 
و  تحمل  مدال صبر،  کرد،  دین مرحمت  تبلیغ  و 
مکرمش  نبی  که  مدالی  بزرگترین  بود.  بردباری 
می دهد، مدال الَمْ نَشْرَحْ لَکَ صَدْرَکَ است. خداوند 
خطاب به پیغمبر می گوید ما به تو شرح صدر دادیم.
رییس جمهور بیان کرد: حاج قاسم ظرفیت داشت 
و در جهان اسلام ظرفیت سازی کرد. حاج قاسم این 
ظرفیت را از خانه خدا، عبودیت پروردگار و حرکت 
الهی کسب کرد. رییسی ادامه داد: کمیل بن زیاد 
نخعی می گوید دنبال امیرالمومنین راه افتادم از این 
کوچه به آن کوچه و این نخلستان به آن نخلستان تا 
اینکه به بیرون شهر رفتیم. امیرالمومنین)ع( رو به من 
کرد و فرمود: ای کمیل این قلب ها، ظرف هاست، 

بهترین قلوب با ظرفیت ترین قلوب است.
مرد  قاسم  حاج  افزود:  سیزدهم  دولت  رییس 
میدان شد؛ زیرا ظرفیت داشت و ظرفیت سازی کرد. 
ظرفیت ها و گنج ها را شناخت زیرا گنج یاب بود. در 
افغانستان جوانان افغانی را برای دفاع افغانستان و 
منطقه، جوانان یمنی را برای دفاع از یمن و منطقه، 
جوان عراقی و سوری را شناخت آنها را برای دفاع از 
دین و منطقه به کار گرفت. نتیجه به خط کردن این 
ظرفیت ها، مرگ داعش و داعشی ها و پیروزی جبهه 
مقاومت در منطقه شد و این ظرفیت را حاج قاسم 

ایجاد کرد.
وی خاطرنشان کرد: آنها از جبهه حزب الله در لبنان 
نگران بودند، اما چند حزب الله ایجاد شد و جریان 
بین المللی در  به جبهه مقاومت  تبدیل  حزب الله 
منطقه شد. باید ظرفیت ها را شناخت و به موقع مورد 
استفاده قرار داد و آنها را در مقابل جریان استکباری 
اینگونه با شهامت و شجاعت و انگیزه آماده میدان 
کرد. رییسی عنوان کرد: حاج قاسم حقیقتاً چهره 
انقلابی بود و به وضع موجود هم قانع نبود که بگوید 
ما که مبارزه ای می کنیم، کاری هم انجام می دهیم 
و گزارشی هم ارائه می دهیم. تصور، تفکر و اندیشه  
او نگاه انقلابی بود قانع نمی شد. شهید سلیمانی 
معتقد بود آنچه در توان و فهم او است باید به کار 
گرفته شود و به شرایط موجود قانع نبود و باید پیش 
می رفت. بنابر این جبهه های بین المللی مقاومت با 
نگاه او شکل گرفت. رییس جمهور اظهار داشت: 
شهید سلیمانی دارای دیدگاهی عمیق و تمدنی 
بود و به دنبال ایجاد مدنیتی به نام دین و ارزش ها در 
منطقه بود و با همین نگاه بلند و ارزشمند دشمن را 

در منطقه زمین گیر کرد.
حاج قاسم مصلحی بود که از منطق قیادت 

پیروی می کرد؛ نه سیادت
وی با بیان اینکه شهید سلیمانی نماد شجاعت 
شجاعت،  عقلانیت،  او  گفت:  بود،  وعقلانیت 
مقاومت در راه و هدف داشت و کارهایش از تدبیر 
برخوردار بود، حقیقتاً در میدان اهل خطر بود. فرق 
بین حاج قاسم و دیگران این بود که حاج قاسم از 
منطق قیادت پیروی می کرد نه سیادت. به مردم 
نمی گفت بروید می گفت بیایید. خودش در قله 
قرار داشت.همانطور که رمز موفقیت انبیا در تعالی 
انسان این است که می گویند ما واصل شدیم شما 

هم بیایید واصل شوید.
رییسی با طرح این سوال که چرا مصلحان در عالم 
کاری به پیش نمی برند، گفت: آنها به مردم می گویند 
بروید اهل صفا و وفا بشوید. اما رمز موفقیت مردان 
خدا این است که آنها در جایگاه قیادت قرار دارند. 

حقیقتاً حاج قاسم سلیمانی انسانی بن بست شکن 
بود و بن بست ها را می شکست. حاج قاسم هیچ 
مانعی را به رسمیت نمی شناخت و همه موانع را از 
پیش رو برمی داشت با توکل به خدا و اعتماد به نفس 

پیش می رفت.
سردار سلیمانی نافذ البصیره بود

نافذ  شخصیتی  را  حاج قاسم  جمهور،  رییس 
که  است  سخت  داشت:  اظهار  و  خواند  البصیره 
انسان چشم نداشته باشد اما بدتر از آن این است 
که چشم دل نداشته باشد. اینکه انسان ها چشم سر 
نداشته باشند خیلی آسان تر از این است که انسان 
چشم دل نداشته باشد، با چشم دل انسانها دوست 
و دشمن و راه را می شناسند و این خصوصیت حاج 

قاسم بود. حاج قاسم بصیرت داشت.
رییس دولت سیزدهم در بخش دیگری از سخنان 
خود اظهار داشت: دشمنان و آمریکا تصور کردند که 
روز سیزدهم دی ماه روز پایان حاج قاسم خواهد بود 
اما زهی خیال باطل. روز ۱۳ روز تولد دوباره حاج 
قاسم شد. حاج قاسم در سیزدهم دی ماه متولد شد 
و عمر او تا زمین زمین است و زمان زمان است، ادامه 

خواهد داشت.
وی تاکید کرد: می خواستند عاشورا پایان حسین 
ابن علی، علی اکبر و قاسم باشد اما عاشورا روز تولد 
عاشوراییان شد تولد یافتند و تا همیشه تاریخ باقی 

خواهند ماند.
پرورش  سلیمانی ها  اینکه  بر  تاکید  با  رییسی 
ما  آفرین  بصیرت  مقتدای  گفت:  یافت،  خواهند 
بسیار  دشمن  برای  سلیمانی  شهید  که  فرمودند 
خطرناک تر از سردار سلیمانی خواهد بود و درست 

فرمودند.
وصیت نامه حاج قاسم منشور جامع انقلاب 

اسلامی است
رییس جمهور با بیان اینکه معتقدیم وصیت نامه 
حاج قاسم به عنوان منشور جامع انقلاب اسلامی 
باید روزبه روز در جامعه مان جلوه بیشتری پیدا کند، 
گفت: جامعه و نسل ما بداند سردار عزیز ما نسبت 
به ولایت، جامعه، جوانان، روحانیون و همه مصلحان 

اجتماعی چگونه اظهار نظر می کند.
خیمه جمهوری اسلامی آسیب ببیند، امنیت 

جهان در خطر خواهد بود
وی ادامه داد: سردار سلیمانی بر حفظ این نظام 
تاکید دارد و می گوید خیمه عظیم به نام جمهوری 
اسلامی اگر بماند همه حرم ها در امانند اگر این 
و  دیگر  حرم های  که  بدانید  ببیند،  آسیب  خیمه 
امنیت جهان در خطر است؛ لذا همه تلاش کنیم 
این نظام اسلامی باشکوه و عظمت بماند و بدانید 
این خیمه عظیم، اقتدار، عزت، استقلال، آزادی، 
دین ما و زندگی سعادتمند ما را تضمین خواهد کرد.

آمریکا با ترور مهمان رسمی دولت عراق 
سیادت این کشور را شکست

از  دیگری  بخش  در  سیزدهم  دولت  رییس 
سردار  گفت:  آمریکایی ها  به  خطاب  سخنانش 
سلیمانی مهمان رسمی نخست وزیر عراق بود و شما 
هم سیادت عراق را شکستید و نه یک شخص بلکه 

یک ملت را ترور کردید.
وی با طرح این سوال که در این جنایت هولناک 
که بر همه امت اسلامی بسیار سخت و گران آمد، چه 
باید کرد؟، ادامه داد: باید متجاوز، قاتل و جنایتکار 
اصلی رییس جمهور وقت آمریکا محاکمه و قصاص 

شود و حکم خدا درمورد او جاری شود.
رییس جمهور در پایان گفت: پیام شهید سلیمانی 
به همه مسئولان، دولتمردان و همه کسانی که به 
نام نظام جمهوری اسلام در جای جای این کشور 
خدمت می کنند، آن است که باید در مسیر خدمت 
به مردم، گره گشایی از زندگی مردم، نجات اقتصاد 
کشور، پیشبرد اهداف بلند انقلاب اسلامی هیچ 
مانع را به ر سمیت نشناخت و با فرهنگ ما می توانیم 
با تمام قوت و قدرت کارها را پیش برد و اول رضایت 

خدا و دوم شاد کردن دل مردم را پیشه کرد.

رییس جمهور در مراسم دومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی :

 دست انتقام خون شهید سلیمانی از آستین امت بیرون خواهد آمد 

 دختر شهید سردار سلیمانی با بیان اینکه حاج قاسم هیچ تعلق دنیایی جز مردم 
ایران نداشت، گفت: دشمن فکر می کرد اگر حاج قاسم را به شهادت برساند، تاثیر 
کلام و نفوذ حاج قاسم خاموش می شود ولی با دیدن این حضور مردم می فهمد که 

چه غلطی کرده است. 
»زینب سلیمانی« دختر سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی روز دوشنبه در اجتماع 
بزرگ مردم تهران در فراق حاج قاسم در مصلی بزرگ امام خمینی)ره(، گفت: دو سال 
است که حاج قاسم سلیمانی از میان ما عروج کرده است. اما روح پر فتوح او در جای 

جای کشور عزیزمان ایران حس می شود و کنار یک یک شما مردم ایران است.
دختر شهید سردار سلیمانی افزود: حاج قاسم هیچ تعلق دنیایی نداشت و تنها تعلق 
دنیایی حاج قاسم مردم ایران بود. حاج قاسم از این دنیا هیچ چیز نمی خواست، بلکه 
سبک پرواز کرد و همیشه بزرگترین دغدغه زندگی اش این بود که مردم ایران با آرامش 
و با عزت زندگی کند. وی گفت: در این راه حاج قاسم جان خود را بارها فدای مردم 
ایران کرد و ما امروز که دو سال از شهادت مظلومانه حاج قاسم می گذرد، چنین جمع 
پرشوری را می بینیم و این نشان دهنده این است که حاج قاسم در قلب ها زنده است.

زینب سلیمانی تاکید کرد: آن دشمنی که فکر می کرد اگر حاج قاسم را به شهادت 
برساند، تاثیر کلام و نفوذ او خاموش می شود، امروز با دیدن این حضور مردم می فهمد 

چه غلطی کرده است.

وی افزود: حاج قاسم کنار مردم ایران هنوز حاضر و ناظر است. حاج قاسم خودش و 
زندگی اش را فدای مردم ایران کرد و این می شود جواب مردم ایران که با این شکوه در 

مراسم او حاضر می شوند.
دختر شهید سردار سلیمانی با تشکر از همه مردم که امروز در مصلی بزرگ امام 
خمینی)ره( گرد هم آمدند، گفت: می دانیم که در این مسیر که خداوند متعال برای 
ما قرار داده است، تنها نیستیم و من امروز اینجا هستم که در جمع شما عزیزان به 
نمایندگی از خانواده حاج قاسم از همه شما بزرگواران تشکر کنم. چرا که حقیقت 

سالگردها و مناسبت های حاج قاسم متعلق به شماست.
زینب سلیمانی ادامه داد: شما مردم هستید که سالگردها و مراسم های حاج قاسم 
را برگزار می کنید و هیچکس نمی تواند عشق حاج قاسم را در دل مردم ایران سرد کند 

و از بین ببرد.
وی تاکید کرد: هر دروغی که دشمنان بگویند و هر توطئه ای که انجام دهند،   باز 
مردم ایران سرباز خود را می شناسند.  چرا که حاج قاسم حرف نزد، بلکه عمل کرد و ما 

امروز شاهد دستاوردهای او هستیم.
دختر شهید سردار قاسم سلیمانی خاطرنشان کرد: امروز در اینجا از همه شما ملت 
عزیز و شهید پرور ایران تشکر می کنم و از طرف خانواده حاج قاسم دست بوس یکایک 

شما هستم که حاج قاسم هر چه دارد از لطف خدا و محبت ملت ایران است.

زینب سلیمانی:

حاج قاسم هیچ تعلق دنیایی جز مردم ایران نداشت
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11 عادت روزمره که باعث چین و چروک پوست می شوند یک متخصص تغذیه عنوان کرد؛

تبعات مصرف خودسرانه پروتئین
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، در ارتباط با مسیر درست 

کاهش وزن و همچنین کم وزنی افراد، توضیحاتی ارائه داد.
گلاله اصغری، نمایه توده بدنی یا BMI را شاخصی برای تشخیص وضعیت وزنی افراد 
برشمرد و گفت: نمایه توده بدنی یا BMI حاصل تقسیم وزن فرد برحسب کیلوگرم بر 
مجذور قد وی بر حسب متر است که اگر در بازه ۱8.۵ تا ۲۵ قرار داشته باشد فرد دارای 

وزن مناسب بوده و در طیف سلامت قرار دارد.
وی افزود: در صورتی که BMI بالای ۲۵ باشد، فرد دچار اضافه وزن و اگر زیر ۱8.۵ 

باشد دچار کم وزنی است.
این دکترای تغذیه به افرادی که از کم وزنی رنج می برند توصیه کرد برای پیگیری به 
متخصص تغذیه مراجعه کنند و به هیچ عنوان راهکارهایی را که توسط افراد غیر متخصص 

پیشنهاد می شود برای افزایش وزن اجرا نکنند.
به گفته وی، کم وزنی می تواند ارثی باشد و والدینی که دارای وزن پایین هستند ممکن 
است دارای فرزندانی با وزن پایین باشند البته این موضوع در مورد چاقی و اضافه وزن 

نیز مصداق دارد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید کرد: اگر فردی قبلًا دارای 
وزن مناسبی بوده و هم اکنون دچار کاهش وزن شده است باید دلایل این تغییر حتماً 
مورد بررسی قرار گیرد و اگر از نظر پزشکی مبتلا به بیماری نباشد باید میزان دریافت های 

غذایی وی بررسی شود.
وی، وضعیت روحی روانی فرد را یکی از عوامل مؤثر بر کم وزنی و کاهش اشتها و 
دریافت های غذایی عنوان کرد که در صورت درمان و اصلاح وضعیت روحی روانی و 

سایکولوژیک اشتهای فرد نیز بهبود می یابد.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان اینکه برخی افراد به دلیل عدم دریافت مواد 
غذایی کافی به مدت طولانی، دچار کم وزنی می شوند خاطرنشان کرد: در این افراد 
کمبود مواد مغذی به ویژه ویتامین های گروه ب کاهش اشتها را در پی دارد که تجویز 

مولتی ویتامین ها به خصوص ویتامین های گروه ب می تواند سودمند باشد.
اصغری، به افرادی که از کم وزنی رنج می برند توصیه کرد برای بررسی های بیشتر به 
متخصص تغذیه مراجعه کنند و گفت: متخصص تغذیه در ابتدا به بررسی برنامه غذایی 

روزانه این فرد پرداخته و میزان دریافت های وی را با استانداردها مقایسه می کند.
به گفته وی، گاهی اوقات این صرفاً قضاوت شخصی فرد است که غذای کمی دریافت 
می کند در حالی که بررسی متخصص تغذیه حاکی از آن است که از نظر تغذیه ای دریافت 
کافی داشته و کاملًا سالم است. بنابراین اگر حداقل دریافت میزان مورد نیاز از گروه های 
غذایی را داشته باشیم و کالری مورد نیاز خود را دریافت کنیم از نظر تغذیه ای کفایت 
می کند و سالم هستیم. اصغری خاطرنشان کرد: پس از بررسی برنامه غذایی روزانه فرد، 
رژیم غذایی مناسب توسط متخصص تغذیه توصیه می شود به نحوی که حداقل های 

گروه های غذایی را حتماً دریافت کند.
دکترای تغذیه و رژیم درمانی، شکل ظاهری غذا را یکی از مهم ترین راهکارهای مؤثر 
در افزایش اشتها به ویژه در کودکان کم وزن و بی اشتها عنوان کرد و افزود: در صورتی که 
شکل ظاهری و چیدمان، طعم، بو، رنگ و مزه غذا جذابیت داشته باشد انگیزه فرد برای 
خوردن آن افزایش می یابد. بنابراین استفاده از تزئینات متنوع و مواد غذایی و سبزی ها 

و میوه های رنگی در چیدمان غذا برای ترغیب بچه های بی اشتها و کم وزن مؤثر است.
وی، استفاده از غذاهای کم حجم و پرکالری نظیر سالاد الویه و شیک ها را که دارای 

مقادیر مناسبی از پروتئین و نشاسته و چربی هستند به این افراد توصیه کرد.
این متخصص تغذیه، شیک ها را با توجه به ترکیب شیر با انواع میوه ها به همراه انواع 
مغزها منبع پروتئینی کلسیمی و منیزیم خوب و یک میان وعده مناسب برای کودکان 

عنوان کرد.
این دکترای تغذیه به افراد کم وزن هشدار داد از عمل به توصیه های افراد غیرمتخصص 
برای افزایش وزن پرهیز کنند و گفت: برخی جوانان برای افزایش وزن به توصیه عوام به 
انجام ورزش های قدرتی در باشگاه ها و مصرف مقادیر بسیار زیاد پروتئین مبادرت می کنند 

اما این راهکار مناسبی برای افزایش وزن نیست.
وی با تاکید بر سقف مشخص پروتئین مصرفی در رژیم غذایی روزانه افراد خاطرنشان 
کرد: میزان نیاز فرد به پروتئین بر اساس سن، جنس، وزن و فعالیت بدنی وی در رژیم 
غذایی محاسبه و تعیین می شود. باید توجه داشت که دریافت پروتئین اضافی باعث 
افزایش عملکرد و کارکرد کلیه و کبد شده و آسیب های جدی کلیوی و کبدی را در 

درازمدت در پی خواهد داشت.
این متخصص تغذیه با توصیه به ریزه خواری در این افراد گفت: افراد کم وزن و بی اشتها 
معمولًا تحمل حجم غذای بالا در یک وعده را ندارند بنابراین باید وعده های غذایی خود 
را کم حجم و با تعدد بیشتر برنامه ریزی کنند. به طور مثال شام خود را در دو وعده به 
فاصله یک ساعت مصرف کنند. بر اساس این برنامه افراد مذکور در تمام طول روز در حال 

خوردن هستند.

اقداماتی که باید بعد از ۴۰ سالگی
 انجام دهیم!

افزایش سن افراد، حساسیت ها برای مراقب از بدن و حفظ سلامتی افزایش پیدا 
می کند که در این خصوص باید کارهایی انجام دهیم که ضمن حفظ سلامتی، از 

بروز مشکلات و بیماری ها جلوگیری کنیم.
با قرار گرفتن در آستانه 4۰ سالگی توده عضلانی کاهش می یابد و احتمال 
افزایش وزن بیشتر می شود. یکی از بهترین گام ها برای حفظ سلامت و اجتناب از 

این بیماری ها، دریافت کافی ویتامین ها و مواد مغذی مناسب است.
1. مغز خود را ورزش دهید

مغز هم مانند تمام ماهیچه ها و عضلات دیگر در بدن باید ورزش داده شود، 
البته ورزش های مغز حرکتی نیست  و با چند تکنیک ساده می توان مغز را وارد 

چالش های جدید کرد تا عملکرد بهتری داشته باشد.
برای مثال چند عادت روزانه را فراموش کنید و با روش های دیگری آن ها را انجام 
دهید مانند تغییر مسیر همیشگی بازگشت به خانه یا رمز دستگاه های الکترونیکی 
خود را از گاهی تغییر دهید. ایجاد چالش برای مغز می تواند آن را جوان نگه دارد و 

در سنین بالاتر عملکرد بسیار مناسبی داشته باشد.
2. دست از ورزش بر ندارید

هرگونه  از  دوری  برای  اصل  مهم ترین  ورزش  که  معتقدند  متخصصان  تمام 
بیماری های ناشی از افزایش سن است، اما باید برای این اصل مهم برنامه ریزی 

دقیقی داشت تا بیشترین کارایی و بازدهی را در سلامت ما داشته باشد.
از ورزش کردن سنگین در هر روز هفته خودداری کنید و طبق برنامه ریزی که 
مربی ورزشی شما برایتان دارد آن را انجام دهید چراکه بعضا ورزش بیش از حد و نا 

منظم می تواند نتیجه عکس بر روی بدن داشته باشد.
3. دوری از سیگار برای همیشه

سیگار کشیدن فقط برای ریه های شما مضر نیست، کلیه ها، مثانه و سیستم 
تصفیه بدن شما از سیگار واکنش های منفی دریافت می کنند. اگر در جوانی از این 
چند عضو یاد شده به خوبی مراقبت نشود، در سنین بالاتر به انواع بیماری دچار 

خواهید شد که طول عمر را کاهش می دهند.
4. کنترل مکرر فشار خون

فشار خون بالا نه تنها برای قلب مضر است بلکه در صورت توجه نکردن به آن، 
کلیه ها از بین می رود. همانطور که می دانید بیماری ها و مشکلاتی که از کلیه 
نشات می گیرد، اغلب غیر قابل درمان هستند. با افزایش سن، فشار خون در افراد 
بسیار احساس می شود که باید با  یک برنامه مشخص کنترل شود تا در صورت 

مشاهده هر گونه اختلال، برای درمان اقدام کرد.
5. پروستات را نادیده نگیرید

بین مردان است. درمان  از شایع ترین سرطان ها در  پروستات یکی  سرطان 
سرطان پروستات در سنین جوانی بسیار ساده تر و حتمی تر است به طوری که 
هرچه سن افراد مبتلا به این سرطان بالاتر برود، احتمال درمان قطعی آن کاهش 
پیدا می کند و ممکن است تا پایان عمر درگیری با آن ادامه داشته باشد؛  اگر در 
جوانی کوچک ترین علائمی از این سرطان را مشاهده کردید، آن را نادیده نگیرید 

و در کوتاه ترین زمان ممکن نسبت به درمان آن اقدام کنید.

محققان فنلاندی می گویند؛

رژیم غذایی سالم اوایل حاملگی ریسک 
دیابت بارداری را کاهش می دهد

یک مطالعه جدید نشان می دهد که یک رژیم غذایی سالم که التهاب بدن را 
کاهش دهد، خطر ابتلا به دیابت بارداری را کاهش می دهد.

به نقل از ساینس دیلی، چاقی یک عامل خطر مهم برای ابتلاء به دیابت بارداری 
است و تعداد زیادی از زنان باردار اضافه وزن داشته یا چاق هستند. عادات غذایی 

هم بر چاقی و هم بر شروع دیابت بارداری تأثیر دارد.
محققان دانشگاه تورکو فنلاند ارتباط بین دریافت رژیم غذایی و شروع دیابت 

بارداری را در ۳۵۱ زن دارای اضافه وزن یا چاق بررسی کردند.
»لوتا پاجونن«، سرپرست تیم تحقیق، می گوید: »نتایج تحقیقات ما نشان 
می دهد که پیروی از یک رژیم غذایی سالم در اوایل بارداری خطر ابتلاء به دیابت 

بارداری را کاهش می دهد.«
این مطالعه همچنین نشان داد که شاخص التهابی بالاتر در رژیم غذایی، با 
افزایش خطر ابتلاء به دیابت بارداری مرتبط است. علاوه بر این، مصرف بیشتر 
چربی و به ویژه چربی های اشباع شده با دیابت بارداری مرتبط بود. این مورد جالب 

است زیرا مصرف چربی های اشباع شده باعث افزایش التهاب بدن می شود.
روش های مختلفی در این مطالعه برای بررسی رژیم غذایی در اوایل بارداری 
استفاده شد. این تجزیه و تحلیل ها نشان داد که یک رژیم غذایی که سلامت را 

ارتقا می دهد با خطر کمتر ابتلاء به دیابت بارداری مرتبط است.
مصرف سبزیجات، میوه ها، انواع توت ها و محصولات سبوس دار و همچنین 
چربی های غیراشباع از اهمیت ویژه ای برخوردار است. این مواد مغذی التهاب 
را در بدن کاهش می دهند و در نتیجه خطر ابتلاء به دیابت بارداری را نیز کاهش 

می یابد.

خواب با لباس گرم در زمستان ممنوع! 
نتایج یک بررسی جدید نشان می دهند که خوابیدن با لباس گرم در زمستان 

اصلًا سالم نیست و می تواند موجب مشکلات بیشتر شود.
به گفته کارشناسان، ژاکت پوشیدن در خواب، خشکی پوست را افزایش می دهد 
و موجب اگزما و سایر مشکلات پوستی می شود. نه فقط اگزما، بلکه ژاکت پوشیدن 

در خواب می تواند خطر سایر مشکلات پوستی را نیز افزایش دهد.
 محققان توصیه می کنند که افراد با جوراب های پشمی نخوابند؛ بررسی ها نشان 

داده اند که جوراب های پشمی، موجب چند بیماری باکتریایی در پا می شوند.
 همچنین، در صورت حرکات در هنگام خواب، پُلیور باعث افزایش عرق کردن و 

بیشتر موجب کاهش فشار خون نیز می شود. 
افراد مبتلا به بیماری های قلبی نیز باید از خوابیدن با پُلیور خودداری کنند. این 
موضوع گردش هوا در بدن را کاهش می دهد و می تواند موجب افزایش دمای بدن 

و در نتیجه، نامساعد شدن حال این دسته از افراد شود.
 بهترین گزینه برای خواب، لباس های کتانی است، زیرا اجازه  نفس کشیدن به 

پوست می دهد و کمک می کند افراد، احساس راحتی کنند.

عفونت گوش می تواند منشأ باکتریایی یا ویروسی داشته باشد و بیشتر کودکان 
پیش از دوسالگی دچار عفونت گوش می شوند. عفونت گوش که معمولًا به دنبال 

یک سرماخوردگی یا عفونت گلو رخ می دهد واقعاً دردناک و ناراحت کننده است.
علائم عفونت گوش چیست؟

عفونت های گوش معمولًا در گوش میانی روی می دهند اما پردهٔ گوش و کانال 
گوش هم می توانند به عفونت دچار شوند. عفونت گوش در کودکان )و بزرگسالان( 

اغلب با علائم زیر همراه است:
. کشیدن یک یا هر دو گوش به دلیل درد . گریه کردن . تب . مشکل در خوابیدن 
. ترشحات گوش . کاهش شنوایی . احساس پُری در گوش . تهوع . استفراغ . 

احساس سرگیجه . صدای وزوز در گوش . کاهش اشتها . مشکل در غذا خوردن
عفونت گوش چگونه تشخیص داده می شود؟

عفونت گوش توسط پزشک و با معاینهٔ گوش و با توجه به سوابق پزشکی بیمار 
تشخیص داده می شود. پزشک با استفاده از اتوسکوپ یا گوش بین، داخل کانال 
گوش را می بیند و اگر عفونت گوش وجود داشته باشد آن را تشخیص می دهد و 

اینکه آیا عفونت در گوش میانی رخ داده یا در کانال گوش.
درمان عفونت گوش چگونه است؟

داروهایی که برای درمان عفونت گوش تجویز می شوند:
. داروهای مسکن

. استامینوفن

. ایبوپروفن
. پزدوافدرین برای کاهش فشار گوش

. قطره گوش آنتی بیوتیک برای عفونت کانال گوش
. قطره گوش استروئید برای عفونت کانال گوش

. هیدروکورتیزون
. آنتی بیوتیک های خوراکی برای عفونت گوش میانی و عفونت های شدید گوش 

خارجی
پزشکان از چه آنتی بیوتیک هایی برای درمان عفونت گوش استفاده می کنند؟

اگر عفونت گوش ناشی از باکتری باشد )نه ویروس(، پزشک آنتی بیوتیک خوراکی 
یا موضعی تجویز خواهد کرد. برخی از آنتی بیوتیک هایی که پزشکان برای درمان 

عفونت گوش تجویز می کنند شامل موارد زیر می شوند:
. آموکسیل )آموکسی سیلین(

. آگمنتین )آموکسی سیلین کلاوولونات پتاسیم(
. کورتیسپورین )نئومایسین، پلی میکسین بی، هیدروکورتیزون( به صورت محلول 

یا سوسپانسیون
. کورتیسپورین تی سی )کولیستین، نئومایسین، تونزونیوم، هیدروکورتیزون( به 

صورت سوسپانسیون
. سیپرودکس )سیپروفلوکساسین، دگزامتازون( به صورت سوسپانسیون

. سیپرو اچ سی )سیپروفلوکساسین، هیدروکورتیزون( به صورت سوسپانسیون

. سیلوکزان )سیپروفلوکساسین( به صورت محلول
. اوکوفلوکس )افلوکساسین( به صورت محلول

. فلوکسین )افلوکساسین( به صورت محلول
. استاسول اچ سی )هیدروکورتیزون، استیک اسید( به صورت محلول

. ازیترومایسین )زیترومکس(
. اریترومایسین

. داکسی سایکلین
پزشک نوع باکتری که باعث عفونت گوش شده را ارزیابی می کند تا معلوم شود 
کدام آنتی بیوتیک برای درمان لازم است. بیشتر افراد در عرض ۲4 ساعت بعد از 
شروع دوره درمان با آنتی بیوتیک کم کم احساس بهبودی می کنند و علائم باید در 

عرض 48 تا ۷۲ ساعت به میزان چشمگیری تسکین بیابند.
برای موارد خفیف تر عفونت گوش، پزشکان اغلب توصیه می کنند پیش از شروع 
مصرف آنتی بیوتیک، مراقبت و کمی صبر کنید زیرا خیلی از موارد خودبه خود 

برطرف می شوند.
از کمپرس گرم برای تسکین درد استفاده کنید. از قطره گوش تنها زمانی استفاده 

کنید که پزشک اجازه داده باشد.
چه زمانی به آنتی بیوتیک نیاز دارید و چه زمانی نه؟

آنتی بیوتیک ها داروهایی قوی هستند که باکتری ها را از بین می برند. برای عفونت 
گوش، پزشکان آنتی بیوتیک هایی به صورت مایع یا قرص تجویز می کنند اما گاهی 
قطره های آنتی بیوتیک می توانند مؤثرتر و بی ضررتر از انواع خوراکی باشند، به این 

دلایل:
آنتی بیوتیک های خوراکی عوارضی دارند:

. آنتی بیوتیک های خوراکی بیشتر احتمال دارد که در خارج از گوش سبب 
مقاومت باکتری ها شوند. وقتی این اتفاق می افتد، این داروها ممکن است در آینده 

به خوبی اثر نکنند و بیماری ها سخت تر درمان شوند.
آنتی بیوتیک های  از  و کامل تر  را سریع تر  باکتری ها  آنتی بیوتیک  . قطره های 
خوراکی نابود می کنند. این قطره ها وارد خون نمی شوند، بنابراین داروی بیشتری 

به ناحیهٔ عفونت می رسد.
آنتی بیوتیک های خوراکی عوارض جانبی بیشتری دارند:

به  نسبت  بیشتری  جانبی  عوارض  می توانند  خوراکی  آنتی بیوتیک های 
و  تهوع  اسهال،  شامل  عوارض  این  باشند.  داشته  موضعی  آنتی بیوتیک های 

استفراغ، شکم درد، کهیر، سردرد و واکنش های آلرژیک خطرناک می شوند.
چه کسانی باید از قطره های گوش آنتی بیوتیک استفاده کنند؟

قطره های آنتی بیوتیک گوش می توانند در موارد زیر مؤثرتر و کم ضررتر باشند:
. افرادی که دچار عفونت گوش شناگر می شوند. این عفونت به واسطهٔ آب در 

گوش ایجاد می شود.
. بچه هایی که لوله تهویه گوش دارند. این لوله ها جلوی بیشتر عفونت ها در پشت 
پرده گوش را می گیرند )قسمتی که به نام گوش میانی معروف است(. اگر عفونتی 

در گوش باشد می توان از قطره آنتی بیوتیک در کانال گوش استفاده کرد.
چه کسانی باید از آنتی بیوتیک های خوراکی برای عفونت گوش استفاده 

کنند؟
باید  میانی  گوش  عفونت  برای  ندارند  گوش  در  تهویه  لوله  که  کودکانی   .
آنتی بیوتیک های خوراکی استفاده کنند، خصوصاً وقتی درد شدید یا تب بالا دارند.
. بچه هایی که لوله تهویه در گوش دارند باید در موارد زیر آنتی بیوتیک خوراکی 

مصرف کنند:
. بسیار بیمارند.

. به دلیل دیگری باید آنتی بیوتیک مصرف کنند.
. عفونت با قطره برطرف نشده است.

علائم عفونت گوش چیست؟

بهترین آنتی بیوتیک ها برای عفونت گوش
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رئیس گروه سلامت روان، اجتماعی و اعتیاد مرکز بهداشت قم: 

طرح ملی سلامت روان در قم 
اجرا می شود 

آخوندی رئیس گروه سلامت روان، اجتماعی و اعتیاد مرکز بهداشت قم از 
اجرای دومین پیمایش ملی سلامت روان با شعار »سلامت روان به خانه شما 

می آید« هم زمان با سراسر کشور در استان قم خبر داد. 
منصوره آخوندی با بیان این که طرح ملی سلامت روان از ۱4 دی الی ۲۰ 
انجام  به صورت کشوری  پژوهش  این  اجرا می شود،گفت:  قم  در  اسفندماه 

خواهد شد که به طور تصادفی افراد برای مصاحبه انتخاب می شوند.
او گفت: هدف از این مطالعه، بررسی تعیین شیوع و میزان شدت مشکلات 
اعصاب و روان در جمعیت ۱۵ تا ۶4 سال کشور، تعیین میزان استفاده از 
خدمات سلامت روان و انواع آن ها، تعیین هزینه های ابتلا به مشکلات اعصاب و 

روان و نحوه پرداخت آن است.
آخوندی می گوید: با انجام این مطالعه، تصویر روشنی از تقاضای جامعه 
برای خدمات سلامت، شیوه اقدام مردم برای یافتن پاسخ این تقاضا، شیوه 
پاسخگویی نظام ارائه خدمات به تقاضای جامعه و تناسب بار مالی تحمیل شده 

به خانوار ها با درآمد آن ها مشخص می شود.
آخوندی گفت: به بیان دیگر، اولویت نیاز های مردم در مورد مشکلات اعصاب 
و روان و دلایل عدم بهره مندی از خدمات تعیین می شود تا به منظور برنامه ریزی 

برای تامین خدمات مورد نیاز به کار گرفته شود.
او گفت: در ایران برای راهنمایی و هدایت تصمیم گیران و سیاست گذاران 
بهداشتی در مورد جنبه های مختلف بهره مندی از خدمات سلامت روان، نیاز 

به اطلاعات بیشتری وجود دارد.
به گفته آخوندی، کمبود تخصیص منابع سلامت در حیطه بهداشت روان و 

محدودیت های بیمه و سایر حقوق، فشار زیادی را به بیماران وارد می کند.
گفت:  قم  بهداشت  مرکز  اعتیاد  و  اجتماعی  روان،  سلامت  گروه  رئیس 
مستندسازی خدمات موجود و استفاده شده و میزان نیاز به خدمات درمانی 

و بررسی هزینه و مشکلات اعصاب و روان برای خانواده اهمیت زیادی دارد.
آخوندی با بیان این که طبق برآورد سازمان جهانی بهداشت، در جهان از هر 
چهار نفر، یک نفر در طول زندگی به یکی از اختلالات روان پزشکی مبتلا خواهد 
شد، گفت: در هر زمان حدود ۱۰ درصد از جمعیت بزرگ سال به اختلالات 

روانی مبتلا هستند.
گفت:  قم  بهداشت  مرکز  اعتیاد  و  اجتماعی  روان،  سلامت  گروه  رئیس 
اختلالات روان پزشکی شیوع قابل ملاحظه ای بین بیماری های طبی دارند، 
به گونه ای که حدود 4۵۰ میلیون نفر در جهان از اختلالات روان پزشکی رنج 
می برند. او گفت: مطالعات مختلف در ایران نیز شیوع اختلالات روان پزشکی را 

به طور متوسط از ۱۶ تا ۲۵ درصد گزارش کرده اند.
رئیس گروه سلامت روان، اجتماعی و اعتیاد مرکز بهداشت قم گفت: در 
بیماری های مختلف از بین ۱۰ عامل اصلی ایجاد ناتوانی، پنج عامل آن مربوط 
به اختلالات روان پزشکی است؛ این اختلالات سردسته دلایل ناتوانی در جهان 
به شمار می آیند و ۳۷ درصد از کل سال های زندگی توام با سلامت، به دلیل 
این اختلالات از دست می رود و جزو ناتوان کننده ترین بیماری ها محسوب 

می شوند.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

هفت میلیارد تومان برای قطعه چهارم 
محور قم- جعفریه هزینه شد

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: هفت میلیارد تومان برای قطعه 
چهارم محور قم- جعفریه هزینه شد و این محور به طور کامل به صورت چهار 

خطه زیر بار ترافیک رفت. 
حسن صبوری افزود: طرح چهار خطه کردن محور قم- جعفریه که از سال 
۹۱ آغاز شده بود، با اتمام فاز چهارم به طول ۲.۵ کیلومتر،  به طور کامل به 

بهره برداری رسید.
وی اضافه کرد: محور قم- جعفریه به طول ۳8 کیلومتر است که احداث 8۰ 

درصد این محور به صورت چهار خطه تا سال ۹۶ اجرایی شد.
وی اضافه کرد: ۲۰ درصد باقی مانده این محور شامل تقاطع قلعه سنگی و 
چهار کیلومتر انتهایی از  جعفریه تا بزرگراه ساوه-سلفچگان بود که مسیر رفت 

چهار کیلومتر انتهایی محور نیز پارسال به اتمام رسید.
صبوری ادامه داد: قرارداد تقاطع قلعه سنگی در سال ۹۵ توسط شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور منعقد و اواخر سال ۹۹ این طرح به 
استان تفویض اختیار شد، پس از تامین اعتبار، دی ماه پارسال پیمانکار طرح با 

هزینه حدود هفت میلیارد تومان قرارداد منعقد کرد.
وی با بیان این که نیوجرسی محور قم- جعفریه از سوی اداره کل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای تامین شد، کمبود اعتبار را یکی از علت های تاخیر ۹  ساله 

در چهار خطه کردن محور قم- جعفریه عنوان کرد.
وی گفت: وجود مجتمع های دامی، ظرفیت صنعتی و اقتصادی منطقه، 
رفت وآمد قشرهای مختلف به ویژه دانشجویان به دانشگاه های شهرهای اطراف 
و تردد شهروندان استان های آذربایجان های غربی و شرقی، کردستان،  زنجان و 

قزوین ضرورت احداث و تکمیل این محور را پراهمیت تر نموده است.
مدیرکل راه و شهرسازی قم، کاهش حوادث ترافیکی، تسریع در ترافیک 
عبوری محور، حذف نقاط حادثه خیز، ارتقاء ایمنی مسیر و تامین دسترسی 
ایمن ساکنان روستاهای بخش جعفریه به شهر قم را از مزایای اجرای این 
طرح برشمرد. وی افزود: با توجه به بهره برداری از آزادراه حرم تا حرم )قطعه قم 
- گرمسار( و افزایش حجم ترافیک عبوری استان های غربی و شمال غربی به 
قم، راه اندازی محور قم - جعفریه موجب کاهش حوادث جاده ای و هزینه های 
مربوط به استهلاک و سوخت و صرفه جویی در زمان شده و طول این محور در 

مقایسه با مسیر ساوه - سلفچگان - قم، ۲۰ کیلومتر نزدیک تر است.
جهت  به  ایمن  کریدور  یک  به عنوان  مسیر  این  بهره برداری  وی،  گفته  به 
دسترسی به استان های شمال غربی کشور، تاثیر به سزایی در کاهش ترافیک 

آزادراه قم- تهران و جاده قدیم قم- تهران دارد.
حدود یک هزار و 8۰۹ کیلومتر جاده در استان قم وجود دارد که شامل ۲۱۳ 
کیلومتر آزادراه، ۲۳۲ کیلومتر بزرگراه، ۱۵4 کیلومتر راه اصلی، ۱۵۰ کیلومتر راه 

فرعی و یک هزار و ۵۹ کیلومتر راه روستایی آسفالته و شوسه می باشد.
استان قم دارای هشت راه مواصلاتی اصلی و چهار راه فرعی است که از جمله 
آن ها می توان به آزادراه قم - تهران، جاده قدیم قم - تهران، بزرگراه قم - ساوه، 
جاده قدیم قم - کاشان، آزادراه قم - کاشان، آزادراه قم - گرمسار و بزرگراه قم - 

سلفچگان - اراک اشاره کرد.
 

رئیس کانون سردفتران و دفتریاران استان قم مطرح کرد: 

انتقاد به شیوه فعلی تعویض پلاک خودرو 
رئیس کانون سردفتران و دفتریاران استان قم گفت: تعویض پلاک خودرو به 
شیوه فعلی، فرایندی زائد، حرکتی ارتجاعی و مخالف مصلحت یک حاکمیت 

مدرن است. 
محمد رضا محامد، ضمن گرامیداشت هفته دفاتر اسناد رسمی، با اشاره به 
تصریح قانونی مبنی بر لزوم انجام معاملات در دفاتر اسناد رسمی اظهار داشت: 
ثبت نکردن معاملات به صورت رسمی، موجب ایجاد مشکلات یا بحران هایی 
می شود که برخی مصادیق بارز آن را در پیش فروش یک آپارتمان به چند نفر 
می توان مشاهده کرد. وی خاطر نشان کرد در صورت بی توجهی به این امر 
مهم، نزاع و شکایت بین مردم و مراجعه به دادگستری افزایش خواهد یافت و 
هزینه های بیشتری نسبت به نقل و انتقال رسمی، بر مردم تحمیل خواهد شد.

رئیس کانون سر دفتران و دفتر یاران استان قم، هزینه زیاد نقل و انتقال رسمی 
اموال منقول و غیر منقول را مورد توجه  قرار داد و گفت: دفاتر اسناد رسمی از 
جمله مخالفین هزینه های زیاد نقل و انتقال اسناد رسمی است و این مطلب را از 

طرق گوناگون اعلام کرده است.

با حضور جمعی از شخصیت های برجسته حوزوی ؛

تفسیر موضوعی نورالقرآن در قم
 رونمایی شد

کتاب تفسیر موضوعی نورالقرآن تالیف آیت الله شیخ محمد یعقوبی از مراجع 
تقلید عراق با حضور جمعی از شخصیت های برجسته حوزوی و فضلا در سالن دفتر 

تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم برگزار شد.
به گزارش روز دوشنبه روابط عمومی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم، در 
ابتدای این آیین رئیس دفتر آیت الله یعقوبی در ایران به توصیف ابعاد مختلف کتاب 
تفسیر نورالقرآن به عنوان یکی از تفاسیر مهم قرآن کریم در حوزه مسائل و ارتباطات 

اجتماعی بشر پرداخت.
حجت الاسلام شیخ قیس طایی افزود: روش آیت الله یعقوبی در این اثر قرآنی 
حکایت از نگاه تازه ای دارد که در اثر تحول درونی به آن رسیده است و به اعتقاد بنده 

ایشان با دو نگاه عقلانی و الهامی به تفسیر موضوعی قرآن پرداخته است.
وی گفت: از نظر آیت الله یعقوبی اگر انسان بتواند با زبان و نگاه قرآن در حوزه 

روابط اجتماعی ارتباط برقرار کند، امکان رستگاری  خود و جامعه را فراهم می کند.
همچنین پس از سخنان نماینده آیت الله یعقوبی در ایران، این کتاب توسط سه تن 

از اساتید سطح عالی مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
مدرس لبنانی حوزه علمیه قم نیز در حاشیه این آیین گفت: محور صحبت های 
من در جلسه رونمایی از تفسیر نورالقرآن درباره علوم قرانی بود، در این جلسه به 
بررسی جایگاه علوم قرآنی در حوزه های علمیه شیعیان به طور عموم و حوزه های 

علمیه کشورهای عربی به صورت اخص پرداختم.
حجت الاسلام سید یاسر قطیش الموسوی با اشاره به اینکه علمای امامیه همواره 
در طی دوران متمادی به قرآن کریم و تفسیر قرآن و علوم قرآن توجه ویژه ای داشته اند 
گفت: اما توجه مدارس و حوزه های علمیه شیعیان در دنیا به علوم قرآنی در 4۰ سال 
اخیر کمتر شده و همین امر غربت و مهجور ماندن قرآن کریم در حوزه ها و مدارس 

دینی را به دنبال داشته است.
وی ادامه داد: البته با توجه به بیداری اسلامی که به برکت انقلاب اسلامی ایران 
حاصل شده و افزایش توجه علمای جهان و در راس آنها مراجع تقلید، جایگاه علوم 
قرانی تغییر کرده و بهتر شده است. امروزه توجه بیشتری به علوم قرآنی در حوزه های 

علمیه شیعیان می شود.
وی گفت: امروزه قرآن کریم و علوم قرآنی به عنوان یک برنامه درسی تخصصی 
و مستقل در حوزه ها ارائه می شود و همین امر محبت طلبه ها را نسبت به قرآن و 
علوم قرآنی افزایش داده است.  قطیش خاطرنشان کرد: در این آیین به مشکل هایی 
که در سر راه علوم قرآنی در دوران اخیر وجود دارد نیز اشاره داشتم و همچنین 

راهکارهای آن را ارائه دادم.
این مدرس حوزه علمیه قم در مورد کتاب نورالقرآن اظهارداشت: تفسیر کتاب نور 
القرآن اقدام بسیار مهمی است که از توجه ویژه مراجع نجف اشرف نسبت به قرآن 
کریم و علوم قرآنی حکایت دارد، به ویژه آنکه مرجع تقلید آیت الله شیخ یعقوبی بسیار 
مشتاق بودند قرآن کریم به عنوان یک رشته درسی در حوزه علمیه شان تدریس 
شود.  وی ادامه داد: این تفسیر از اهتمام ایشان به علوم قرآنی در حوزه های علمیه 

حکایت دارد.
وی گفت: آیت الله یعقوبی امیدوار است که ما جوامعی قرآنی داشته باشیم، 
جوامعی که در تمام ابعاد آن، مفاهیم و دستورهای قرآنی جاری و ساری باشد و قرآن، 

جزئی از زندگی مسلمانان عموما و شیعیان خصوصا شود.
دبیر این نشست قرآنی، با اشاره به حضور فعال و اثرگذار حجت الاسلام طایی و 
نقش او در احیای آثار و توسعه فعالیت ها و خدمات گسترده دفتر آیت الله یعقوبی 
در ایران به توصیف بخش هایی از کتاب ارزشمند نورالقرآن پرداخت و گفت: آیت الله 
یعقوبی نگاهی نو و پژوهش محور به قرآن دارد و به ویژه با درکی که از مفهوم و جایگاه 
انسان پیدا کرده است، توانسته است وارد قلمرو انسان شناسی و جامعه شناسی قرآن 
شود، بر این اساس مساله ایی که در تفکر آیت الله یعقوبی در ارتباط با قرآن اهمیت 
بسیار دارد همین انسان شناسی و توجه به روابط انسان ها با یکدیگر در عرصه  زندگی 
و اجتماع است. سیدمهدی حسینی دورود افزود: این اثر قرآنی ارزشمند از نیازهای 
جوامع امروز به ویژه نسل جوان است که باید هرچه سریعتر به زبان فارسی و دیگر 

زبان های دنیای اسلام ترجمه و منتشر شود.
 

مدیرشرکت خدمات کشاورزی  استان قم: 

کود های یارانه ای در قم پرمصرف نیست 
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم گفت: میزان مصرف کود های 
یارانه ای ازته، فسفاته و پتاسه در قم طی سال های اخیر با استناد به آمار و اطلاعات 
موثق هیچگاه دچار پر مصرفی نبوده و مقادیر مصرف شده همواره کمتر از میزان 

اعلام شده توسط موسسه تحقیقات خاک و آب بوده است.
 حسین زند اظهارداشت: میزان نیاز سالیانه کشاورزی قم به کود های ازته، فسفاته 
و پتاسه بیش از ۳۰ هزار تن می باشد که طی یک دهه اخیر مصرف سالیانه کود های 

مذکور در استان هیچگاه به ۲۰ هزار تن نرسیده است.
زند با بیان اینکه با افزایش قیمت کود های فسفاته و پتاسه از ابتدای سال ۱۳۹۹ 
به علت تغییر نرخ ارز تخصیصی از رسمی به نیمایی، مصرف این دو نوع کود کاهش 

یافته است، گفت: در کود اوره نیز دچار پر مصرفی نیستیم.
 مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قم گفت: بیشترین میزان مصرف کود 
اوره در سال ۱۳۹۹ در استان به میزان حدود ۱۵ هزار تن بوده است که از مقادیر 

توصیه شده و نیاز استان به کود ازته که بیش از ۲۰ هزار تن می باشد کمتر است.
زند درخصوص کیفیت کود های شیمیایی تدارک شده توسط شرکت خدمات 
حمایتی کشاورزی، بیان داشت: فرایند تأمین، توزیع و مصرف کود های تدارک شده 
توسط دولت در چارچوب »سامانه کنترل کیفی« با نظارت کامل صورت گرفته و 
از بالاترین کیفیت ممکن برخوردار است. او گفت: در این چرخه نظارت چنانچه 
کودی دارای کیفیت نامناسب باشد به طور سیستماتیک شناسایی و از چرخه توزیع 
خارج خواهد شد. مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی قم، نتایج مثبت حاصل 
از آزمایش های مستمر مؤسسات تحقیقاتی و نظارتی از انبار های شرکت خدمات 
حمایتی کشاورزی استان را تایید کننده کیفیت بالای کود های تدارک شده توسط 
دولت دانست و ضمن اطمینان بخشی به آحاد مردم از کشاورزان عزیز و زحمتکش 
تقاضا کرد که کود های مورد نیاز خود را حتما از شبکه رسمی فروش به ویژه شبکه 
بزرگ کارگزاران شرکت خدمات حمایتی کشاورزی تهیه کرده و در مصرف آن ها نیز 

دستورالعمل های فنی ابلاغی را مورد توجه جدی قرار دهند.
از مجموع بیش از ۱4 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزی، یک هزار و ۱۰۰ تن 
بانوان هستند، همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال 

حدود یک میلیون تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات است.

قادری هنرمندنقاش قمی خبرداد

نقاشی تصویر شهید سلیمانی
 بر دیوارهای شهر قم

دو سال بعد از شهادت حاج قاسم، دوستدارانش به نوعی عشق و علاقه خود را به 
سردار دل ها نشان می دهد.

محمدرضا قادری چهل سال می شود که روی دیوار های شهر نقاشی می کند.
این را خودش نمی گوید بلکه نقاشی هایی حکایت می کنند که سال هاست بر روی 

دیوار های شهر جا خوش کرده  اند.
این نقاش دیواری با اشاره به اینکه بازنشسته سپاه و یکی از احیاگران قدیمی 
نقاشی دیواری در ایران است گفت: از سال ۵۷ با کشیدن اولین تصویر از امام 
خمینی )ره( بر دیوار کار خود را آغاز کرد و تا امروز بیش از 4۰۰ نقاشی از چهره شهدا 
بر دیوار های شهر های مختلف کشور کشیده است. قادری گفت: کار شهدا حس و 
حال خاص خودش را دارد در زمان کار فقط با خود شهید ارتباط برقرار میکنم، اما 
کشیدن چهره سردار سلیمانی با بقیه نقاشی هایم متفاوت بود. این نقاش قدیمی 
افزود: در روز تشییع سردار سلیمانی اولین نقاشی از چهره ایشان بر روی دیوار شهر 
قم را آغاز کردم وقتی عکس نقاشی را در فضای مجازی بارگذاری کردم اینستاگرام 
من با ۱۳۰ هزار دنبال کننده مسدود شد و این نشان دهنده ترس دشمنان از هر 

چیزی است که خاطره این شهید بزرگوار زنده نگه دارد.

 

معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی کشور ضمن تشریح نقایص  نسخه  
الکترونیک که در حال حاضر در حال اجراست، گفت: سه درخواست در این 
نسخه نویسی  و  دوراپزشکی  حوزه  در  جدید  قوانین  ایجاد  دارد؛  وجود  حوزه 
الکترونیک از راه دور،  ایجاد زیرساخت های لازم مانند پرونده الکترونیک سلامت 
و امضای الکترونیک امن و استقرار لجستیک نظارتی با حمایت سایر دستگاه ها 

در سازمان نظام پزشکی.
دکتر علی سالاری ، درباره بحث نسخه نویسی الکترونیک، گفت: نسخه نویسی 
الکترونیک باتوجه به مقتضیات زمان و پیشرفت فناوری یکی از ملزومات روز است 
و چه بخواهیم و چه نخواهیم باید به سمت حذف کاغذ، الکترونیکی شدن، دقت 
و سرعت بیشتر، ارتباط پویاتر و سریع تر بین مراکز درمانی، پاراکلینیک، بیمه و ... 
رویم تا بتوانیم به مردم خدمات بهتر، سریع تر و دقیق تری ارائه دهیم. منتها مانند 
هر موضوعی فقط نمی توانیم آن را در حالت تئوریک تعریف کنیم، بلکه در عمل 

باید بسترهای لازم را هم فراهم کنیم.
2 الزام نسخه نویسی الکترونیک؛ پرونده الکترونیک برای بیمار، امضای 

الکترونیک برای پزشک
وی افزود: در کشورهای پیشرفته دنیا نسخه الکترونیک وجود دارد، اما همانطور 
نسخه نویسی  تنها  الکترونیک،  نسخه  شده،  پیش بینی  هم  ما  قانون  در  که 
الکترونیک نیست؛ بلکه مطابق قانون پرونده الکترونیک و امضای الکترونیک هم 
باید با آن همراه باشند؛ به طوری که وقتی پزشک کد ملی بیمار را وارد می کند، 
بداند تاریخچه بیماری اش چه هست، تاکنون چه داروهایی دریافت کرده، به چه 
چیزی حساس است و... و نیاز به حضور اطرافیان نباشد. در عین حال اهمیت 
امضای الکترونیک هم از این بابت است که نسخه تجویز شده انکارناپذیر باشد و 
مثلا عنوان نشود که نام کاربری و رمز عبور یک پزشک را همکاری دیگر گرفته و 
بیمارش را ویزیت کرده یا مثلا عنوان نشود که اصلا این ویزیت در فضای حقیقی 
اتفاق نیفتاده است. باید توجه کرد که امضای الکترونیک که به وسیله کارت های 
هوشمند الکترونیک یا نرم افزارهای نصب شده بر روی موبایل ایجاد می شود، 

 قابلیت انکارناپذیری دارد و پزشک نمی تواند منکر اصالت نسخه شود.
سالاری ادامه داد: درست است که نسخه الکترونیک از یکم دی ماه ۱4۰۰ 
اجباری شده، اما شاهدیم که از پرونده الکترونیک و امضای الکترونیک خبری 
نیست. اجرای سلیقه ای، موردی و نسبی قانون، همین اتفاقی است که امروز 
در کشور در این حوزه رخ داده است؛ اجرای فعلی نسخه الکترونیک، اصرار بر 
اجرای بخشی از قانون است و نه تمام قانون. در حالی که اصرار بر اجرای بخشی 
از قانون و معوق گذاشتن بخش دیگری از قانون، خودش عین بی قانونی و 

بی عدالتی است و ما نسبت به آن معترضیم.
تبعات اجرای ناقص نسخه نویسی الکترونیک

نامشخص بودن اصالت نسخه و چالش پیگیری  قصورهای احتمالی 
پزشکی

وی درباره تبعات اجرای ناقص نسخه نویسی الکترونیک، گفت: یکی از تبعات 
این موضوع این است که از آنجایی که پرونده الکترونیک فراهم نیست، پزشک 
نمی تواند به تاریخچه بیماری بیمار دسترسی داشته باشد و دقت لازم وجود 
ندارد. همچنین در حوزه امضای الکترونیک ممکن است این امضا قابل انکار 
بوده و اصالت نسخه مشخص نباشد و نتوانیم در آینده حقوق انتظامی بیمار و 
پزشک را پیگیری کنیم. اگر پزشکی مدعی شود که من این نسخه را تولید نکردم، 
بنابراین نمی توان پیگیری های آینده درباره قصورهای احتمالی را برای بیمار 

متصور دانست.
لزوم پایش و نظارت نسخه نویسی الکترونیک از سوی سازمان نظام پزشکی

سالاری درباره نقش سازمان نظام پزشکی در این زمینه، گفت: باید توجه کرد 
که بیمه ها خریدار خدمت هستند و از پزشک خرید خدمت می کنند. وزارت 
بهداشت هم به عنوان دستگاه دولتی ناظر و عامل است و قوانین حاکمیتی 
را اجرا کرده و مورد نظارت قرار می دهد. در این میان سازمان نظام پزشکی، 
سازمانی صنفی است که به پزشک شماره عضویت داده و در عین حال حقوق 
انتظامی بیمار و کرامت صنفی را دنبال می کند. حال کار دیگری که باید انجام 
دهد، پایش و نظارت روند نسخه نویسی و پرونده الکترونیک است؛ به طوری که 
هم حقوق بیمار به عنوان اولین شعار سازمان نظام پزشکی و هم حقوق پزشکان 

محفوظ بماند.
مشکلات نسخه نویسی الکترونیک؛ از قطعی برق و سرعت پایین 

اینترنت تا عدم تعریف برخی داروها
وی گفت: بر این اساس طی این مدت سعی کردیم که هرگونه همکاری و 
هماهنگی را با سازمان های بیمه گر، وزارت بهداشت و ... داشته باشیم تا این 
اعتماد به جامعه پزشکی داده شود که در صورت پیوستن به نسخه الکترونیک 
خودشان و بیماران ضرر نمی کنند. با این حال متاسفانه سرعت اینترنت در 
کشور پایین است، قطعی برق داریم، تعداد استاندارد ویزیت بیمارمان مانند 
کشورهای دیگر نیست. در کشورهای پیشرفته یک پزشک روزانه شش تا هفت 
بیمار ویزیت می کنند و با ویزیت همین تعداد هم تامین است. ویزیت پزشک 
در این کشورها مانند کشور ما نیست که ارزش نسبی اش نسبت به کالاهای 
اساسی یک دهم و یک هفتم شده باشد. بنابراین در کشور پشت در اورژانس و 
... تعداد بیماران زیاد است، سرعت اینترنت پایین است، نوع پلتفرمی که ایجاد 
شده و بستری که بیمه ها برای نسخه الکترونیک آوردند، به راحتی در دسترس 
نیست و دشواری هایی دارد، کدهای داروها گاهی ایرانی و گاهی خارجی است، 
برخی خدمات تعریف نشده است، داروهای ترکیبی تعریف نشده اند، داروخانه 
نمی تواند مستقیما به پزشک اطلاع دهد که مثلا نسخه ات ایرادی دارد یا داروی 

مشابه را دارم و چه کنم و در نتیجه بیمار را باید دوباره سراغ پزشک بفرستند.
وی ادامه داد: همچنین در برخی خدمات مانند فیزیوتراپی و بینایی سنجی 
هنوز این بستر اجرا نشده است. بیمه بانک ها نتوانستند الکترونیک شوند، بیمه 
شرکت نفت هنوز نتوانسته الکترونیک شود. پیامکی که به عنوان کد ورود می آید، 
گاهی دچار اختلال می شود. بر این اساس همه این موارد باعث شده که سازمان 
نظام پزشکی، اجرای نسخه الکترونیک را در تاریخی که اعلام کردند، مقدور 

نبیند و تذکر دهد.
اجرای نسخه نویسی الکترونیک ناقص، به چه قیمتی؟

سالاری گفت: ما پیشنهاد کردیم که به هر حال استفاده از نسخه الکترونیک 
موضوعی شبانه روزی است. بر این اساس باید پشتیبانی ۲4 در هفت داشته 

باشد؛ یعنی لجستیکی برای هفت روز هفته و ۲4 ساعت روز ایجاد شده و در 
اختیار سازمان نظام پزشکی قرار گیرد. همچنین بودجه مربوطه هم در اختیار 
سازمان نظام پزشکی قرار گرفته و دبیرخانه وارد سازمان نظام پزشکی شود. همه 
این ها ملزوماتی است که نیاز به لجستیک و هزینه دارد و کار ملی بزرگی است که 
باید با همراهی بهتر و بیشتری انجام می شد و سازمان نظام پزشکی بیشتر جدی 
گرفته می شد. این اتفاقات رخ نداد و وقتی امروز از همکاران مان درباره نسخه 
الکترونیک سوال می کنیم، چه آنهایی که نسخه الکترونیک را اجرا می کنند و چه 
آنهایی که نسخه الکترونیک را اجرا نمی کنند، همه نگرانی دارند و ناراضی اند. 
وقتی این موارد را می شنویم، جای تاسف است که گوش شنوایی نیست و 
همچنان بر این طبل می کوبند که همه باید نسخه الکترونیک را اجرا کنند. اما 

باید پرسید به چه قیمتی، آیا به قیمت تشویش اذهان و سرگردانی بیماران؟.
فضای  در  وقتی  گفت:  کشور  پزشکی  نظام  سازمان  نظارت  و  فنی  معاون 
گفت وگو هم بیمه ها، هم وزارت بهداشت و هم نظام پزشکی به این نتیجه رسیدند 
که یکم دی ماه زمان مناسبی برای اجرای نسخه الکترونیک نبود و وزیر بهداشت 
نامه ای در این زمینه نوشت که باید تعویق آن شش ماه تمدید شود، تعجب 
می کنم که چرا یکم دی ماه به عنوان مبنای اجرای آن قرار داده شد. این اقدام 

مستقیما فشار آوردن به مردم و جامعه پزشکی تلقی می شود.
نیاز به پشتیبانی 24 ساعته نسخه الکترونیک در 7 روز هفته

سالاری گفت: ما یقینا برای انجام نسخه الکترونیک نیاز به یک پشتیبانی ۲4 
ساعته در هفت روز هفته بدون تعطیلی داریم؛ به طوری که کارشناسانی در 
سازمان مستقر شوند تا اگر در جایی اختلالی در زمینه صدور نسخه الکترونیک 
ایجاد شد، بلافاصله آنلاین باشند و ایراد را برطرف کنند. اگر کارت پزشکی گم 
شد و نمی تواند وارد حساب کاربری خودش شود، بلافاصله بتوانیم در کمترین 
زمان کارتش را جایگزین کرده و رمز موقتی به او بدهیم تا بتواند نسخه نویسی را 
انجام دهد. ممکن است در کشور صدها هزار یا چند میلیون نسخه تولید شود، 
اگر چند مورد از آن ها نسخه حیاتی باشد که بعدا منجر به شکایت یا قصور شوند، 
برای ایجاد مشکلاتی حتی در سطح ملی کفایت می کند. بنابراین کار بسیار 
ظریف است و باید دبیرخانه این کار در جای مستقلی مانند سازمان نظام پزشکی 
مستقر شود. ما آمادگی این کار را داریم، اما سازمان نظام پزشکی موسسه مردم 
نهاد غیر دولتی است و برعهده گرفتن این ابتکار و لجستیک عظیم ملی نیازمند 
هزینه هایی است که دولت باید از آن حمایت کند. بار سنگینی است و یک 
سازمان به تنهایی نمی تواند آن را به دوش بکشد و نیاز به حمایت در این زمینه 

دارد.
3 درخواست نظام پزشکی در زمینه نسخه الکترونیک

وی ادامه داد: البته معاونت پارلمانی سازمان نظام پزشکی با سازمان برنامه 
این حوزه شامل چند قسمت  باید توجه کرد که  و بودجه صحبت کرده اند. 
است؛ یکی صدور کارت های هویتی الکترونیکی پزشکان که در حال حاضر 
هم در حال انجام است. به طوری که از ۳۳۰ هزار عضو سازمان نظام پزشکی، 
تاکنون کارت های هویتی الکترونیکی برای یک سوم آنها، شامل ۱۰۰ هزار نفر  
صادر شده است. یک بخش دیگر هم مربوط به تکمیل پرونده الکترونیک است 
و قسمت دیگر نظارت بر دوراپزشکی و ایجاد قوانینی در این حوزه است. باید 
توجه کرد که  وقتی نسخه الکترونیک تولید می شود، به این معناست که شاید 
یک نفر از پشت تلفن یا از پشت یک گیرنده تصویری علائمش را به پزشک 
بگوید و در آنجا از طریق نسخه الکترونیک نسخه اش تولید شده و به داروخانه 
رود. این درحالیست که قوانین مربوط به این موضوع هم باید در کشور مرتب 
شوند. هنوز قوانین خاصی برای دورا پزشکی یا تله مدیسین یا نسخه الکترونیک 
از راه دور ایجاد نکردیم. این موضوع هم از وظایفی است که سازمان نظام پزشکی 
باید در کنار وزارت بهداشت ابعاد حقوقی و قوانینش را شناسایی کند و به کمک 
مجلس و سایر قوای ناظر بتوانیم در کشور آن را اجرایی کنیم. در غیر این صورت 
به حقوق بیمار و پزشک آسیب می رسد و از فناوری روز عقب می مانیم. بنابراین 
سه درخواست در این حوزه وجود دارد؛ ایجاد قوانین جدید در حوزه دوراپزشکی 
و نسخه نویسی الکترونیک از راه دور،   ایجاد زیرساخت های لازم مانند پرونده 
الکترونیک سلامت و امضای الکترونیک و دیگری استقرار لجستیک نظارتی با 

حمایت سایر دستگاه ها در نظام پزشکی.
الکترونیک،  امضای  صدور  وضعیت  درباره  ایسنا  با  گفت وگو  در  سالاری 
گفت: حدود ۳۳۰ هزار عضو جامعه پزشکی داریم که تاکنون یک سوم آن ها 
کارت هایشان هوشمند شده است که حدود ۱۰۰ هزار نفر را شامل می شود. 
امیدواریم بتوانیم با سرعت بیشتری کارت های هوشمند را صادر کنیم و فرآیند 
نسخه الکترونیک را به سمت ظرافت، دقت و سرعت هرچه بالاتر بریم وهیچ 
گاه هم کیفیت را فدای کمیت و سرعت استقرار نکنیم. در این موارد وقتی 
بستر فراهم نیست، اصرار بر استقرار بدون منطق، منجر به نگرانی مردم و ایجاد 
مشکل می شود. باید آهسته و پیوسته در زمینه نسخه الکترونیک پیش رویم و اگر 
می خواهند سرعت کار بیشتر شود، باید کمک کنند، نه اینکه چیزی را تحمیل 
کنند. تحمیل کردن نه تنها چاره کار نیست، بلکه دردی به دردها اضافه می کند.

لزوم انکاناپذیر بودن امضای الکترونیک پزشکان
خطر سوء استفاده از نام پزشکان و تولید نسخه های جعلی

و  سخت افزار  از  باید  گفت:  پزشکان  الکترونیک  امضای  امنیت  درباره  وی 
نرم افزاری استفاده کرد که امضای الکترونیک پزشک و اصالت نسخه انکارناپذیر 
باشد؛ به عبارتی هرکسی نتواند نسخه را تولید کند و فقط یک نام کاربری و رمز 
عبور ساده نباشد. در حال حاضر اگر پسورد و نام کاربری پزشک در اختیار فردی 
قرار بگیرد، به راحتی می تواند نسخه تولید کرد و سوءاستفاده می شود. اما وقتی 
کارت الکترونیک در اختیار پزشک است، از طریق پیامکی که به او داده می شود، 
 از طریق تعهدی که از او گرفته می شود، مشکلی ایجاد نمی شود. پشتیبانی 
۲4 ساعته در هفت روز هفته هم برای این است که اگر هک یا سرقتی رخ داد، 
بلافاصله بتوانند وضعیت را درست کنند. در این صورت حقوق بیمار و پزشک 

بهتر محفوظ می ماند.
سالاری گفت: امیدوارم به کمک هم و با همیاری و منطق بتوانیم به این فناوری 
روز مجهز شویم و نسخه الکترونیک به جای اینکه اعصاب مردم را بر هم بریزد، 
بتواند سرعت و دقت را در درمان افزایش دهد، از درمان القایی پیشگیری کند و 
منجر به ارتباط بهتر بین بخشی در حوزه درمان در بین پزشک، داروساز، بیمار و 

سازمان های بیمه گر و بیمه مکمل و ... شود.

از قطعی برق و سرعت کم اینترنت تا خطر تولید نسخه های جعلی ؛

چالش های نسخه  الکترونیک



5 اقتصادیسه شنبه-14دی ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5426

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۳۷۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰8۵8 مربوط به تقاضای آقای 
صفرعلی رحیمی فرزند ابوالحسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۷۵مترمربع پلاک 
شماره فرعی از۲۱۹۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از شعله وشهره 

ورضا بیگدلی از ورثه عبدالعلی بیگدلی آذری صفحه 4۲۱ دفتر ۲۶)م الف۱۲۱4۱(
۲-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۷۹4 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۹۵۹ مربوط به تقاضای آقای 
حمید رضا خلج فرزند حاجعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۲۶/۱۵مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۲۱۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید 

حسین باقری صفحه ۱8۱ دفتر ۲۵8 ) الف۱۲۱4۲(
۳- رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۰۰۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰8۱۷ مربوط به تقاضای خانم 
سکینه عباسی فرزند محمد در قسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹8 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۵۳۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از عباس عباسی نیرآبادی صفحه ۳۳4 دفتر ۵8)م الف۱۲۱4۳(
4- رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۹۹۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰8۱۶ مربوط به تقاضای آقای 
احمد عباسی فرزند عباس در قسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹8 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۵۳۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

عباس عباسی نیرآبادی صفحه ۳۳4 دفتر ۵8)م الف۱۲۱44(
 ۵-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۰۰۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰8۱8 مربوط به تقاضای خانم 
سکینه کریمی فرزند دخیل در قسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹8 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۵۳۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از عباس عباسی نیرآبادی صفحه ۳۳4 دفتر ۵8)م الف۱۲۱4۵(
۶-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱4۵۰۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۰۹۱ مربوط به تقاضای آقای 
مجید ویسی بیاتی فرزند محمد درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۷۰/۷۰ مترمربع پلاک شماره ۱4۳ فرعی از ۱8۷8 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی 

سند قطعی شماره ۶4۱۲8 مورخ ۱۳۹۵/۱/۲۵ دفترخانه۶۹ قم )م الف۱۲۱۵8(
۷-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱4۵۰۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۰۹۰ مربوط به تقاضای خانم 
سکینه یوسفی فرزند کلام اله درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۰/۷۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱4۳ فرعی از ۱8۷8 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

شماره ۶4۱۲8 مورخ ۱۳۹۵/۱/۲۵ دفترخانه۶۹ قم )م الف۱۲۱۵۹(
8- رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱4۲۹۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۱۲۲۷ مربوط به تقاضای آقای 
قهرمان اله ورن فرزند فضلعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۶8مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۲۱۱۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۵8۳۲۰ مورخ 

۱۳۹۶/۱۲/۲۷ دفترخانه۲۳ قم )م الف۱۲۱۶۰(
۹- رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱44۲۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۱۰۹۶ مربوط به تقاضای خانم 
فاطمه فتحی فرزند موسی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۷۷/۱۶ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۲۶۰۱/۵۵صلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از یونس زردی 

مهر صفحه ۳۲۲ دفتر ۹۵ )م الف۱۲۱۶۱(
۱۰-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۵۱4 مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۵۳۹ مربوط به تقاضای خانم 
مریم تقی خانی فرزند جهانگیر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۱/۱۱ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۳۰۳اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از رضا قدومی 

مرد مهران صفحه 4۳۵ دفتر ۳4۰ )م الف۱۲۱۶۲(
۱۱-رأی  شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۰۲۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۶۶4 مربوط به تقاضای آقای 
سیدمجتبی راسخ فرزند سیدمحمود در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶۰/۱۱ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۲8۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

حسن بیگدلی آذری صفحه 8۵ دفتر ۱۲۳ وصفحه ۲8 دفتر۹۰ )م الف۱۲۱۶۳(
۱۲-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۰۲۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۹4۹ مربوط به تقاضای خانم 
خدیجه اسمعیلی فرزند سهراب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۵/۶۰مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲4۷۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید 

حسین سید امیری صفحه ۱۷۲ دفتر۱8)م الف۱۲۱۶4(

۱۳-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱4۶۳۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰8۲8 مربوط به تقاضای آقای 
مصطفی رستمی مرفه فرزند احمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 8۶/48 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱۹4۱/۳8 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 

۲۷۹ دفتر ۷۵)م الف۱۲۱۶۵(
۱4-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۶8۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۱۳۵ مربوط به تقاضای خانم 
کبری رحمانی آزادفر فرزند نوراله درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱8۵4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از محمد مرادی اشرف صفحه ۱4۵ دفتر ۱۱۲ )م الف۱۲۱۶۶(
۱۵- رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۶8۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۱۳۶ مربوط به تقاضای خانم 
فاطمه مختاری فرزند حسین درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱8۵4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از محمد مرادی اشرف صفحه ۱4۵ دفتر ۱۱۲ )م الف۱۲۱۶۷(
۱۶- رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳84۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰8۷۰ مربوط به تقاضای آقای 
اکبر بزرگ زاده فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۵/8۳ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۳۰۲/۶/۷۳۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

رستمعلی چهرقانی صفحه ۵۱۲ دفتر 4۱۷ )م الف۱۲۱۶۹(
۱۷-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱4۲۳۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۱۲۵۳ مربوط به تقاضای آقای 
محسن ابراهیمی فرزند مصطفی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۹ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱۹۱۱/۱/۶4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

نعمت اله قربانی کهریزسنگی صفحه ۷۵ دفتر ۶۱۰)م الف۱۲۱۷۰(
۱8-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱4۱۰۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۲۲۹۹ مربوط به تقاضای آقای 
مصطفی خاقانی نیک فرزند غلامحسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۵ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۱8۶ و ۲۱8۵ اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲۱8۶ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه بیگدلی آذری صفحه ۵۷۵ دفتر۲۵)م الف۱۲۱۷۱(
۱۹-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۳۷۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹8۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۹۶۶ مربوط به تقاضای آقای 
اصغر براتیان فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۱۱/۹۶ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از۲۵۳۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی ورثه مصطفی بندی)گودرزی فر(وآسیه 

مشکوتی صفحه ۲۱۷دفتر۱۰۶)م الف۱۲۱۷۲(
۲۰-رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱4۷84 مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۰۹۹۱ مربوط به تقاضای خانم 
لیلی صادقی فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۲۰ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از۲۳۰۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 8۶ دفتر ۵۳۲ )م 

الف۱۲۱۷۳(
۲۱- رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱4۷۹۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۱۰۲۰ مربوط به تقاضای خانم 
خاتون نظام آبادی فرزند اسداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۶۰ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از۲۲8۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از بتول زند صفحه 

۲۰۵ دفتر ۳۰۶)م الف۱۲۲۳4(
۲۲- رأی شماره ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳8۲۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳۰۰۰۲۰۰۲۷۵۶ مربوط به تقاضای خانم 
اشرف زند فرزند حیات قلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۹۱/4۷ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از۱۹۳8/۱۱8 اصلی نسبت به ۱۱۵/۷۱ مترمربع وپلاک شماره ۱۹۳8/۱۱۹ اصلی نسبت به ۷۵/۷۶ مترمربع 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین زند از پلاک ۱۱8 فرعی وعزیزاله 

قمر از پلاک ۱۱۹ فرعی )م الف۱۲۲۳۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد مردم(
نوبت اول: 1400/10/14
نوبت دوم: 1400/10/29
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

وزیر کار مطرح کرد:

مهارت آموزی، شرط ایجاد اشتغال
 با سرمایه کم

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: مساله جدی که در ارتباط با ایجاد اشتغال 
مطرح است، این که لزوما ایجاد اشتغال با سرمایه زیاد مدنظر نیست، بکله با 

مهارت آموزی می شود با سرمایه کم شغل ایجاد کرد.
»حجت الله عبدالملکی« روز دوشنبه در اختتامیه نمایشگاه فرصت های شغلی 
مهارت های کم سرمایه محور، اظهار داشت: در این نمایشگاه که توسط سازمان 
فنی و حرفه ای برگزار شد، ۱۲۰  شغل از حدود 4۰۰ شغل با سرمایه یک تا ۱۰ 
میلیون تومان به نمایش در آمد که این مشاغل با سرمایه کم و مهارت محور قابل 

اجراست.
وی افزود: اگر مهارت آموزشی را توسعه و ترویج دهیم، می توانیم مشاغل زیادی را 
بدون احتیاج به سرمایه های بیشتر ایجاد کنیم، امروز نیز در این نمایشگاه مربیانی 

را دیدم که با سرمایه کم تا هفت هزار شغل ایجاد کردند.
وزیر کار با بیان اینکه سازمان فنی و حرفه ای کشور در دولت سیزدهم اقدامات 
خوبی را انجام داده است، گفت: کاهش زمان صدور مجوزهای آموزشگاه های 
آزاد، یک انقلاب محسوب می شود که از هشت ماه به سه روز کوتاه شد به گونه ای 

که سامانه به صورت خودکار در مدت سه روز مجوز را صادر می کند.
وی ادامه داد: از زمان اجرای این طرح تاکنون یک هزار و 8۰۰ آموزشگاه آزاد فنی 

و حرفه ای مجوز گرفته اند و تعدادی کارشان را شروع کردند.
عبدالملکی با اشاره به ایجاد مشاغل کم سرمایه بر، خاطرنشان کرد: در ۲ سال 
گذشته مساله ای را مطرح کردیم که با سرمایه یک میلیون تومان هم می شود 
کسب و کاری را شروع کرد، امروز هم در این نمایشگاه کارهای تولیدی را دیدیم 
با اینکه از  چند سال گذشته شروع شده و اجناس گران تر شده است اما با یک 

میلیون تومان نیز می شود اشتغال ایجاد کرد.
 وی گفت: با سرمایه بیشتر کارهای بهتری می شود انجام داد، همچنین مشاغل 
نوین رو به رشد و پیشرفت هستند از این رو کشورمان از جهت ایجاد اشتغال برای 
جوانان در حوزه کسب و کارهای خرد، مشاغل خانگی و کم سرمایه آینده خوبی 

دارد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اقدامات وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
احیای کارخانه های نمیه تعطیل خبر داد و افزود: در بخش صنعت، فعالیت های 
خوبی برای راه اندازی کارخانه های جدید، احیای کارخانه های نیمه تعطیل و 

تعطیل شروع شده است.
وی با بیان اینکه یک اتفاق مهم در فضای کسب و کار ایجاد می شود، با اشاره به 
بودجه ۱4۰۱ در حوزه اشتغال، بیان داشت: یک سری تسهیلات تکلیفی در این 
بودجه در قالب تبصره ۱۶ و ۱8 دیده شده است که از شبکه بانکی درخواست 

خواهیم کرد تا زمینه اشتغال را تقویت کند.
عبدالملکی اضافه کرد: قوانین مختلفی برای اعطای تسهیلات از وام های خرد تا 

چند صد میلیون تومانی بر اساس شرایطی شورای پول و اعتبار داریم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: در شورای عالی اشتغال نیز ۱۶۰ 
هزار میلیارد تومان برای اشتغال و کسب و کارها در نظر گرفته شده است که بعد 
از تصویب بودجه ۱4۰۱، به تصویب دولت خواهد رسید و از فروردین هم شروع 

می شود.
وی گفت:  در حوزه مشاغل خُرد و خانگی ظرفیت بسیار بالایی وجود دارد و 

جهان به سمت این نوع مشاغل حرکت کرده است.
وزیر کار از اینکه در گذشته تاکید بر روی مشاغل صنعتی بسیار سرمایه بر بوده 
است، ابراز تاسف کرد و افزود: اکنون در دوره جدید ما می خواهیم از ظرفیت 
مشاغل مهارت محور و کم سرمایه استفاده کنیم که امیدواریم بخش قابل توجهی 

از بار اشتغال برداشته شود.

مطابق اطلاعیه وزارت راه و شهرسازی؛

۱۵ دی ۱۴۰۰ ثبت نام مجرد ها 
در نهضت ملی مسکن

 بر اساس اطلاعیه وزارت راه و شهرسازی، ثبت نام نهضت ملی مسکن برای 
از  مردان مجرد واجد شرایط بعد از ۱۵ دی ماه انجام خواهد شد و این دسته 
متقاضیان باید با مراجعه به نشانی saman.mrud.ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از وزارت راه و شهرسازی، معاونت مسکن و ساختمان 
این وزارتخانه در تازه ترین گزارش خود از ثبت نام ۲ میلیون و ۳8۷ هزار و ۷8 نفر در 

سامانه نهضت ملی مسکن خبر داد.
ثبت نام نهضت ملی مسکن که تا ۱۵ دی ماه تمدید شده بود برای مردان مجرد 
واجد شرایط بعد از ۱۵ دی ماه انجام خواهد شد و این دسته از متقاضیان باید با 

مراجعه به نشانی saman.mrud.ir نسبت به ثبت نام خود اقدام کنند.
بر این اساس مجردها به شرط تنظیم تعهدنامه محضری برای ارائه عقدنامه در 
هنگام واگذاری واحد مسکونی، می توانند در طرح نهضت ملی مسکن بعد از ابلاغ 
نهایی دستورالعمل، ثبت نام کنند. مطابق متن پیشنهادی برای ابلاغ در صورتی 
که در هنگام واگذاری به تعهد ازدواج عمل نکنند، قرارداد واگذاری واحد فسخ 

می شود.
یادآوری می شود در استان تهران امکان ثبت نام متقاضیان در ۱۲ شهر فراهم 
شده است که این شهرها شامل اسلامشهر، پاکدشت، پیشوا، رباط کریم، ورامین، 
بومهن، دماوند، رودهن، فیروزکوه، شهر جدید هشتگرد، شهر جدید پرند و شهر 
جدید ایوانکی است. اما ساکنان شهر تهران فقط مجاز به ثبت نام در پاکدشت، 
رباط کریم، پرند، هشتگرد و ایوانکی هستند و اگر ثبت نام اشتباه در سایر شهرهای 
استان داشته اند در فرصت باقی مانده باید انصراف داده و مجدد شهر درست را 

انتخاب کنند.  
متقاضیان بقیه شهرهای استان تهران )به غیر از شهر تهران( فقط می توانند 

متقاضی ثبت نام در شهر محل سکونت خود باشند.

سرمایه گذاری  پیگیری  اینکه  بیان  با  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رییس 
غیرمستقیم در بورس باید با توجه بیشتری انجام شود، گفت: با توجه به توسعه 
بازار سرمایه، سیاست گسترش نهادهای مالی در بخش مدیریت دارایی و همچنین 
بخش خدمات و ارائه مشاوره و معامله گری به بازار در سازمان یک ضرورت تلقی 

می شود.
»مجید عشقی« به فعالیت بیش از 8۰۰ نهاد مالی در بازار سرمایه اشاره کرد و 
افزود: تعداد سهامداران هم اکنون با احتساب سهامداران سهام عدالت و ورود 
افراد جدید به ۶۰ میلیون ذی نفع مستقیم در بازار سرمایه رسیده است و با توجه به 

وسعت بازار از نظر کمّی، توسعه بازار نیازمند وجود افراد حرفه ای است که تعداد این 
افراد هنوز قابل قبول نیست.

وی بیان داشت: در شرایط کنونی، احساس نیاز به نهادهای مالی جدید از نظر 
کمّی وجود دارد و سیاست گسترش نهادهای مالی در بخش مدیریت دارایی و هم 
خدمات و ارائه مشاوره و معامله گری به بازار در سازمان یک ضرورت تلقی می شود 

که مستلزم تامین و تقویت نیروهای حرفه ای است.
به گفته عشقی، سواد مالی هم اکنون در کشور پایین است و به آموزش حرفه ای 
در کشور نیازمندیم. بنابراین، امید می رود با فارغ التحصیلی دانش پذیران این 

دوره های حرفه ای تا حدی به این نیاز پاسخ داده شود.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با مدنظر قرار دادن شمار گواهی نامه های 
گواهینامه  نفر  یک هزار  به  نزدیک  مجموع  در  امسال  داشت:  اظهار  حرفه ای، 
حرفه ای دریافت کرده اند که با توجه به حجم و ابعاد بازار، این رقم، عدد بسیار کمی 

محسوب می شود.
وی تصریح کرد: باید مراقب بود تا سهامداران در دام مراکز آموزشی غیرمجاز و 
آموزش غیر اصولی در فضای مجازی که در سال ۹8 و ۹۹ ضربه بزرگی به بازار زدند، 

گرفتار نشوند.
عشقی گفت: سازمان بورس از دوره های حرفه ای DBA بازار سرمایه اسلامی که 
با اصول و کیفیت خاص برگزار می شود، حمایت می کند تا از این طریق به ارتقای 
 MBA بازار سرمایه کمک شود. البته گزارش هایی درباره برخی نهادها که دوره های
و DBA غیر اصولی و با کیفیت پایین برگزار می کنند نیز دریافت شده که به طور حتم 

با آنها برخورد می شود.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به نیاز ابزارهای مالی مشترک بین 
بازار پول و بازار سرمایه و همچنین میان بازار سرمایه و بازار بیمه اشاره و خاطرنشان 
کرد: لازم است بحث سرمایه گذاری غیرمستقیم در بازار سرمایه نیز با توجه بیشتری 

پیگیری شود.
عشقی اظهار داشت: صندوق های سرمایه گذاری، سبدگردان ها و شرکت های 
مشاور سرمایه گذاری هنوز برای عامه مردم شفاف و روشن نیست که باید با تبیین 
این نهادهای مالی، مردم را به سرمایه گذاری غیرمستقیم تشویق کرد و این می تواند 

بخشی از رسالت فارغ التحصیلان دوره های حرفه ای باشد.
وی با اشاره به بالا بودن توان تخصصی در نهادهای مالی، گفت: در مواردی 
این توان حتی از خود سازمان بورس نیز بالاتر است. در گذشته طراحی ابزار در 
سازمان بورس انجام می شد اما امروز با آشنایی نیروهای حرفه ای نهادهای مالی 
با ابزارسازی، این مهم در نهادها نیز انجام می شود که باعث خرسندی است. 
البته یکی دیگر از رسالت های فارغ التحصیلان دوره های DBA نیز ابزارسازی و 

تنوع بخشی به ابزارهای بازار سرمایه است.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

لزوم توجه به افزایش پیگیری ها برای سرمایه گذاری غیرمستقیم در بورس

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۳۶۲ شماره  رای   -۱
۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۰8۶۵مربوط به تقاضای خانم نازپری عطائی زاده فرزند 
شکراله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 4۹/۵۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۰۳۳۷اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی 

۱8۱448 مورخ ۱4۰۰/۰۳/۲۷ دفترخانه 4قم)م الف ۱۲۱۶8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱4۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۰۳۹ شماره  رای   -۲
فرزند  نامیان  محبوبه  خانم  تقاضای  به  ۱4۰۰۱۱44۳۰۰۰۱۰۰۰۰۵4مربوط 
محمدرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۹۹/۵۷ مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۹۱۵اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
مالکیت مشاعی صادره در دفتر 8۳۳ صفحه ۳۳ به موجب سند قطعی ۹۰4۰۲ 

مورخ ۱۳۹۹/۰8/۲۱ دفترخانه ۱4قم)م الف ۱۲۲۳۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  تا چنانچه اشخاص  آگهی  روز  فاصله ۱۵  به  دونوبت  در  مراتب  مشاعی 

اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد مردم(
نوبت اول: 1400/10/14
نوبت دوم: 1400/10/29
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

متولد   ۵۱۵۹۶۹۱4۷۲ کدملی  دارنده  موسوی  سیدجلال  اینکه  به  نظر 
۱۳۲۹/۰۱/۰۲با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته اند که سند 
مالکیت تمامی ششدانگ پلاک ۱۱84۲/448اصلی واقع دربخش یک قم که 
دردفترالکترونیکی بشماره ۱۳۹8۲۰۳۳۰۰۰۱۰۳۱۹۷۹ به نام نامبرده ثبت وسند 
مالکیت به شماره ۱۶۱۱۶۵ الف ۹8 صادر وتسلیم شده سپس از طرف ایشان 
اعلام گردیده سند مالکیت مزبور به علت اسباب کشی مفقود گردیده است،لذا 
به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در ۱ نوبت به تاریخ 
ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز 

کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد.)م الف ۱48۲8(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
رضا حسینخانی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای عباسقلی شریفی مطلق با ارائه دو برگ استشهادیه شهود مصدق در دفتر 
خانه 4قم اعلام داشته که سند مالکیت مربوط به ۱۷۲۵ سهم مشاع ۱۰۵۵۵۵۶ 
سهم ششدانگ پلاک ۲۵۹۳اصلی واقع در بخش دوثبت قم در دفتر الکترونیک 
و  گردیده  مفقود  صادره  سند  و  ثبت  وی  نام  به   ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۷۰۷
تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب باستناد تبصره یک 
اصلاحی ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را 
همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام 
و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد.بدیهی است پس از انقضای 
مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ 

)م الف ۱48۲۹(
رونوشت:ستاد اجرائی فرمان حضرت امام)ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی–رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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تساوی نساجی و هوادار؛

جدالی استقلالی های سابق برنده نداشت
دیدار تیم های فوتبال نساجی مازندران و هوادار در چهارچوب رقابت های لیگ 

برتر فوتبال با تساوی بدون گل به پایان رسید. 
چارچوب هفته  در  مازندران  نساجی  و  تهران  هوادار  فوتبال  تیم های  دیدار 
سیزدهم مسابقات لیگ برتر خلیج فارس  از ساعت ۱۵ روز دوشنبه به میزبانی 

هوادار برگزار شد.
مهرداد بشاگردی، سیدمحمد حسینی،  امیرحسین پورمحمد، مهدی عبدی، 
سپهر روزی طلب، نیما انتظاری، داریوش شجاعیان، معین عباسیان، صائب 
محبی، محمدجواد محمدی و روح الله باقری ترکیب اصلی رضا عنایتی برای 

مصاف با تیم نساجی بود. 
در سوی دیگر میدان ساکت الهامی برای این دیدار علیرضا حقیقی، حامد 
شیری، امیر مهدی جانملکی، مرتضی منصوری، حسن نجفی، رضا جعفری، 
اکبر صادقی، مهرداد عبدی، فرزاد زامهران، مسعود شجاعی و کریم اسلامی را 

روانه میدان کرد.
نیمه نخست این بازی گلی در بر نداشت تا دو تیم با تساوی به رختکن بروند. 

شاگردان رضا عنایتی که در چند هفته گذشته عملکرد چشمگیری داشتند در 
نیمه دوم نیز برابر میهمان خود بازی خوبی به نمایش گذاشتند تا چهارمین کلین 

شیت این تیم نیز ثبت شود. 
هوادار با این تساوی ۱4 امتیازی شد و تیم نساجی نیز به امتیاز ۱۶ رسید.

لیگ برتر فوتبال؛

سه گلِ مس به جبران سه هفته ی بدون برد
تیم فوتبال مس رفسنجان با سه گل از سد صنعت نفت آبادان گذشت تا بعد از 
سه هفته رنگ برد را ببیند و نماینده خوزستان را بعد از سه هفته با شکست مواجه 

کند. 
در  ساعت ۱4  از  روزدوشنبه  آبادان  نفت  صنعت  و  رفسنجان  مس  تیم های 
سیرجان برگزارکننده اولین بازی هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران 

بودند که در پایان شاگردان محمد ربیعی به برتری سه بر صفر دست پیدا کردند.
مس رفسنجان در سه هفته اخیر بردی نداشت و صنعت نفت نیز در سه بازی 
گذشته خود باختی را تجربه نکرده بود اما هر ۲ طلسم در پایان این دیدار شکسته 
شد. سید مهدی حسینی، هافبک فصل گذشته تیم آلومینیوم اراک موفق شد 
با یک شوت والی تماشایی از پشت محوطه جریمه گل اول را وارد دروازه احمد 

گوهری کند.
در 4۵ دقیقه دوم نیز تیم میزبان موفق تر بود و این بار فراز امامعلی بود که موفق 
شد ارسال به دهانه دروازه از سوی بازیکن هم تیمی را به گل دوم تبدیل کند و 
فاصله را ۲برابر کند. البته این پایان کار نبود و محمدرضا سلیمانی در دقیقه 88 

در موقعیت تک به تک تیر خلاص و گل سوم را وارد دروازه تیم خوزستانی کرد.
مس رفسنجان با این برد شیرین ۲۲ امتیازی شد و موقتا جای آلومینیوم را در رده 
چهارم گرفت. شاگردان علیرضا منصوریان نیز با تحمل ششمین باخت این فصل 

خود ۱۲ امتیازی باقی ماندند و در رده سیزدهم جای گرفتند.
 

زنگ خطر شیراز به صدا درآمد!

پیروزی ذوب آهن برابر فجر
تیم فوتبال ذوب آهن در هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال برابر فجر سپاسی به 

پیروزی رسید. 
ساعت  از  اصفهان  آهن  ذوب  و  شیراز  سپاسی  شهید  فجر  فوتبال  تیم های 
۱۶:۱۵روزدوشنبه در هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال به مصاف هم رفتند که این 
بازی با دو گل به سود ذوب آهن خاتمه یافت. میلاد جهانی )۳8 و ۶۵( گل های 
ذوب آهن را در این دیدار به ثمر رساند تا ذوبی ها بتوانند سه امتیاز حساس را به 

دست بیاورند.
مهدی تارتار که تا مرز اخراج از ذوب آهن رفته بود با دو برد متوالی خود مقابل 
تراکتور و فجر سپاسی به وضعیت مطلوب بازگشت تا تیمش با ۱۷ امتیاز در رده 

نهم قرار گیرد.
فجر شهید سپاسی نیز با ۱۱ امتیاز در رتبه چهاردهم جدول ماند تا تیم تازه لیگ 

برتری همچنان برای سقوط به دسته پایین تر احساس خطر کند.
 

هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال؛

توقف فولاد مقابل پیکان در دقایق پایانی 
تیم فوتبال پیکان در هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال موفق شد تیم فولاد را متوقف 

کند. 
براساس این گزارش ،در ادامه مسابقات هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال تیم فولاد 
خوزستان از ساعت ۱۷ روزدوشنبه میزبان پیکان تهران بود که این مسابقه با نتیجه 

تساوی یک - یک به پایان رسید.
لوسیانو پریرا )4۵( برای فولاد و پیمان رنجبری )8۷( برای پیکان گلزنی کردند.

مهاجم برزیلی فولاد با ششمین گل خود در فصل جاری لیگ برتر امیدوار بود 
تیمش را به سه امتیاز شیرین دیگر برساند اما گلزنی رنجبری در دقایق پایانی باعث 

شد تا خودروسازان به یک امتیاز این مسابقه دست یابند.
پیکان با این نتیجه ۲۰ امتیازی شد تا جایگاه ششم خود را در جدول حفظ کند. 

فولاد نیز ۱8 امتیازی شد تا در تعقیب پیکان باقی بماند.

برتری شاگردان قلعه نویی؛

 ادامه ناکامی های نفت مسجدسلیمان
تیم فوتبال گل گهر سیرجان هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر باشگاه های 

ایران را با پیروزی پشت سرگذاشت. 
براساس این گزارش ؛در این بازی که روزدوشنبه برگزار شد، نفت مسجد سلیمان 
در خانه پذیرای گل گهرسیرجان بود که این بازی در پایان ۹۰ با نتیجه دو بر صفر 

به سود شاگردان امیرقلعه نویی به پایان رسید.
رضا شکاری در دقیقه ۶۵ و با ضربه سر موفق به گلزنی شد. در ادامه بازی  
شاگردان قلعه نویی توسط نوید عاشوری در دقیقه 8۱ به گل دوم خود رسیدند 
تا در نهایت هفته سیزدهم لیگ برتر را با پیروزی و کسب ۳ امتیاز به پایان ببرند. 
گل گهر با این نتیجه با یک پله صعود به رده هشتم رفت و نفت مسجد سلیمان در 

همان رتبه پانزدهم باقی ماند.

با اعلام یک روزنامه ترکیه ای؛

شرط ماندن صیادمنش در تیم فنرباغچه 
مشخص شد

در یک صورت  تنها  فنرباغچه  فوتبال  تیم  ایرانی  مهاجم  اللهیار صیادمنش 
می تواند در این تیم بازی کند. 

اللهیار  عملکرد  از  گزارشی  ترکیه   milliyet روزنامه  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
صیادمنش مهاجم ایرانی که به صورت قرضی در تیم زوریا لوهانسک اوکراین بازی 

می کرد، منتشر کرده است.
صیادمنش بعد از یک فصل و نیم حضور قرضی در زوریا به تیم فنرباغچه بازگشت 
تا به کارش در این تیم ادامه بدهد. البته این باشگاه هنوز به صورت رسمی اعلام 
نکرده است اللهیار را حفظ می کند و یا مجدداً او را به تیم های دیگر منتقل می کند.
این روزنامه در بخشی از این مطلب خود شرط ماندن صیادمنش در فنرباغچه را 
خالی شدن لیست این تیم عنوان کرد و نوشت: در فنرباغچه باید سهمیه بازیکنان 
خارجی خالی شود تا اللهیار در نیم فصل دوم لیگ در ترکیب قرار بگیرد. در حال 
حاضر ۱4 بازیکن خارجی در فنرباغچه حضور دارند و حداقل یک نفر باید از این 
تیم جدا شود. تنها در این صورت است که فوتبالیست ایرانی می تواند در مسابقات 

رسمی حاضر شود.

  

 تیم فوتبال استقلال با گلی که در دقیقه ۹۲ دریافت کرد، برتری مقابل تیم 
سخت کوش آلومینیوم اراک را از دست داد و به تساوی یک بر یک رسید. 

از  از ساعت ۱۵ در دیداری حساس  این گزارش ،عصروز دوشنبه  براساس 
هفته سیزدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران، آلومینیوم در ورزشگاه امام 
خمینی)ره( به مصاف تیم صدرنشین استقلال رفت که این بازی تماشایی و 

پربرخورد با تساوی یک بر یک به اتمام رسید.
قضاوت این دیدار را، »اشکان خورشیدی« با کمک های »علی اکبر نوری« و 

»علیرضا مرادی« برعهده داشت.
بازی از سوی تیم ها هجومی آغاز شد اما استقلال در دقیقه ۱۲ با تصمیم 
سختگیرانه داور صاحب ضربه پنالتی شد. داور خطای هَند مدافع میزبان را اعلام 

کرد تا آبی ها به پنالتی برسند.
»رسول خطیبی« سرمربی آلومینیوم و دیگر مسوولان تیم میزبان به این تصمیم 

داور اعتراض شدیدی داشتند.
»کوین یامگا« پشت توپ ایستاد و گل نخست بازی را برای استقلال به ارمغان 

آورد.
در ادامه بازیکنان میزبان برای جبران گل خورده، روشی تهاجمی را در دستور 

کار قرار دادند.
در دقیقه 44 »اسماعیل شریفات« در نبرد تک به تک در مصاف با »سیدحسین 

حسینی« نتوانست گلزنی کند.
آلومینیوم در نیمه دوم سعی داشت با استفاده از جناحین به دروازه استقلال 
نزدیک شود. از سوی دیگر تیم میهمان به دفاع روی آورده و اجازه فرصت سازی 

به تیم حریف را نمی داد.
در دقیقه ۹۲ »میثم مجیدی« کاپیتان آلومینیوم که تنها دقایقی از حضورش 
در میدان می گذشت، با سماجت توپ را از مدافعان استقلال گرفت و با ضربه ای 

تماشایی موفق شد گل تساوی بازی را به ارمغان آورد.
استقلال با این تساوی ۲۹ امتیازی شد و همچنان صدرنشین لیگ است و 

آلومینیوم هم به امتیاز ۲۲ رسید.
فرهاد مجیدی: دو امتیاز حساس را از دست دادیم

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت:از دقیقه یک تا ۹۰ هر چه دلشان خواستند 
در ورزشگاه به ما گفتند. 

فرهاد مجیدی در نشست خبری بعد  از دیدار آلومینیوم اراک و استقلال اظهار 
داشت:  در کل بازی خوب و جانداری بود، بعد از گل به بهترین نحو ممکن بازی 
را کنترل کردیم ولی متاسفانه در دقایق تلف شده در یک نصفه موقعیت تیم 

آلومینیوم به گل رسید و ۲ امتیاز حساس را از دست دادیم.

وی در خصوص اینکه بعد از گل تیمش دفاعی بازی کرد و آیا بهتر نبود تیمش از 
این حالت خارج می شد گفت: حریف مالکیت توپ را داشت ولی موقعیت گلی 
نداشت. مهم  این بود که به حریف موقعیت گل بدهیم. فکر نمی کنم آلومینیوم 

موقعیت گلی داشت.
فضای ورزشگاه اراک قشنگ نبود

سرمربی استقلال در خصوص اعتراضش به داوری عنوان کرد: من اعتراضی به 
داور نداشتم و به آنها خسته نباشید هم گفتم.در حیطه کاری من نیست ولی واقعا 
فضای استادیوم مناسب نبود. اولا که نمی دانم ایا بازی با تماشاگر بود یا بدون 
تماشاگر؟ بوقچی ها از دقیقه اول از آن بالا با حرف های رکیک کار می کردند،فضا 
اصلا قشنگ و ورزشی نبود. در حیطه کاری من نیست در مورد این مسائل حرف 
بزنم. به هر حال تیم حریف تیم خوبی است، مردم اراک هم این تیم را دوست 
دارند ولی ترجیحح می دهم در مورد داوری حرف نزنم. داور خوب بود ولی فضای 

قشنگی را شاهد نبودیم.
مجیدی تاکید کرد:  ما در بین دو نیمه داشتیم به رختکن می رفتیم ولی این 
همه آدم در سالن حضور داشتند، این افراد از کجا به ورزشگاه آمده بودند؟ الفاظ 
رکیکی استفاده می شد که واقعا برای فوتبال اراک زشت است. نمی دانم این جزو 
قائده فوتبال آنها است یا چیز دیگر؟ اصلا جا نبود ما به رختکن برویم. همین 
الان شما به رختکن بروید و دوربنتان در آنجا ضبط کند، راحت ۵۰۰ نفر آن پایین 
حضور داشتند. اگر بازی بدون تماشاگر است که این نفرات نباید آنها حضور 

داشته باشند.
90دقیقه هر چه دلشان خواستند گفتند

وی تاکید کرد: بیژن طاهری در مورد مسائل حرف می زند، این ۵۰۰ نفر چه 
سمتی دارند؟ چه کاره هستند؟ هر دو تیم برای برد تلاش کردند، ما در دقیقه آخر 
برد را از دست دادیم ولی هر دو تیم تلاش خود را انجام دادند. من نمی دانم این 
نفرات چه کسانی هستند ولی متاسفانه نظارتی روی این اتفاقات نیست.از دقیقه 
یک تا ۹۰ هر چه دلشان خواستند در ورزشگاه به ما گفتند. من با مدیریت باشگاه 
صحبت می نم اگر شرایط اینگونه است که هم لیدرهایمان را به ورزشگاه بیاوریم.

بازی بدون تماشاگر است ولی ۵-۶ نفر را که می توانیم وارد استادیوم کنیم.
سرمربی استقلال در پاسخ به این سوال که تیمش ۹۰ دقیقه دفاع کرد و 
پیج های هواداری استقلال هم به این موضوع اعتراض کردند گفت: خواهشا 
وارد این مسائل نشوید. کدام کانال؟ اگر این نظر شما است که من به سوالتان 
جواب بدهم. من به کانال های هواداری چه کاری دارم؟ یک نفر در خانه نشسته، 
کانال باز کرده، و یک چیزی می نویسد، من و شما نباید آن را بخوانیم. این نشان 
می دهد شما یک خبرنگار آماتور هستید که نشستید کانال ها چه نوشته اند. من 

به نوع سوال شما پاسخ دادم. اگر این صحبت ها نظر شماست جواب می دهم.
مجیدی تاکید کرد: من و کادر فنی ام تصمیم می گیریم که چگونه بازی کنیم. 
خیلی بازی ها هم بوده که تیم ما خوب بازی نکرده است.نه به این کانال ها نگاه 
می کنم و نه برایم مهم است.اینکه برویم و نقاط ضعفمان را برطرف کنیم برایمان 
مهم است. ما امروز به گل رسیدیم و باید قبول کرد تیم حریف تیم خوبی است. 
ما به دنبال ۳ امتیاز بودیم و به بهترین نحو کارمان را انجام دادیم. من از شما 
می پرسم مگر آلومینیوم موقعیت نداشت، چند توپ و فرصت گلزنی داشتند؟ 
نمی دانم شما چگونه می گویید آنها فرصت داشتند؟ به هر جهت سعی کردیم از 
گلمان محافظت کنیم ولی حریف روی یک فرصت نصفه و نیمه و ۵ مقابل ۲ گل 

خوردیم که این هم ایراد است و باید برطرف شود.
وی در خصوص صحنه پنالتی گفت: طبیعی بود وقتی به گل رسیدیم سعی 
کردیم آن را حفظ کنیم. من صحنه پنالتی را ندیدم و باید آن را دوباره نگاه کنم. 
خیلی بازی ها بوده که داور پنالتی های ما را نگرفته است. امروز دیدید که کادر 
من حتی یک بار هم صحبت و اعتراض نکرد اما برخی تیم ها با داد و بیداد و ... به 

دنبال چه چیزی هستند را نمی دانم.
سرمربی استقلال در ژاسخ به این سوال که چرا بازی های لیگ امسال اینقدر 
بی کفیت است گفت: چون فاصله تیم ها به هم نزدیک شده و تیم ها به دنبال 
کسب نتیجه باشند تا بازی زیبا. فوتبال دنیا هم به همین شکل پیش می رود. 
موافق هستم که بازی ها زیبا نیست ولی در نیم فصل دوم مسابقات بهتر خواهد 

شد.
مجیدی در خصوص اینکه چرا ژستد زودتر تعویض نشد عنوان کرد: من از او 
خیلی راضی هستم و فوق العاده کار می کند. از کلیه بازیکنان تیمم در این دیدار 

راضی هستم.
خطیبی:  بازی از نیمه اول تا آخر بازی یکطرفه بود 

سرمربی آلومینیوم اراک می گوید بازی تیمش مقابل استقلال، بازی یکطرفه ای 
بود. 

مقابل  بر یک  تساوی یک  از  اراک پس  آلومینیوم  رسول خطیبی سرمربی 
استقلال در هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر اظهار کرد: بازی را همه دیدید. 
من باید بپرسم به تیم آلومینیوم چه نمره ای می دهید. من از شما تشکر می کنم و 
به این تیم افتخار می کنم. ما یک بازی خوبی ارائه دادیم و بازیکنان ما سنگ تمام 
گذاشتند. ایرادهایی داشتیم که آن ها را برطرف کردیم. با احترام به تیم استقلال، 

بازی از نیمه اول تا آخر بازی یکطرفه بود و گلر ما ۲ بار توپ را لمس کرد.
او ادامه داد:  بازی به قدری یکطرفه بود که وینگرها و هافبک های ما یک بار 
در زمین ما آمدند و همه در زمین استقلال بودیم. از نظر آماری فکر می کنم، 
تیم ما عملکرد بهتری نسبت به استقلال داشته است. با توجه به اینکه تیم ها در 
بالای جدول حضور داشتند، پیش بینی می شد شاید بازی به سمت احساسات 
پیش برود اما ما سعی کردیم در این بازی منطقی باشیم و در پایان تمام آماری و 

برتری ها برای ما بود.
خطیبی خاطرنشان کرد: هواداران هم فکر می کنم کیفیت بازی ما را تحسین 
کنند. من از بازیکنان تشکر می کنم که مقابل تیمی بازی کردند و به گل رسیدند 
که کلا ۲ گل دریافت کرده بود و در شرایط بازی گل نخورده بود. بازیکنان ما 
توانستند بازی را برگردانند و حق ما برد بود. تیم آلومینیوم شخصیتی دارد که 

حریف ها  بعضا برای کسب نتیجه مساوی به میدان می آیند.
خطیبی درباره عملکرد داوری گفت:  نباید درباره عملکرد داروی صحبت کرد 
اما بعد از بازی بازیکنان من ناراحت بودند. آن ها به من گفتند که چرا به داوری 
اعتراض نمی کنید. خودم دوست ندارم اعتراض کنم اما بازیکنان ما مقداری 
از این مساله گلایه داشتند. اگر اعتراضی باشد، باشگاه از طریق نامه صورت 
می دهد. اما خواستم صدای اعتراض بازیکنان را به گوش دیگران برسانم. حق 
بازیکنان من این نبود اما به داور احترام می گذاریم. شاید بازیکن در شرایطی 
تحت فشار باشد و این باعث می شود تنش ها و اعتراض ها بیشتر شود. من باید از 
حق بازیکنانم دفاع کنم. تحمل ما هم یک حدی دارد و امیدوارم حق تیم ما ضایع 

نشود و اشتباهی در کل بازی نبینیم.
سرمربی آلومینیوم  درباره عملکرد میثم مجیدی خاطرنشان کرد: من از میثم 
مجیدی و بازیکنان باتجربه تیم تشکر می کنم. میثم به خاطر تعصبی که داشته 
است، با تمام وجود کار کرده است. او خوب تمرین می کند و مزد زحماتش را 
گرفت. او نظم تیمی را رعایت کرده است و چون بزرگ تر تیم است، در راستای 

نظم تیمی تلاش کرده است. باید قدر مجیدی را دانست و باید از او تشکر کرد.

استقلال برد را در دقیقه 92 از دست داد؛

استقلال متوقف شد اما صدرنشین ماند

سپاهان با گل های ۲ بازیکن اسبق پرسپولیس از سد میزبان خود پدیده گذشت 
و بعد از سه هفته طعم برد را چشید.  براساس این گزارش ، تیم های پدیده مشهد 
فوتبال  برتر  لیگ  رقابت های  و سپاهان اصفهان در چارچوب هفته سیزدهم 
ایران روزدوشنبه از ساعت ۱4:۳۰ دقیقه در ورزشگاه ثامن مشهد به مصاف هم 
رفتند که در پایان تیم میهمان با ۲ گل به برتری رسید. شاگردان محرم نویدکیا 
پس از سه شکست متوالی پا به این دیدار گذاشته بودند تا مقابل تنها تیم بدون 

برد لیگ صف آرایی کنند. هر ۲ گل این دیدار در نیمه دوم زده شد. حملات 
طلایی پوشان در 4۵ دقیقه نخست به نتیجه ای منجر نشد اما در نیمه دوم ورق 
برگشت و تیم میهمان به گل حیاتی دست پیدا کرد. فرشاد احمدزاده، هافبک 
۱۶۹ سانتی متری سپاهان در دقیقه ۶۷ روی ارسال دانیال اسماعیلی فر گل 
نخست را با ضربه ای سر به ثمر رساند اما این پایان کار نبود و شهریار مغانلو، مهاجم 
طلایی پوشان توپ برگشتی از ریباند ضربه اسماعیلی فر را که با دفع ناقص گلر 

جوان پدیده یعنی بابک سلامت همراه شده بود را به تور چسباند تا فاصله ۲ برابر 
شود. پدیده در این بازی ۲ گلر اصلی خود یعنی سعید جلالی راد و میلاد فراهانی 
را به دلیل درگیری ای که با یکدیگر داشتند به همراه نداشت و از دروازه بان سوم 
استفاده کرده بود.  سپاهان با این برد ۲۵ امتیازی شد و موقتا به جای پرسپولیس 
به رده دوم جدول رده بندی صعود کرد. در سوی مقابل شاگردان داود سیدعباسی 
نیز با تحمل دهمین باخت فصل همچنان با سه امتیاز در قعر جدول باقی ماندند.

شاگردان نویدکیا بعد از سه هفته طعم برد را چشیدند؛

خروج سپاهان از بحران به کمک پدیده

 تیم فوتبال پرسپولیس با برتری خانگی دو بر یک مقابل تراکتور 
تبریز در یک قدمی صدرجدول لیگ برتر باشگاه های ایران قرار 

گرفت. 
هفته  از  دیداری  در  دوشنبه  روز  ،عصر  گزارش  این  براساس 
در  پرسپولیس  ایران،  باشگاه های  فوتبال  برتر  لیگ  سیزدهم 
ورزشگاه آزادی به مصاف تراکتور تبریز رفت و به برتری دو بر یک 
رسید تا با ۲8 امتیاز در رتبه دوم قرار بگیرد. هم اکنون استقلال با 

۲۹ امتیاز صدرنشین است.
تراکتور هم در ادامه شکست های خود در امتیاز ۱۱ و رتبه نازل 

سیزدهم ماندگار شد.
قضاوت این دیدار را »پیام حیدری« با کمک های »فرهاد مروجی« و »محسن بابایی« بر عهده  داشت.

پرسپولیسی ها که در هفته های اخیر نتایج خوبی کسب کرده اند برای کاهش اختلاف با تیم صدرنشین استقلال با 
انگیزه زیادی وارد میدان شدند.

از سوی دیگر تراکتور هم که شرایط سختی را تجربه می کند برای پایان دادن به نتایج ضعیفش، کار را آغاز کرد.
در دقیقه ۱۰ پاس »مهدی ترابی« با تعلل مدافع تراکتور همراه شد تا »عیسی آل کثیر« با ضربه ای مناسب گل نخست 

بازی را برای میزبان ثبت کند.
در دقیقه ای ۲۳ پاس عالی »سامان نریمان جهان« به »پیمان بابایی« رسید و این مهاجم بدون معطلی و با ضربه ای 

تماشایی گل تساوی تراکتور را به ارمغان آورد.
در دقیقه 4۳ »ابوالفضل رزاق پور« از تله آفساید مدافعان پرسپولیس فرار کرد و در موقعیتی عالی برای گلزنی با ضربه ای 
ضعیف این بخت را از دست داد.  در آخرین ثانیه های نیمه نخست، »وحید امیری« از چند قدمی نتوانست دروازه تراکتور 
را باز کند. پرسپولیس که نیاز مبرمی به برتری داشت، نیمه دوم را تهاجمی آغاز کرد و »یحیی گل محمدی« هم ۲ تغییر 

در ترکیب تیمش ایجاد کرد.
در دقیقه ۵۵ حرکت هماهنگ بازیکنان میزبان و پاس »میلاد سرلک« به »سیامک نعمتی«  رسید و این بازیکن موفق 

شد گل دوم پرسپولیس را به نام خود بنویسد.
در دقیقه ۶4 »مهدی ترابی« در محوطه جریمه میهمان سرنگون شد و داور با تصمیمی سخت گیرانه نقطه پنالتی را 
نشان داد که اعتراض تراکتوری ها را درپی داشت. ترابی پشت توپ ایستاد و ضربه ضعیف او از بالای دروازه حریف به 

بیرون رفت. این نخستین مرتبه ای است که ترابی در پرسپولیس پنالتی خراب کرد.
در دقیقه ۷۱ »محمدرضا اخباری« با واکنشی مناسب ضربه سرلک را مهار کرد.

در دقایق باقی مانده هم اتفاق خاصی رخ نداد تا روند خوب پرسپولیس ادامه یابد و این تیم به هشتمین پیروزی فصل 
برسد.

رییس فدراسیون فوتبال گفت: تیم ملی فوتسال در 
آوردگاه جام جهانی عملکرد مناسبی داشت و نتایجی 
که کسب کرد، بد نبود اما اکنون باید به فکر جوانگرایی 

در این رشته باشیم. 
»شهاب  حضور  با  فوتسال  کمیته  جلسه  سومین 
الدین عزیزی خادم« در مرکز ملی فوتبال پیش از ظهر 
این نشست  برگزار شد. در  ماه  روزدوشنبه ۱۳ دی 
رییس فدراسیون فوتبال در خصوص روند توسعه رشته 

فوتسال به نکاتی اشاره کرد.
عزیزی خادم در خصوص حضور تیم ملی فوتسال 
در جام جهانی لیتوانی گفت: به رغم مشکلات عدیده 
مالی تیم ملی فوتسال پیش از حضور در لیتوانی در 

تورنمنت های تایلند و بلاروس شرکت کرد. در آوردگاه جام جهانی نیز عملکرد مناسبی داشت و نتایجش بد نبود اما 
اکنون باید به فکر جوانگرایی در این رشته باشیم. باید به استعدادها و جوان ها میدان دهیم تا بتوانیم با جوانگرایی زمینه 
ساز توسعه فوتسال در آسیا و جهان باشیم. در همین راستا نباید نتیجه گرا بود و برای پیشرفت باید با گذر زمان و با برنامه 

پیش رفت تا به اهداف خود برسیم.
وی در ادامه در خصوص اینکه باید به استانها بها داد تا در مسیر رشد و توسعه قرار بگیرند، بیان کرد: یکی از اهداف 
ما توسعه فوتسال در استانها استفاده از نیروهای بومی است. جوانگرایی و تغییر مهم است و در همین راستا گام بر می 
داریم تا به اهدافمان برسیم. تغییر، اصل اساسی و تحول در پیشرفت است و بدون شک برای ایجاد تحول باید سرمایه 
گذاری و هزینه کرد. بر همین اساس با ایجاد تغییرات اساسی می توان به رشد و توسعه فکر کرد. باید به جوان ها بها داد 

تا به موفقیت رسید.
رییس فدراسیون فوتبال از تعامل با وزارت آموزش و پرورش در جهت رشد فوتسال خبر داد و گفت: یکی از برنامه های 
ما این است که در بخش آموزش و پروش مسابقات مختلفی را برگزار کنیم و با ایجاد تعامل با این وزارت، در مسیر توسعه 

قرار بگیریم.
وی خطاب به اعضا کمیته فوتسال عنوان کرد: مهمترین رقابت پیش روی تیم ملی فوتسال، حضور در جام ملت های 
آسیا است. باید برنامه ریزی دقیقی داشته باشیم و از اعضای کمیته فوتسال می خواهم که برنامه ها و نشست هایشان 

خروجی فنی داشته باشد تا بتوانیم برای موفقیت برنامه ریزی کرده و به هدفمان برسیم.
سومین نشست کمیته فوتسال با حضور شهاب الدین عزیزی خادم، احسان اصولی سرپرست کمیته فوتسال، حسین 
شمس مشاور عزیزی خادم در حوزه فوتسال، سید محمد ناظم الشریعه سرمربی تیم ملی، وحید شمسایی کاپیتان اسبق 

تیم ملی فوتسال و چند تن دیگر از فعالان این حوزه برگزار شد.

تراکتورمغلوب  شاگردان گل محمدی شد؛

پرسپولیس یک گام تا صدرجدول
تیم ملی فوتسال در جام جهانی نتایج خوبی گرفت؛

عزیزی خادم: در بحث جوانگراییِ فوتسال نباید نتیجه گرا باشیم
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 رئیس قوه قضاییه گفت: دولت، قوه قضاییه و وزارت 
امور خارجه باید از همه ظرفیت های قانونی و حقوقی 
حاج  ترور  به  مبادرت  که  جنایتکارانی  تعقیب  برای 
و  دادگاه ها  در  و  استفاده  کردند  و همرزمانش  قاسم 
سازمان های بین المللی و همچنین دادگاه های داخلی 

عاملان و آمران این جنایت را تعقیب کنند.
حجت  قضاییه،  قوه  رسانه  مرکز  از  ایرنا  گزارش  به 
الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز 
دوشنبه در نشست شورای عالی قوه قضاییه با تسلیت 
ایام شهادت حضرت صدیقه طاهره)س( اظهار داشت: 
حضرت زهرا)س( سَیّدَةُ نِساءِ الْعالَمین و تا ابدیت برای 
همگان خیر کوثر هستند و همه تشنگان می توانند از 
این خیر کثیر بهره مند شوند مگر آنان که راه گم کرده 

باشند که آنان مغبون در هر دو عالم اند.
فقیه،  رحلت  سالروز  گرامیداشت  با  همچنین  وی 
وارسته  عالم  و  اندیشمند  قرآن،  مفسر  فیلسوف، 
آیت الله مصباح یزدی، از او به عنوان مرزبان بزرگ و 
فهیم مرزهای دینی و اعتقادی و مبارز در همه سنگرها 
بخصوص سنگر مقابله با جریان های فکری انحرافی 
یاد کرد. رئیس دستگاه قضا در ادامه ضمن تبریک 
و تسلیت دومین سالگرد شهادت سردار حاج قاسم  
نوش  جرعه  سلیمانی  قاسم  حاج  گفت:  سلیمانی 
مکتب متعالی و انسان ساز اهل بیت )ع( بود و  هنوز به 
جهاتی نمی توان همه ابعاد و جوانب مکتب و شخصیت  
حاج قاسم را شناخت و باید عقول انسان ها در طول 
زمان تکامل یابد تا به شناخت شخصیت حاج قاسم 
به عنوان دانش آموخته مکتب اهل بیت علیهم السلام 

رهنمون شد.
وجوه  از  بخشی  تبیین  ضمن  اژه ای  محسنی 
شخصیتی شهید سلیمانی افزود: با اینکه حاج قاسم 
دشمن  و  داعشی  تروریست های  برابر  در  سلیمانی 

صهیونیستی و آمریکایی مقتدرانه، شجاعانه و با صلابت 
ظاهر می شد و در میدان های نبرد با دشمنان ترس و 
رعب عجیبی در دل دشمن ایجاد می کرد، اما در برابر 
مردم متواضع و رقیق القلب بود و این تواضع و رقّت او در 

مواجهه اش با فرزندان شهدا مضاعف می شد.
آزادیخواهان  امروز همه  اینکه  بیان  با  رئیس عدلیه 
در سراسر جهان حاج قاسم را به عنوان مرد نخست 
میدان مقابله با تروریست ها ، مستکبران و سلطه گران 
می شناسند، گفت: بسیاری از افراد در سراسر جهان 
حاج  های  دلیری  و  ها  رشادت  توصیف  شنیدن  با 
 ، متوحش  های  تروریست  برابر  در  سلیمانی  قاسم 
دل های شان به نور اسلام روشن شد و دریافتند که 
سرباز طراز اول مکتب اسلام چگونه به یاری مظلومان 
با تصریح بر اینکه  شتافته است. رئیس قوه قضاییه 
آمریکایی های جنایتکار با به شهادت رساندن سردار 
سلیمانی مرد حاضر در صف اول مبارزه با تروریست ها 
را ترور کردند، افزود: به فضل پروردگار تقاص حاج قاسم 
و همرزمانش از آمریکایی های جنایتکار گرفته خواهد 
شد و آنها دیگر خواب راحت نخواهند داشت و در هر جا 
باید دلهای شان بلرزد که نیروهای مقاومت به سراغشان 
خواهند آمد. وی گفت: دولت، قوه قضاییه و وزارت 
امور خارجه باید از همه ظرفیت های قانونی و حقوقی 
برای تعقیب جنایتکارانی که مبادرت به ترور حاج قاسم 
و  دادگاه ها  در  و  کنند  استفاده  کردند  همرزمانش  و 
سازمان های بین المللی و همچنین دادگاه های داخلی 

عاملان و آمران این جنایت را تعقیب کنند.
اقدامات رئیس  از  اژه ای ضمن قدردانی  محسنی 
کل دادگستری و دادستانی تهران در راستای تعقیب 
عاملان و آمران ترور سردار سلیمانی گفت: در راستای 
رسیدگی به پرونده ترور سردار سلیمانی و همرزمانش 
پرونده های کیفری و حقوقی تشکیل شده و با مسئولان 

قضایی کشور عراق نیز نشست هایی برگزار شده است؛ 
علی ایحال باید امر پیگیری پرونده ترور شهید سلیمانی 

با جدیت دنبال شود.
محکومان قدیمی پرونده های قصاص  تعیین 

تکلیف شوند
به  قضاییه  قوه  عالی  شورای  نشست  ادامه  در  وی 
دادستان کل کشور مأموریت داد با همکاری سازمان 
زندان ها و شورای حل اختلاف حداکثر تا پایان سال 
قدیمی  محکومان  تکلیف  تعیین  به  نسبت  جاری، 
پرونده های قصاص که در مواردی حتی بیش از سه 

دهه هست در زندان به سر می برند  اقدام کند.
رئیس قوه قضاییه بر استفاده حداکثری از ظرفیت 
گذشت  برای  کلام  صاحبان  و  نفوذ  صاحبان  مردم، 
گفت:  و  کرد  تاکید  قصاص  تقاضای  از  دم  اولیای 
قصاص هر یک نفر در جامعه، مشکلات بسیاری را برای 

آینده فرزندان و خانواده او به وجود می آورد.
محسنی اژه ای با بیان اینکه اگر، ولی یا اولیای دم 
در مرحله اول راضی به صرف نظر از قصاص نشدند، 
نباید ناامید شوند و باز هم باید اقدام کنند، تصریح 
در  که  قدیمی  قصاص  محکومان  خصوص  در  کرد: 
زندان هستند، اما اولیای دم نه حکم را اجرا می کنند 
و نه رضایت می دهند چنانچه اولیای دم عذر موجهی 
را  تکلیف  قانون مجازات اسلامی  ماده 4۲۹  ندارند، 
روشن کرده و امکان اخذ تضمین مناسب و آزاد کردن 
این نوع از زندانیان محکوم به قصاص فراهم است؛ البته 

تشخیص تضمین مناسب با قاضی است.
به  برخی محکومان  پرونده  به  رابطه  در همین  وی 
پرداخت  از جمله عدم  به دلایل مختلف  قصاص که 
فاضل دیه از سوی اولیای دم یا جهات دیگر چندین 
سال است که در زندان بلاتکلیف به سر می برند اشاره 
کرد و گفت: از یکی از استان ها که کسب اطلاع کردم 

متوجه شدم که محکومی از سال ۶۳ که مرتکب قتل 
شده و محکوم به قصاص گشته است، در زندان در 
وضعیت بلاتکلیفی به سر می برد که این امر آسیب های 
زیادی را به لحاظ روانی برای فرد محکوم ایجاد می کند.
اهمیت  به  اشاره  با  راستا  همین  در  عدلیه  رئیس 
گذشت و بخشش و درعین حال حق اولیای دم برای 
قصاص گفت: شورای حل اختلاف در این خصوص 
باید جدی تر وارد عمل شود، سوابقی از افراد محکوم 
به قصاص در معاونت اول قوه قضاییه گردآوری شده که 
دادستان کل کشور و شورای حل اختلاف با دریافت 
این سوابق و تکمیل آن تا پایان سال نسبت به تعیین 
تکلیف افرادی که در پرونده های قتل عمد محکومیت 
قصاص پیدا کرده اند مبادرت کند. وی در ادامه با تبیین 
دلایلی که باعث بلاتکلیفی محکومان به قصاص در 
پرونده های قتل عمد می شود، بر ضرورت توجه به ماده 
4۲۹ قانون مجازات اسلامی ناظر بر مواردی که محکوم 
به قصاص، در زندان است و صاحب حق قصاص، بدون 
عذر موجه یا به علت ناتوانی در پرداخت فاضل دیه، 

مرتکب را در وضعیت نامعین رها می کند، اشاره کرد.  
ادامه نشست  شورای عالی  در  قوه قضاییه  رئیس 
قوه قضاییه به موضوع گذراندن دوران محکومیت و 
تحمل کیفر در زندان های محل سکونت افراد محکوم 
تاکید  به مسئولان ذیربط  این زمینه  و در  اشاره کرد 
کرد وقتی محکومی از طرف یک حوزه قضایی که در 
آن محکومیت یافته به حوزه قضایی مرتبط با محل 
سکونتش منتقل می شود، حتما  باید از طرف حوزه 
قضایی مبدأ، پرونده این محکوم از جهات مختلف نظیر 
بهره مندی از تأسیسات ارفاقی، مرخصی ، استفاده از 
پابند و نیابت های قضایی شفاف و روشن شود و اگر 
لازم است حوزه قضایی مبدأ اختیارات حقوقی لازم را 

به حوزه قضایی مقصد تفویض کند.

رییس قوه قضاییه تاکید کرد:

بهره گیری از همه ظرفیت های حقوقی برای تعقیب آمران و عاملان ترور سردار سلیمانی

تماس تلفنی نخست وزیر ارمنستان با رئیسی:

سیاست اصولی ایران حمایت از تمامیت 
ارضی و حق حاکمیت کشورها است

رئیسی با تاکید بر اهمیت افزایش سطح تبادلات تجاری و اقتصادی ایران و 
ارمنستان، اظهار کرد: توسعه سطح همکاری ها و مبادلات اقتصادی بین تهران و 

ایروان ضمن تامین منافع همه طرف ها، حتماً امنیت ساز هم خواهد بود.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در تماس تلفنی »نیکول پاشینیان« 
نخست وزیر ارمنستان با تبریک میلاد حضرت عیسی مسیح )ع( و آغاز سال نو 
میلادی ابراز امیدواری کرد که در پرتو نورانیت حضرت مسیح )ع( جهان سرشار از 

صلح، پیشرفت و عدالت شود.
رئیسی ارتباط و گفتگوهای مستمر دو کشور در سطوح مختلف بین همسایگان 
را ضروری دانست و گفت: حساسیت شرایط منطقه قفقاز اقتضاء می کند که 
کشورهای منطقه بطور منظم موضوعات منطقه ای و دوجانبه را مورد بحث و تبادل 

نظر قرار دهند.
ایران  اسلامی  جمهوری  اصولی  سیاست  کرد:  نشان  خاطر  جمهور  رئیس 
حمایت از تمامیت ارضی و حق حاکمیت کشورها است.  تهران در این چارچوب 
از حق حاکمیت ارمنستان بر همه خاک و راه های مواصلاتی عبوری از آن کشور 

حمایت می کند.
رئیسی با تاکید بر آمادگی ایران برای افزایش فعالیت های تجاری در ارمنستان 
اظهار داشت: سطح تبادلات اقتصادی دو کشور کمتر از ظرفیت های موجود بوده 
و لازم است کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی فعال تر شده و گام های 

بلندی در مسیر تامین منافع دو کشور بردارد.
جمهوری  مذاکرات  روند  در  پیشرفت  از  تهران  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
ارمنستان و جمهوری آذربایجان استقبال می کند، گفت: امیدواریم دیگر مسائل 
موجود بین دو کشور نیز در چارچوب اصول و حقوق بین الملل و به صورت 
مسالمت آمیز حل و فصل شود و شاهد صلح، ثبات و امنیت بیشتر در منطقه 

باشیم.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: از برطرف شدن انسداد در جاده های مواصلاتی 

حمایت می کنیم.
»نیکول پاشینیان« نخست وزیر ارمنستان در تماس تلفنی امروز خود با آیت الله 
رئیسی رئیس جمهوری اسلامی ایران گزارشی در مورد روند مذاکرات و آخرین 

وضعیت منطقه قفقاز به ایشان ارائه داد.
نخست وزیر ارمنستان همچنین بر اراده این کشور در توسعه همه جانبه روابط 
با ایران تاکید کرد و گفت: مصمم هستیم مناسبات و تعاملات اقتصادی با ایران 
را در تمامی زمینه ها افزایش داده و کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 

را فعال تر از گذشته کنیم.
ایرانی در کشورش،  از فعالیت شرکت های  ابراز رضایت  با  پاشینیان  نیکول 
اظهارداشت: پروژه های زیادی برای فعالیت شرکت های ایرانی در ارمنستان 
وجود دارد و از حضور بیشتر این شرکت ها در اجرای پروژه های زیربنایی استقبال 

می کنیم.
وی در ادامه اهمیت همکاری منطقه ای بین دو کشور را حائز اهمیت دانست 
و اظهارداشت: یقین داریم با افزایش سطح همکاری و هماهنگی های دوجانبه 

می توانیم گام های مهمی را برای تثبیت صلح و امنیت در منطقه برداریم.
نخست وزیر ارمنستان همچنین با اشاره به حضور و زندگی آرام مسیحیان در 
ایران گفت: جامعه ارامنه ایران با حفظ هویت دینی، بدون محدودیت در کنار 

هموطنان مسلمان خود زندگی می کنند.

یک کارشناس مسائل خاورمیانه :

بغداد در پیگیری حقوقی عوامل ترور 
سردار سلیمانی کوتاهی کرده است

 یک کارشناس مسائل خاورمیانه گفت: براساس تلاش های ایالات متحده برای 
استمرار حضور در خاک عراق مقرر شده سیصد مستشار آمریکایی همچنان در 
عراق باقی بمانند و این به مفهوم تشکیل یک شبکه جاسوسی در مرزهای غربی 

ایران و علیه تهران،  کشورهای منطقه و محور مقاومت خواهد بود.
قاسم  سردار  ترور  سالگرد  به  اشاره  با  ایلنا،  با  گفت وگو  در  هانی زاده  حسن 
سلیمانی و در پاسخ به این سوال که پارلمان عراق در پاسخ به اقدام ایالات متحده 
در ترور فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران و ابومهدی المهندس جانشین 
فرمانده حشد الشعبی مقرر کرد که نیروهای آمریکایی باید تا پایان سال ۲۰۲۱ 
این کشور را ترک کنند، با توجه به پایان این ضرب الاجل همچنان شاهد حضور 
این نیروها در خاک عراق هستیم، واکنش تهران به این تعلل و همچنین بی عملی 
بغداد چه خواهد بود، گفت: بعد از ترور دردناک دو سردار بزرگ مقاومت،  شهید 
سلیمانی و شهید ابومهدی المهندس توسط آمریکا و در خاک عراق، پارلمان این 
کشور طرحی را به تصویب رساند که براساس آن دولت عراق موظف شد تا در یک 
بازه زمانی دوساله مقدمات خروج کامل نیروهایی آمریکایی از خاک این کشور 
را مهیا کند. در حال حاضر با توجه به مقاومت هایی که از سوی آمریکا صورت 
می گیرد، دولت عراق در حال رایزنی برای اخراج این نیروها است و تاکنون گفته 
می شود که بخشی از پایگاه های آمریکایی تخلیه شده و دو پایگاه این کشور به 

نیروهای مسلح عراق واگذار شده است.
وی ادامه داد: براساس تلاش های ایالات متحده برای استمرار حضور در خاک 
عراق مقرر شده سیصد مستشار آمریکایی همچنان در عراق باقی بمانند و این 
به مفهوم تشکیل یک شبکه جاسوسی در مرزهای غربی ایران و علیه تهران،  
کشورهای منطقه و محور مقاومت خواهد بود. طبیعتا پارلمان آینده عراق باید 
پیگیر اجرای مصوبه این نهاد باشد که البته تاکنون به دلیل برخی مشکلاتی که 
در فرآیند شمارش آرا و تردید برخی احزاب سیاسی نسبت به سلامت انتخابات به 
وجود آمد، تشکیل نشده است. لذا باید منتظر باشیم تا پارلمان عراق تشکیل شود 

و بر فرآیند اجرای مصوبه خود نظارت داشته باشد.
وی افزود: البته دولت عراق نیز باید در خصوص عملیاتی شدن مصوبه پارلمان 
همکاری کند و در صورت عدم تحقق این موضوع، ایران نسبت به دستگیری 
عواملی که در ترور دو سال قبل دست داشتند، اقدام خواهد کرد. در حال حاضر 
قوه قضائیه ایران نام سیصد تن از عواملی که در این ترور دست داشته اند را تهیه 
کرده و کمیته مشترکی بین ایران و عراق برای پیگیری حقوقی این مساله شکل 

گرفته است. 
این کارشناس مسائل خاورمیانه همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه به 
مسئولیت بغداد در قبال ترور فرمانده نیروی قدس سپاه، اقدامات دولت عراق در 
خصوص پیگیری حقوقی پرونده ترور شهید سلیمانی را چگونه ارزیابی می کنید، 
گفت: متاسفانه دولت عراق در پیگیری حقوقی عوامل این ترور کوتاهی کرده و 
حتی نسبت به دستگیری عوامل داخلی همکار با نیروهایی آمریکایی اقدامی 
صورت نداده است. دولت آقای مصطفی الکاظمی در این خصوص کوتاهی کرده 
اما احزاب سیاسی و مجموعه های شیعه عراق و مرجعیت این کشور به دنبال این 
هستند که عواملی که در ترور دو سردار شهید دست داشته اند شناسایی، دستگیر 

و شناسایی شوند.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اگر ما امروز متن مشترکی داریم، به خاطر 
این است که طرف غربی پی برد که باید از درخواست های حداکثری عقب نشینی 
کند و این متن حاصل همین واقع نگری طرف های غربی در گفت وگوهای وین 

است که نمی توانند فراتر از برجام در موضوع هسته ای درخواستی داشته باشد.
سعید خطیب زاده روز دوشنبه در نشست خبری گفت: امروز سالگرد شهادت 
شهید سلیمانی، نماد وحدت و قدرت است. نام و یاد سردار سلیمانی زنده است 
و وزارت امور خارجه تا روزی که عاملین و آمران ترور این سردار بزرگ را در پیشگاه 

عدالت نیاورد، ساکت و آرام نخواهد شد.
وی در مورد سفر رئیس جمهور به مسکو که قرار است در روزهای آتی انجام 
شود، گفت: این سفر به دعوت آقای پوتین انجام می شود و در مورد همکاری های 

اقتصادی، سیاسی و فرهنگی صورت خواهد گرفت.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در خصوص سند همکاری میان ایران و 
روسیه گفت: موضوع سند روابط همکاری های میان دو کشور در حال انجام شدن 
است و امیدوارم در این سفر کارهایش انجام شود ولی باید جزییات دقیق را از دفتر 

رئیس جمهور سوال کنید.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ خبرنگار ایرنا مبنی بر اینکه به تازگی 
یکی از مقامات انگلیسی ادعا کرده که مذاکرات وین در صورتی ادامه پیدا می کند 
که از سوی ایران زندانی های دو تابعیتی آزاد شوند، گفت: این موضع را ندیده ام 
و آنقدر ساختگی و برساخته است که اگر کسی در لندن چنین چیزی گفته باشد 
واقعا جای تأسف دارد. لندن نسبت به آنچه که در ارتباط با موضوع برجام امضا 
کرده تعهد قطعی دارد و در سال هایی که ایران به تنهایی بار زنده نگه داشتن 
برجام را به دوش کشیده متأسفانه لندن در عدم اجرا به تعهداتش همراهی عملی 

با واشنگتن داشته است.
وی ادامه داد: پرونده های دیگر مسیر خود را طی می کند. لندن مسیر حل 
موضوعات را می داند و اگر ما اکنون در این نقطه قرار داریم به خاطر این است که 
آن ها در شب تصمیم گیری از تصمیمات عقب نشینی کرده اند یا تصمیمات را 

نگرفته اند و یا آنچه که توافق شده است را زیر سوال برده اند.
 مسیر آینده افغانستان، تحقق اراده همه مردم افغانستان است 

وی در پاسخ به سوالی در مورد شناسایی طالبان به عنوان دولت مستقر در 
افغانستان گفت: وزارت امور خارجه مواضع جمهوری اسلامی ایران را به دقت 
اعلام کرده است. آنچه در افغانستان بیش از همه مورد تاکید ایران و کشورهای 
و  قومی  تنوع  دهنده  بازتاب  که  است  فراگیر   دولت  تشکیل  است،  همسایه 

جمعیتی افغانستان باشد.
مردم  همه  اراده  تحقق  افغانستان،  آینده  مسیر  اینکه  بیان  با  زاده  خطیب 
افغانستان است، گفت: سیاست ایران در قبال تمامی مردم افغانستان روشن بوده 
است. به رغم تمامی اختلافات و مشکلات ما تلاش کردیم مردم کمترین آسیب 
را ببینند؛ چه آنها که به ایران پناه آوردند و چه آنها که در داخل افغانستان دچار 

مشکل هستند.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: یکی از بندهای ثابت گفت وگوهای ما 
با هیئت های خارجی کمک و تسهیل دسترسی های بشردوستانه به افغانستان 

بوده است.
وی با بیان اینکه ما با همه گروه های افغانستانی از جمله با طالبان در ارتباط 
هستیم، تصریح کرد: در سفر آقای کاظمی قمی به افغانستان، مواضع و نکات 
ما به دقت به طالبان گفته شده است. ما اساسا در نقطه شناسایی قرار نداریم و 
امیدواریم هیئت حاکمه سرپرستی افغانستان در مسیری حرکت کند که بتواند 
شناسایی بین المللی را از طریق اقداماتی که انجام می دهد و از مسیر خواست و 

اراده مردم، به دست بیاورد.
برخی به دنبال حواشی شاذ از مذاکرات می روند

خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره مذاکرات وین گفت: ساز و کارهایی که 
در وین پیگیری می شود ساز و کارهای مشخصی است. برخی به خاطر اینکه 
می روند  شاذ  حواشی  دنبال  به  بکنند  خاصی  خبرسازی  متن  از  نمی توانند 
بر اساس آن حاشیه ها تصور می کنند که  و  را درست می کنند  حاشیه هایی 

برداشت درستی را منتقل می کنند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: بین ایران و چهار به علاوه یک به 
صورت دوجانبه و چندجانبه گفت و گوها در وین در جریان بود. یک سازوکار سه 
جانبه هم بین ایران روسیه و چین وجود دارد که همیشه برگزار شده و پیگیری 

شده است.
خطیب زاده خاطرنشان کرد: اینکه 4 به اضافه یک با چه مکانیزمی خودشان 
با آمریکا صحبت می کنند، مکانیزم مشترک و یا انفرادی دارند ما نه ورود می کنیم 
و نه هیچ وقت پرسیدیم. این هم برای اولین بار نیست که به صورت دوجانبه و 
چندجانبه گفت و گو می کنند. فقط مختص به روسیه هم نیست برخی از 
منتشر  عکس  خودشان  از  و  هستند  مجازی  فضای  فعالین  مذاکره کنندگان 
می کنند که شاید مورد توجه رسانه ها قرار می گیرد برخی از هیئت ها در وین شاید 

در فضای مجازی خیلی فعالیت ندارند و کمتر دیده می شوند .
 سخنگوی وزارت امور خارجه یادآورشد: آنهایی که در وین بودند همه می دانند 
که 4 بعلاوه یک در ادوار گذشته با هیئت آمریکایی گفت و گو داشته است. بین 
ایران و ایالات متحده هم مسیر مشخصی برای تبادل نظر وجود دارد و مسیر 

مشخص هم به صورت مکتوب، مشخص و روشن برای این که سوء تفاهم و سوء 
برداشت وجود نداشته باشد به صورت مکتوب ولی غیر رسمی پیشنهاداتی است 

که از طریق هماهنگ کننده کمیسیون مشترک انجام می شود.
 وی خاطرنشان کرد: این جزییات را گفتم برای اینکه کسانی که قرار است 
دقیق بدانند در وین چه اتفاقی می افتد، بدانند. برخی هم که با متن کاری ندارند 
و دوست دارند حاشیه سازی کنند، نکاتی را می گویند و به قول طلبه ها علیکم 

بالمتون لا بالحواشی.
گفت و گوهای وین در دور جدید  وارد مباحث محتوایی می شود

خطیب زاده اضافه کرد: اگر ما امروز متن مشترکی داریم، به خاطر این است که 
طرف غربی پی برد که باید از درخواست های حداکثری خودش، عقب نشینی 
غربی  واقع نگری طرف های  داریم، حاصل همین  که  را  آنچه  امروز  ما  و  کند 
در گفت وگوهای وین است که نمی توانند فراتر از برجام در موضوع هسته ای 
درخواستی داشته باشند و فروتر از برجام بخواهند تعهدات رفع تحریمی را انجام 

دهند. 
وی تاکید کرد: ما امروز در نقطه ای قرار داریم که گفت وگوهای وین وارد بحث های 
محتوایی می شود. از بعد از ظهر امروز گفت وگوها به صورت دو جانبه و چندجانبه 
آغاز می شود. البته جزئیات آن را بعد از گفت وگوی اولیه هماهنگ کننده برجام با 
مذاکره کننده ارشد کشورمان که مسیر جلسات بیشتر روشن خواهد شد، اعلام 
خواهیم کرد. کارگروه ها و هئیت ها از امروز دستور کار مشخصی خواهند داشت.

 سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: ما در وین هستیم برای اینکه اول از همه 
مطمئن شویم که منافع  برجامی ملت ایران تامین می شود. الان بسیار زود است 
برای اینکه بتوانیم قضاوت کنیم که آیا ایالات متحده و سه کشور اروپایی با این 

دستور کار واقعی آمدند که متعهد شوند به تمامی ابعاد رفع تحریم.
 در هر چهار حوزه پیشرفت هایی داشتیم

 وی خاطرنشان کرد: ما در دور هفتم توافق هایی را داشتیم. در چند روز اول دور 
هشتم هم پیشرفت هایی را داشتیم اما اینها خیلی منوط به این است که ببینیم 
طرف مقابل با چه جدیتی وارد می شود. ما در هر چهار حوزه تحریم، هسته ای، 
تضمین و راستی آزمایی پیشرفت هایی داشتیم.در برخی حوزه ها کمتر در برخی 
حوزه ها بیشتر. امروز روزی است که طرف های مقابل باید تعهد خودشان را 
نشان بدهند و نشان دهند در حوزه هایی که کمتر پیشرفت داشتیم مثل حوزه 
رفع تحریم ها یا حوزه تضمین و راستی آزمایی ها می توانیم پیشرفت هایی داشته 
باشیم.  خطیب زاده یادآورشد: وقت زیادی از هیئت ایرانی گرفته شد برای که 
به طور مشخص دقیق و مکتوب ایده ها و طرح های خود را در حوزه تضمین و 
راستی آزمایی ارائه کند. طبیعی است جمهوری اسلامی باید به خاطر سابقه بسیار 
بدی که آمریکا گذاشته و بی عملی که اروپایی ها انجام دادند مطمئن شود که در 
آینده هیچ کس دیگری دوباره حقوق بین الملل و این توافق را به سخره نخواهد 

گرفت.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: همچنین باید مطمئن بود که ایالات 
متحده که یک بار تلاش کرد از ساز و کارهای درونی برجام سوء استفاده کند و 
برجام را اول از بین ببرد بار دیگر همان مهندسان ضدبرجام را این کار را نخواهند 
کرد البته ما مطمئن شرکت ها و کمپانی ها و کسانی که می خواهند با ایران کار 
کنند تحت تأثیر ترس های مداوم روزانه و دمدمی مزاجی واشنگتن قرار نمی گیرد.

 هیچ ضرب الاجل ساختگی در مذاکرات نمی پذیریم 
وی ادامه داد: ما در وین با دقت و با رعایت تمامی ملاحظات گفت و گو کنیم که 

این کار را خواهیم کرد.هیچ ضرب الاجل ساختگی را هم نمی پذیریم و امیدپارم 
خودشان هم می دانند که ضرب الاجل های ساختگی باورشان نشود، بیایند به 

یک تفاهم خوب برسیم.
سخنگوی دیپلماسی در خصوص اینکه آیا نماینده روسیه در مذاکرات وین 
به جای ایران مذاکره می کند، گفت: سازوکارهایی که در وین پیگیری می شود، 
سازوکارهای مشخصی هست. برخی به خاطر اینکه از متن نمی توانند خبرسازی 
خاصی کنند، دنبال حواشی شاذ می روند. بین ایران و ۱+4 به صورت دوجانبه و 
چندجانبه گفت وگوها در جریان بود. یک سازوکار سه جانبه هم بین ایران، روسیه 
و چین وجود دارد. اینکه ۱+4 با چه مکانیسمی با ایالات متحده صحبت می کنند، 
ورود نمی کنیم و نه هیچگاهه پرسیده ایم.همه می دانند ۱+4 در ادوار گذشته به 

طرق مختلف با آمریکا گفت وگو داشتند. 
تلاش های دستگاه دیپلماسی برای تامین واکسن

خطیب زاده درباره اولویت اصلی دولت سیزدهم برای واردات واکسن گفت: 
دولت سیزدهم به محض اخذ آرای مردم، اولویت خود را حفظ سلامتی مردم و 
تامین واکسن عنوان کرد. زمانی که تامین واکسن اولویت اول یک دولتی می شود، 

طبیعی است که تمامی ارکان و ارگان ها با تمام قوا وارد می شوند. 
اعتماد  رای  که  روزی  در همان  امیرعبداللهیان  دکتر  آقای  کرد:  اضافه  وی 
گرفتند، در همان روز جلسه ای را در وزارت امور خارجه تنها و صرفا درباره موضوع 
واکسن گذاشتند.امروز اگر هیچ دغدغه ای نسبت به تامین واکسن نمی بینید، 
یکی از دلایل آن این است که تمامی سفارتخانه های ما در خارج از ایران با قدرت 
و قوت مأمور شدند که از تمامی توان خود استفاده کنند که اواکسن تامین انجام 

شود و ما امروز در نقطه افتخار ملی برای ایران قرار داریم.
وی در خصوص اهدا ۷۰۰ هزار دوز واکسن از سوی ژاپن گفت: از دولت ژاپن 
تشکر می کنیم تا به امروز دو میلیون و نهصد هزار دوز واکسن آسترازنکا به ایران 
اهدا کرده است که با احتساب این ۷۰۰ هزار دوز، سه میلیون و ۶۰۰ هزار دوز، 

اهدایی ژاپن به ایران خواهد بود.
نگاه ما به ایرانیان خارج از کشور نگاه مبتنی بر هموطنی است

سخنگوی وزارت خارجه در خصوص استقبال از سرمایه گذاری ایرانیان خارج از 
کشور در داخل ایران، گفت: نگاه ما به هموطنانمان که در خارج از کشور حضور 
دارند، نگاه مبتنی بر هموطنی است. ما موظیم هم از ایرانیان حمایت کنیم و هم 
رفت و برگشتشان را به مام میهن و جایی که اکنون زندگی می کنند، تسهیل کنیم 
و اگر مایل هستند اقداماتی را در داخل انجام دهند، رفع موانع کنیم و اقدامات 
حقوقی را انجام دهیم.نگاه ما به حضور ایرانیان سرافزار در تمامی دنیا، نگاهی 
جامع هست چه نخبگانی که از نظر علمی و تکنولوژیک در کشورهایی می توانند 
کمک کنند، چه آنهایی که بخواهند در داخل ایران کارآفرینی کنند، فضای 

تسهیل را انجام خواهیم داد.
خطیب زاده تاکید کرد: رویکرد ما بیش از همه این است که ایرانیان در هرکجا 
که هستند به یک دولت قوی و حاکمیتی که از آنها حمایت و امورشان را تسهیل 

می کند، دلگرم باشند.
وی در خصوص اظهارات رابرت مالی علیه توانمندی موشکی ایران، گفت: 
ریشه آنچه امروز در منطقه می بینیم، رویکردهای مداخله جویانه برخی کشورهای 
فرامنطقه ای در این منطقه است. تجمیعی از بحران های حل نشده در این منطقه 
داریم که این تجمیع با رویکرد قیم مآبانه واشنگتن تشدید شده است. توصیه به 
آمریکا این است که به جای دستکاری در ترتیبات منطقه و طراحی خاص پشت 
پرده برای برهم زدن آرامش منطقه، تلاش کند واقعیات منطقه را بفهمد و بداند با 
فروش میلیاردها دلار سلاح پیشرفته نه تنها باعث آرامش در منطقه نمی شود بلکه 

استانداردهای دوگانه آنها را نشان می دهد.
کارنامه حقوق بشری ایالات متحده تماما سیاه و شرم آمور است 

حقوق  به  آمریکا  متحده  ایالات  رویکرد  درخصوص  خارجه  وزارت  سخگوی 
بشر؛گفت: متاسفانه حقوق بشر برای ایالات متحده یک ابزار در جعبه ابزار 
سیاست خارجی این کشور بوده و همواره از آن علیه کسانی که مقاومت می 
کردند یا با سیاستهای استعماری آمریکا همراهی نمی کردند استفاده کرده است. 
هرجا هم که دولتهایی هرقدر عقب مانده و هر قدر ناقض حقوق بشر با این کشور 

همراهی داشتند،  حقوق بشر را کنار گذاشته است. 
وی ادامه داد: بیشترین ضربه را به مفهوم متعالی حقوق بشر همین رویکرد 
مخرب و سیاسی واشنگتن نسبت به حقوق بشر وارد کرده است؛ مفهومی که آنها 
به استخدام خود درآورده اند تا منافع سیاسی و امنیتی خود را در اقصی نقاط 
جهان جلو ببرند.کارنامه حقوق بشری ایالات متحده تماما سیاه و شرم آمور است.
ما از این استقبال می کنیم که روزی واشینگتن به این خرد برسد که عضو مسئولی 

در نظام بین الملل باشد. 
درخصوص اقدام رژیم صهیونیستی در پاسخ به اینفوگرافی وزارت خارجه در 
مورد شهید سلیمانی؛ گفت: اقدام رژیم صهیونیستی در پاسخ به اینفوگرافی مرکز 
دیپلماسی عمومی وزارت خارجه دم خروس این رژیم را بیش از پیش نمایان می 
کند.اینکه رئیس جمهور جنایتکار آمریکا که دستانش به خون شهید سلیمانی 
آغشته است اعلام می کند که در دام نتانیاهو قرار گرفته و به تعبیر درست تر به 
استخدام این فرد در آمده تا این جنایت را مرتکب شود، بیش از پیش نشان می 

دهد که رژیم صهیونیستی پشت بسیاری از این ترورهاست. 

سخنگوی وزارت امور خارجه ؛

متن مشترک مذاکرات حاصل واقع نگری طرف های غربی است
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بدانید که آنچه خداوند برای بنده مقدّر کرده است، 
بی کم و کاست، به او برسد هر چند در چاره اندیشی و 
پیدا کردن راه های کسب روزی ناتوان باشد و نیز بیش 
از آنچه خداوند برایش مقدّر کرده به او نرسد، هر چند 

بسیار زرنگ و چاره اندیش باشد.

سه شنبه -14دی ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5426
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آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲4 ساعت منتهی به سیزدهم دی ماه ۱4۰۰، یک نفر بر اثر ابتلا به 
ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست داد. به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی 
قم، مهدی مصری  با اشاره به آخرین وضعیت کووید ۱۹ در قم، افزود: در این مدت ۲۵ بیمار با علائم ابتلا به ویروس 
کرونا در بیمارستان های این استان پذیرش شدند.سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم اضافه کرد: از این تعداد، 
۱۹ نفر بستری و همچنین ۱۹ نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته بستری شده بودند، ترخیص شدند.
وی ادامه داد: در حال حاضر 8۱ بیمار مبتلا به ویروس کرونا در این استان بستری هستند که ۱۰ نفرشان بدحال 
می باشند.مصری  بیان کرد: در ۲4 ساعت منتهی به سیزدهم دی ماه، ۲۰۲ تست تشخیص کرونا از شهروندان 
گرفته شده که ۱۳ مورد مثبت بوده  است.وی گفت: تاکنون یک میلیون و ۵4۹ هزار و ۹۰۹ دُز واکسن کرونا به 

شهروندان قمی تزریق شده  است.

صفارهرندی رئیس شورای نظارت بر صداوسیما شد
 در جلسه شورای نظارت بر سازمان صدا وسیما با رای اعضای شورا محمد حسین صفار هرندی بعنوان رئیس 
و محمد جواد لاریجانی بعنوان نایب رئیس شورا انتخاب شدند.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای نظارت 
بر سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران، در جلسه ۵۰۰ روز دوشنبه ۱۳ دی ماه ۱4۰۰ که با حضور 
نمایندگان قوای سه گانه در محل دبیرخانه شورای نظارت برگزار شد، رئیس و نایب رئیس شورا از سوی اعضا 
انتخاب شدند.در این جلسه ضمن معارفه حجت الاسلام و المسلمین محمد مصدق و آقایان دکتر محمد حسین 
صفار هرندی و دکتر محمد مهدی اسماعیلی که اخیراً به احکام روسای قوه قضائیه و مجریه به عنوان نمایندگان 
جدید این قوا در شورای نظارت بر سازمان صدا و سیما انتخاب شدند، انتخابات هیئت رئیسه شورا با حضور تمامی 

اعضا برگزار شد.

چنددرصد مردم تمایلی به تزریق واکسن کرونا ندارند؟
مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران به منظور پایش افکار عمومی در ارتباط با تمایل مردم به تزریق دوز سوم واکسن 
کرونا، یک نظرسنجی در مقیاس ملی و با شیوه مصاحبه تلفنی در روزهای ۶ تا 9 دی ماه 1400 انجام داده است. 
جامعه آماری این نظرسنجی کلیه شهروندان 18 سال به بالای ساکن در مناطق شهری و روستایی کل کشور و 
تعداد نمونه آن 1۵84 نفر بوده است.مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران اعلام کرد: ۶.۹ درصد از افراد نمونه اعلام 
کردند فقط دوز اول را تزریق کرده اند، ۶۹.۱ درصد دو دوز تزریق کرده  اند، ۱۵.۱ درصد دوز سوم را تزریق کرده  اند 
و 8.۶ درصد نیز اعلام کردند تمایلی به تزریق واکسن ندارند. ۰.۳ درصد نیز به این سوال پاسخ مشخصی نداده  اند. 

در مجموع ۹۱.۱ درصد پاسخگویان حداقل یک دوز واکسن را تزریق کرده اند.

حضور خانم نماینده مجلس در ورزشگاه آزادی
نماینده مرند در مجلس شورای اسلامی گفت: ما می توانیم جایگاه ویژه بانوان در تمام ورزشگاه ها داشته باشیم 
و بسترها را برای آیندگان فراهم کنیم.معصومه پاشایی، نماینده مرند در مجلس شورای اسلامی در حاشیه دیدار دو 
تیم پرسپولیس و تراکتور  اظهار کرد: این برای اولین بار است که یک نماینده مجلس خانم در ورزشگاه آزادی حضور 
پیدا می کند و این تجربه خیلی خوبی است. خبرنگاران خانم را هم که دیدم بسیار افتخار کردم. باید بستر ورود 
تماشاگران خانم به ورزشگاه فراهم کنیم چون در یک دهکده جهانی داریم زندگی می کنیم و نمی توانیم خلاف 

جریان آب حرکت کنیم.

حاجی زاده جلسه شورای اطلاع رسانی قم را تعطیل کرد
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم در انتقاد به رویه برگزاری جلسه شورای اطلاع رسانی و غیبت تعدادی از 
اعضای شورا، جلسه روزدوشنبه  را تعطیل کرد.احمد حاجی زاده  روز دوشنبه در آغاز  جلسه شورای اطلاع رسانی  
اظهارداشت  اگر خوب کار می کنیم پس چرا جلسه تشکیل می دهیم؛ اگر کار نمی کنیم چرا بی اهمیت هستیم؟ 
اول باید فکری به حال خودمان بکنیم. اگر مسئولیت پذیر باشیم می توانیم بهتر به مردم خدمت کنیم. جلسه را 
تعطیل می کنیم تا دلیل غیبت برخی اعضا مشخص شود و جلسه بعدی باید با حضور اکثریت و سر ساعت برگزار 

شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

مانع اجرای طرح های بزرگ شهری 
در جمکران برطرف شد

رئیس شورای اسلامی شهر قم رفع قید فضای سبز در 4۰ هکتار از زمین های 
جمکران در طرح تفصیلی را اقدامی مهم خواند و ادامه داد: با آزادسازی 4۰ 
هکتار در جمکران هم مشکلات شهروندان را حل کرده و هم شهرداری می تواند 

طرح های بزرگی در این منطقه اجرا کند. 
حسین اسلامی روز دوشنبه در حاشیه بیست و دومین جلسه این شورا به 
تشریح دستاوردهای  سفر اخیر ریاست جمهوری و جمعی از وزرا به قم در 
حوزه مدیریت شهری پرداخت و اظهارداشت: در این سفر ۲۱ مصوبه در حوزه 
مترو، مونوریل و خط آهن فرسوده هسته مرکزی شهر به تصویب رسید که نقش 
مهمی در توسعه و پیشرفت شهر  قم خواهد داشت . اسلامی گفت: بنا شده 8۰ 
هکتار از اراضی دولتی که در سال های قبل به تعدادی از موسسات و نهادها 
اختصاص داده شده اما بلا استفاده مانده برای تملک اراضی خط آهن هزینه 
شود.  وی با بیان اینکه این 8۰ هکتار به عنوان معوض به مالکین اراضی که 
خط آهن از آنها رد شده داده می شود خاطر نشان کرد: بسیاری از زمین هایی 
که خط آهن از آنها رد شده دارای مالکانی است که سند هم دارند و شهرداری 

نیاز دارد برای ایجاد خیابان و مسیر در این اراضی، حقوق مردم را اعطا کنند.
 لزوم بررسی بیشتر در خصوص مونوریل و خط دوم مترو

در  دولت  هیئت  اخیر  مصوبه  به  ادامه  در  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
خصوص مونوریل اشاره کرد و گفت:بر اساس این مصوبه با کار کارشناسی در ۶ 

ماه آینده مشخص می شود که مونوریل در کدام منطقه مفیدتر است.
که  می کنند  مشخص  ماهه  زمانی ۶  بازه  در  کارشناسان  افزود:  اسلامی   
مونوریل در منطقه ۷۲ تن به سمت حرم مفیدتر است یا از حرم سمت پردیسان.
مترو   b برای جایگزینی خط  دولت  وزرای  از  تعدادی  نظر  به  اشاره  با  وی   
به الحاق اراضی ۵۶۰ هکتاری به شهر و اسکان  با توجه  به مونوریل گفت: 
احتمالی جمعیت انبوهی از مردم در این اراضی شورای شهر پیشنهاد داده که 

هم خط b مترو و هم مونوریل را با هم پیگیری کنیم.
 اسلامی با تاکید بر لزوم تعیین تکلیف مونوریل گفت:خط b مترو از نظر حمل 
و نقل و جابجایی مسافرنقش به مراتب بالاتری نسبت به مترو خواهد داشت 

واساسا مونوریل نمی تواند جایگزین مترو شود.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

افزایش غرفه های بازیافت تا پایان سال
مدیریت  سازمان  گفت:  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  سرپرست 
پسماند به منظور توسعه زیرساخت های لازم جهت تشویق شهروندان به امر 
تفکیک پسماند نسبت به افزایش غرفه های بازیافت تا پایان سال اقدامات لازم 

انجام خواهد شد.
سید عبدالله میرابراهیمی در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند که در 
سالن جلسات شهردار قم برگزار شد، با اشاره به توسعه زیرساخت های لازم در 
حوزه مدیریت پسماند عنوان کرد: در حال حاضر تعداد پیمان های بهره برداری 
از پسماند خشک، چهار پیمان در مناطق) ۲و 4 (،) ۳،۶ و ۷(، ) ۱ و ۵ ( و)8( 
در سطح شهر فعالیت می کنند. وی با بیان اینکه۳۶۰ خودرو ناوگان جمع آوری 
پسماند خشک را تشکیل می دهند، ادامه داد: جمع آوری پسماند خشک از 
انجام  ناوگان جمع آوری پسماند خشک  و معابر توسط  درب منازل، صنوف 
می شود. میرابراهیمی تصریح کرد: در حال حاضر ۵۰ غرفه بازیافت در سطح 
مفاهیم  آموزش  ارائه  و  خشک  پسماند  دریافت  محل  که  هستند  دایر  شهر 
مدیریت پسماند به شهروندان می باشند. سرپرست سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم در ادامه به توسعه ایستگاه های ثابت جمع آوری پسماند خشک 
در مناطق هشتگانه اشاره کرد و گفت: ساخت و تکمیل ایستگاه های ثابت 
جمع آوری پسماند خشک از سال های گذشته در دستور کار سازمان قرار گرفت 

و مناطق 8، ۵، ۲، ۶ و ۳ راه اندازی و به بهره برداری رسید.
استفاده از ظرفیت صندوق ملی محیط زیست در جهت طرح های استانی
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز دراین جلسه گفت: با توجه به 
ظرفیت ایجاد شده می توان از ظرفیت صندوق ملی محیط زیست در جهت 
طرح های استانی بهره گرفت. سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به ظرفیت 
صندوق ملی محیط زیست عنوان کرد: صندوق ملی محیط زیست ظرفیت 
جدید و خوبی است که می توان از آن بهره گرفت. وی ادامه داد: فعالیت های 
زیست محیطی مناسبی می توان تعریف کرد که هم سو با اساسنامه صندوق 
است و از این تسهیلات می توان در جهت منافع استانی بهره گرفت. موسوی 
مشکینی همچنین به موضوع صنعت سبز اشاره کرد و افزود: امکان مشارکت 
همه واحدهای صنعتی، معدنی و خدماتی در این فرآیند وجود دارد و واحدهای 
انسانی،  زیست  محیط  معاونت  جامع  سامانه  طریق  از  می توانند  متقاضی 
پرسشنامه زیست محیطی خود را تکمیل کنند. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان قم افزود: این موضوع هر سال فراخوان می شود و شاخص هایی دارد که 
واحدها براساس آن ارزیابی می شوند و پس از بارگذاری مستندات در سامانه، 

امتیازدهی انجام شده و در پایان نیز از برترین ها تقدیر به عمل می آید.
 

رئیس شورای اسلامی شهر تهران: 

مقداری تجهیزات مترو برای آزمایش 
به قم قرض داده می شود

رئیس شورای اسلامی شهر تهران توضیحاتی در خصوص کمک شهرداری 
شورای  علنی  جلسه  حاشیه  در  چمران  مهدی  داد.  ارائه  قم  مترو  به  تهران 
اسلامی شهر تهران در پاسخ به پرسشی درباره کمک مترو تهران به مترو قم، 
مقداری  بلکه  نیست  می کنید  تصور  که  طوری  آن  کمک ها  داشت:   اظهار 
تجهیزات است که برای آزمایش و تست به قم قرض داده می شود و به عبارتی 
واگن ها نیز که برای تست به قم ارسال می شود به تهران باز خواهد گشت. 
وی افزود: البته اگر میزان تجهیزات تولید شده مترو آنقدر زیاد باشد که مترو 
تهران را کامل تأمین کند، ایرادی برای ارسال به دیگر شهرها ندارد ولی اکنون 
مترو تهران در شرایط سختی است و کمک های این چنینی عملیاتی نیست 
اسلامی  رئیس شورای  می شود.  محسوب  دیگری  مبحث  دادن  البته قرض 
شهر تهران درباره بودجه ۵ هزار میلیاردی اختصاص یافته به مترو گفت: باید 
دولت این بودجه را در نظر گیرد که البته اکنون بعید می دانم در بودجه ۱4۰۱ 
در مجلس و دولت این قضیه محقق شود البته ما تلاش می کنیم که آن را به 
دست آوریم البته سخت است چرا که نمی خواهند سقف بودجه را تغییر دهند. 
چمران بیان داشت: هنوز تصمیمی قطعی در مجلس گرفته نشده نمایندگان 
پیشنهاداتی دارند و ما با کمیسیون های مرتبط مداوم جلسه می گذاریم تا آنها را 

توجیه کنیم و سرانجام پیشنهادات خوبی به کمیسیون تلفیق برود.

رئیس کمیسون خدمات شهری و زائرین شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

لزوم هم افزایی دستگاه های استانی 
برای نشر مفاهیم فرهنگ شهروندی

گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  زائرین  و  شهری  خدمات  کمیسون  رئیس 
راستای نشر مفاهیم  آموزشی در  و  تمام دستگاه های فرهنگی  ضروری است 
مدیریت پسماند ورود پیدا کنند. سید مجتبی سبحانی ثابت در جلسه شورای 
سازمان مدیریت پسماند که در سالن جلسات شهردار قم برگزار شد، اظهار کرد: 
سرمایه گذاری در موضوع تفکیک و پسماند آینده ی خوبی را برای شهر رقم 
خواهد زد. وی با اشاره به وضعیت زباله گردی و افزایش آن در کشور، گفت: راه 
اندازی و تکمیل خط دوم پردازش درسایت البرز قم، موضوع زباله گردی را نیز 
سامان خواهد بخشید. سبحانی ثابت یادآور شد: شورای اسلامی شهر آمادگی 
اندازی خط دوم و رفع موانع  کامل جهت هماهنگی به منظور تسریع در راه 
موجود را دارد. وی همچنین با اشاره به اقدامات فرهنگی و آموزشی در حوزه 
مفاهیم مدیریت پسماند تصریح کرد: اتفاقات خوب و مستمری در این حوزه 
افتاده و ضروری است دیگر دستگاه های استان نیز در جهت نشر مفاهیم فرهنگ 
شهروندی اقدام نمایند. سبحانی ثابت افزود: در حوزه ی فرهنگی در سطح شهر 

نیاز به هم افزایی سازمان ها داریم تا اتفاقات خوب و موثری رقم بخورد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

پایان نامه های دانشجویی با موضوع پسماند 
حمایت می شوند

معاون خدمات شهری شهرداری قم از حمایت پایان نامه های دانشجویی مؤثر با موضوع مدیریت 
پسماند خبر داد.

عباس ذاکریان در جلسه شورای سازمان مدیریت پسماند که در سالن جلسات شهردار قم برگزار شد، 
اظهار کرد: مدیریت پسماند، یکی از ضروری ترین محورهای توسعه پایدار محسوب می شود و عدم توجه 

کافی به این موضوع تأثیر زیادی در تخریب محیط زیست و طبیعت دارد.
وی عنوان کرد: بررسی نقش فناوری های جدید در موضوعات بازیافت و تفکیک پسماندهای شهری 
با تأکید بر جنبه های زیست محیطی ضروری است. ذاکریان خاطرنشان کرد: برای این منظور نیاز است 
که محیط های علمی و دانشگاهی وارد میدان شوند و تحقیقات و پژوهش هایی صورت پذیرد که پایه و 
اساس اقدامات و برنامه های اجرایی قرار گیرد. معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به حمایت 
از پایان نامه های دانشجویی با موضوع مدیریت پسماند تصریح کرد: برای دست یابی به اهداف عالیه 
در مدیریت شهری نیازمند ورود افکار و شیوه های جدید و به روز هستیم از این رو نسبت به فعالیت های 

دانشجویی موثرحمایت های لازم را انجام خواهیم داد.
 

سخنگوی آتش نشانی قم:

 کودک در حال سقوط از ارتفاع نجات یافت
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از نجات یک کودک سه ساله درحال 

سقوط از یک ساختمان سه طبقه خبر داد.
حمید کریمی روز دوشنبه درگفت و گو با خبرنگاران با اشاره به جزییات این حادثه افزود: با اعلام خبر 
احتمال سقوط یک کودک سه ساله از تراس طبقه سه یک واحد آپارتمانی در بلوار جمهوری اسلامی به 

سازمان آتش نشانی قم، نیروهای امداد و نجات در اسرع وقت از ایستگاه همجوار به محل اعزام شدند.
وی ادامه داد: با تلاش نیروهای امداد و نجات و ورود تیم اول به منزل؛ این کودک در حال سقوط را از 
محل حادثه در تراس خانه خارج و تحویل خانواده اش دادند. سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم بیان داشت: تیم های دوم و سوم نیز برای نجات این کودک در حال سقوط اقدام به 
بازگشایی نردبان و تشک نجات کردند که با سرعت عمل تیم اول، نیازی به اقدامات تیم های دوم و سوم 
نشد. کریمی در پایان با توصیه به شهروندان قمی گفت: خانواده ها با هر مشغله ای که دارند کودکان 
خود را در خانه تنها نگذارند و در صورتی که به هر دلیلی مجبور به تنها گذاشتن کودک در خانه هستند 
تمام ورودی های تراس و پشت بام ها را قفل کرده و تمام تراس ها را مجهز به نرده و حفاظ های آهنی با 

مشبک های ریز کنند تا امکام رد شدن هیچ یک از اعضای بدن کودکان از آنها ممکن نباشد.

طرح:محمد علی رجبی

 از نام او وحشت دارند...

همه  وظیفه  را  فقیه  ولی  سربازی  قم  استاندار 
رسم  و  راه  پای  باید  ما  و گفت:  دانست  مسئولان 
شهید سلیمانی و همرزمانش که خدمت به اسلام 
و انقلاب و خدمت به مردم و سربازی مقام معظم 

رهبری است، بایستیم.
آستان  خبری  پایگاه  شب  یکشنبه  گزارش  به 
سیدمحمدتقی   ، معصومه  حضرت  مقدس 
سالگرد  دومین  بزرگداشت  مراسم  در  شاهچراغی 
بانوی  مطهر  حرم  در  سلیمانی  سردار  شهادت 
شهادت  سالگرد  روزها  این  کرد:  بیان  کرامت، 
مردی است که به واسطه وجود او در زمان حیاتش 
جوانان بسیاری با مکتب اهل بیت)ع( آشنا شدند و 

انسان های فراوانی به سوی خدا روانه شدند.
خدا  رضای  برای  قاسم  حاج  اینکه  بیان  با  وی 
هیچگاه نیاسود و برای اجابت فرمان ولی خدا جان 
خود را تقدیم کرد، افزود: شهادت سرداری است که 
به واسطه اخلاصش مردم از کوچک و بزرگ، زن و 
مرد و مسلمان و غیرمسلمان برای از دست دادنش 

اشک ریختند.

شاهچراغی با تأکید بر اینکه شهید قاسم سلیمانی 
بعد از شهادت، بیش از حیاتش دشمن را به ذلت 
عالم  این  گوشه  گوشه  در  گفت:  است،  کشانده 
جبهه  و  مسلمان  کشورهای  در  تنها  نه  خاکی 
مقاومت، بلکه در آمریکا، اروپا، آفریقا و جنوب شرقی 

آسیا هر انسان آزاده ای به نام او افتخار می کند.
قاسم  حاج  خون  برکات  از  یکی  کرد:  ابراز  وی 
به  بود که منجر  انتخابات  حضور مردم در صحنه 
انتخاب دولتی انقلابی شد و حتما شهادت حاج 

قاسم در این حضور قابل و شایسته اثرگذار بود.
استاندار قم تصریح کرد: امروز انتظار حاج قاسم از 
ما مسئولان خدمتگزاری بی منت و انتظار او از مردم 
پای نظام اسلامی و ولی امر ایستادن است همانطور 

که در طول این سال ها این اتفاق افتاده است.
وی مانند شهید سلیمانی سربازی ولی فقیه را 
وظیفه همه مسئولان دانست و افزود: ما آمدیم تا 
پیمان ببندیم که پای راه و رسم شهید سلیمانی و 
همرزمانش که خدمت به اسلام و انقلاب و خدمت 
به مردم و سربازی مقام معظم رهبری است، ایستاده 

ایم.شاهچراغی گفت: امروز شاهد هستیم که بعد از 
گذشت دو سال از شهادت سردار سلیمانی مردم و 
نمایندگان بیش از 4۰ کشور بر سر مزار حاج قاسم 
جمع شدند و این چیزی جز عنایت حضرت زهرا 
سلام الله علیها و اهل بیت)ع( به سردار سلیمانی 

نیست.
 سردار سلیمانی الگوی آزادی خواهان 

جهان است
مناسبت  به  پیامی  در  همچنین  قم   استاندار   
سالگرد شهادت سردار سلیمانی آورده است: این 
شهید مجاهدی از تبار مجاهدان و سرداران دوران 
حماسه و پایمردی و الگوی آزادی خواهان منطقه و 
جهان است که شهادتش، جوشش و خون تازه ای را 

در رگ های جریان مقاومت جاری ساخت.
در پیام سید محمد تقی شاهچراغی آمده است: 
۱۳ دی ماه یاد آور فراق جانسوز و عروج آسمانی 
سرباز مخلص ولایت و سردار محبوب قلب ها شهید 

حاج قاسم سلیمانی است.
پیام می افزاید: بزرگ مجاهدی که سالیان متمادی 
از عمر پر برکت خود را صرف جهاد و دفاع از دین و 
اهل بیت )ع( کرد و سرانجام در این راه مقدس، به 

فیض عظمای شهادت نائل آمد.
ظفرمند  سپاه  دلاور  فرمانده  حاکیست:  پیام   
اسلام، سردار بیقرار شهادت، پرچم دار مقاومت، 
حامی مظلومان و سنگربان عزت و اقتدار شیعیان و 
مجاهدی از تبار مجاهدان و سرداران دوران حماسه 
و پایمردی و الگوی آزادی خواهان منطقه و جهان 
که شهادتش، جوشش و خون تازه ای را در رگ های 

جریان مقاومت جاری ساخت.
در این پیام اضافه شده است: در دومین سالگرد 
و  خاطره  و  یاد  سلیمانی،  قاسم  حاج  شهادت 
رشادت ها و جانفشانی های این فرمانده شجاع و نام 
آور و همرزمان شهیدش را گرامی داشته و از درگاه 
خداوند متعال علو درجات و پاداش الهی برای آن 
شهید والامقام و همه شهدای مدافع حرم مسالت 

دارم.

 استاندار قم در مراسم بزرگداشت دومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی:

 سربازی ولی فقیه وظیفه همه مسئولان است


